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מצורף מדי 

שבוע למנויי 

חוברת

'כל העלונים'

 הגאון רבי יוסף יקותיאל אפרתי שליט"א, ראש ביהמ"ד להלכה בהתיישבות
בשיחה מיוחדת על מרן הגרי"ש אלישיב זצוק"ל • לרגל יומא דהילולא

הרב יעקב הייזלר
לרגל יומא דהילולא של פוסק הדור, רשכבה"ג, מרן הגרי"ש 
אלישיב זצוק"ל, בקשנו לשוחח עם נאמן ביתו ואיש סודו 
מזה עשרות בשנים, הגאון רבי יוסף יקותיאל אפרתי שליט"א, 

ראש ביהמ"ד להלכה בהתיישבות.
הגרי"י שליט"א, זכה לשמש בקודש פנימה במשך שנים 
רבות במסירות ובנאמנות, ואף זכה לנשיאת חן וקירבה נדירה 
אצל רבינו, במשך השנים זכה להיות דולה ומשקה מתורת רבינו 
להמוני בית ישראל בכל אתר, אשר בקשו לשמוע את דעת תורתו הבהירה, 

בכל נושא תורני והלכתי שעמד על הפרק.

כאחד שזכה לשמש שנים רבות בקודש פנימה, איך ניתן להסביר 
את השפעתו האדירה שחצתה גבולות ועברה ימים?

"חושבני, כי דווקא משום שלמד תורה כל שנותיו בסתר ובצנעא, הרחק 
מעין רואים, וברח בכל מאודו מהשררה ומהפרסום כמפני אש, היא אשר 
הביאתו למעמדו המיוחד בעולם היהודי, בהיותו מוכר על כל חלקי הציבור 
כפוסק הדור, וכמנהיג אמיתי מלא חכמה ודעת, אשר על פיו יישק דבר בכל 
הנעשה בציבור בכל אתר ואתר. הרי ידוע מחז"ל הק', שהלומד תורה לשמה 
כל העולם כולו כדאי הוא לו, וכפי שהובא בגמ' "כל העוסק בתורה מבפנים 
תורתו מכרזת עליו מבחוץ", ואכן אצלו ראינו איך שתורתו הכריזה עליו בכל 
העולם כולו, עד כי מדי יום ביומו היו מגיעות לביתו שאלות סבוכות בהלכה 
מכל קצווי תבל, מאחר והוא היה הפוסק אחרון לבירורי ההלכה הסבוכים, 

ובכוחו הגדול זכה להפוך את העקוב למישור.
 "הרבנית ע"ה היתה אומרת תמיד, כי לפי אורחות חייו הנסתרים, לא היה 
אמור שיותר מעשרה אנשים יכירוהו, כאשר למד כל העת בפינתו בסימטה 
צרה. הוא כמעט ולא דיבר עם אנשים, אלא ישב ולמד מבוקר עד ערב 
ברציפות. שום קשר לא היה לו עם העולם, זולת לימוד הגמ'. ורק מחמת 

ה'תורת אמת' שלמד לשמה, זכה ששמעו הלך לפניו בכל המדינות.
"אם בכל זאת נרצה להגדירו ולעמוד על סודו לפי קוצר השגתינו, הרי 
שניתן לומר כי רבינו היה שו"ע חי, יחד עם החלק החמישי של השו"ע שניחון 
בו בחכמתו. לאורך מאה שנותיו לא עשה פעולה קטנה כלשהי, מבלי לחשוב 
מה דעת השו"ע ורצון ה' בדבר. למרות שהיה בעל רגש, מעולם לא התחשב 

ברגשותיו, אלא השליט את המח על הלב ופעל עפ"י ההלכה הצרופה, מבלי 
לזוז הימנה כמלא נימה. כך גם הנהיג את עם ה' בהדריכו כסדר, כי על כל 
דבר צריך לחשוב מה הוא רצון השו"ע בדבר, ורק עפ"י זה לפעול. ולמרות 
שלפעמים נראים ניגודים שונים, עלינו להכפיף עצמו לשו"ע בלבד. לדוגמא, 
מצד אחד סבר רבינו שחובה להצביע בבחירות, ומצד שני ניהל מלחמות כמו 
קנאי כנגד הפשרניים השונים, ואין בב' ההוראות סתירה כלל, וזאת משום 

שכך יצא לו לאחר העיון בדבר, שזוהי ההלכה ורצון ה'. בשם מרן החזו"א 
מסופר, שהתבטא שלהתייעץ עם רבינו זה כמו להתייעץ עם השו"ע...

מתי וכיצד החל הקשר שלכם עם רבינו?
"הקשר החל בשנת תשל"ז. היה זה בתקופת בחרותי סמוך לנישואי. נמשכתי 
אז ביותר ללימוד ההלכה, שאפתי לעשות 'שימוש'  אצל גדולי ההוראה. 
בתחילה בקשתי לסור למרן הגרש"ז אויערבך זצ"ל, שהיינו דרים סמוך לביתו, 
ואף משפחתנו היתה קשורה עמו, אולם תלמידו הגר"י נובירט זצ"ל, אמר 
לי שהגרש"ז אינו עונה עתה, היות ועבר ניתוח ועליו להחלים מחוליו. במהלך 
השיחה הוא כיון אותי לעשות 'שימוש' אצל רבינו, והסביר לי על כח תורתו 
ובקיאותו המבהילה, בצירוף סברא ישרה בה הוא ניחון. משכך, פניתי אכן 

הרבנית סיפרה לי דבר נורא, שלפני שנים פרצה שריפה במטבח 
הבית, ורבינו ישב ולמד בחדרו, ולמרות שהיא היתה מבוהלת מאד 
לו מתלמודו,  ולא הלכה להפריע  מהשריפה, התגברה על עצמה 

שיסייע בעדה לכבות את השריפה
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רבי שלמה לוונשטיין שליט"א, עם לקט מהליכותיו הנאצלות של מרן הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל
ר יָבאֹ לִפְנֵיהֶם" )במדבר כ"ז, י"ז( ר יֵצֵא לִפְנֵיהֶם וַאֲשֶׁ "אֲשֶׁ

לרבינו היה שיעור קבוע בשבת אחרי סעודה שלישית, לאברכים תלמידי 
חכמים. באחד השיעורים נקט רבינו בצעד לא שגרתי, סיפר להם על שאלה 

שנקרתה לפניו באותו שבוע, וביקש שישמיעוהו את דעתם בענין:
לחולה מסוכן שהיה זקוק לניתוח, הציעו שתי אפשרויות - רופא אחד 
מומחה גדול בעל שם בינלאומי, אבל אדם מתנשא עד כדי כך, שאי אפשר 
לשוחח עמו אפילו שיחה פשוטה, שהחולה והמשפחה זקוקים לה כדי 
להירגע. האפשרות השניה היא רופא בינוני טוב מאד, אולם אדם טוב ונעים 

הליכות שאפשר לשוחח עמו כדבר איש אל רעהו. מי מהם עדיף?
אמרו לו כולם: ודאי שהרופא הבכיר עדיף, כי עליו אפשר יותר לסמוך מן 
הבחינה הרפואית. ומה שאינו מתנהג כראוי - מה לעשות, ממילא "טוב 

שברופאים לגיהנום" )קידושין פב ע"א(...
היה שם עוד יהודי תלמיד חכם ועסקן רפואי, והוא אמר ההיפך: "צריך 
לקחת את הרופא השני, כי על בעל גאווה אמר הקב"ה: 'אין אני והוא יכולין 
לדור בכפיפה אחת', ואם כן איך אפשר לנתח כשהקב"ה לא נמצא עם הרופא 

בחדר הניתוחים? הרופא אמנם גדול, אבל 
הקב"ה לא יהיה שם?!"...

]אמנם רבינו שנשאל אם זו הוראה לתמיד, 
נענה כי בכל פעם יש לשאול[.

שמא יש כאן 'נגיעה'
שח תלמיד של רבינו: "בוקר אחד התקשרו 
לביתי, ואמרו שרבינו מחפש אותי בדחיפות. 
כיון שלא הייתי בעיר, וטלפונים ניידים לא 
היו נפוצים, לא היתה אפשרות להשיג 
אותי. לאחר כשעתיים שוב התקשרו ואמרו 
כי רבינו מחפש אותי, והשיבו בביתי כי 

עדיין לא השיגוני.
"בצהרים יצרתי קשר, ובשעה שלוש אחר 
הצהרים כבר הייתי בחדרו. לא אמרתי 
מילה. רבינו הביט עלי וגם לא אמר כלום. 

שאלתי: 'ראש הישיבה לא חיפש אותי?'
"נכון, זה היה בבוקר אחרי התפילה, אז חיפשתי אותך', אמר רבינו, וכמי 
שאומר: 'עכשיו כבר אין על מה לדבר'... וסיפר מה היה: 'יהודי יקר בעל 
נכסים, מעונין לפתוח כולל אברכים, ובבוקר שאל אותי מי יהיה 'ראש כולל' 
שם? חשבתי שאתה ראוי למשרה זו, וכיון שאתה גם זקוק לפרנסה רציתי 

להציע את שמך, רק שצריך לשאול אותך קודם, לכן חיפשתי.
"אבל מה? בצהרים הוא כבר היה כאן שוב, ונקב בשם של תלמיד חכם 
פלוני, ושאל אם הוא ראוי וטוב להיות ראש כולל, והנה, חשבתי לעצמי כי 
לא אוכל להכריע באמת מי יותר טוב לו כראש כולל, אתה או השני, מדוע? 
כיוון שאתה קרוב מאד ללבי, ודווקא משום כך, שמא יש לי 'נגיעה', לכן, 
ברכתי אותו בהצלחה לאותו ראש כולל החדש. וה' יברך אותך במשרה אחרת 

בעזרת ה'... 'על מקומך יושיבוך'"...

כבוד על שהודה ברצונו להתכבד
מעשה ביהודי תלמיד חכם, שהגיע לרבינו כדי ליטול עצה. במשך זמן מה 
כיהן האיש כמגיד-שיעור בישיבה קטנה, ועתה הוצע לו לשמש נכבדות 
כמגיד שיעור בישיבה גדולה. התלמיד חכם פרש בפני רבינו בארוכה את 

השיקולים לטוב ולמוטב, כשבין השאר הוא מציין את הכבוד והיוקרה הנלווים 
למשרד מגיד שיעור בישיבה גדולה.

רבינו השיב לאיש מה שהשיב, ולאחר מכן קם ממקומו ליווהו בהדרת כבוד 
עד הפתח!

כאשר יצא המגיד-שיעור מן הבית, העלו הנוכחים את פליאתם ותמהו בשל 
מה זכה האיש לכבוד הנדיר.

רבינו השיב במתק לשון: "בכל יום עומדים פה אנשים ומסבירים כל מיני 
הסברים שונים ומשונים, כשבאמת הם מתכוונים לכבוד. והנה סוף סוף בא 
יהודי, ואמר בפה מלא את מה שהוא רוצה, בלי כחל ושרק, ועל כך בלבד 

ראוי הוא לכבוד!"...

מי שאינו מוחל, אינו נכנס למחיצת הקב"ה!
את הדברים הבאים סיפר יהודי בעל חסד, המנהל קופת גמ"ח גדולה 

ומפורסמת בארץ הקודש: 
"בתקופה מסויימת ארעה פרשיה לא נעימה בקשר לניהול הגמ"ח, הדבר 
התגלגל לבתי משפט ולהוצאת שם רע 
בארצות הברית. באותו זמן, אמרתי לרבינו 
זצוק"ל, שהיה מעורה בכל פרטי הסיפור 
כי אינני מוחל לאנשים שהיו  לשלביו, 
נפש  עגמת  לי  והסבו  בענין  מעורבים 

עצומה".
ראש  לך?!", תמה  עשו  "וכי מה הם 

הישיבה.
"הם הלכו לאמריקה, פנו לכל מיני אנשים 
שעמדו להפקיד את כספם בגמ"ח, ושכנעו 
אותם שלא לעשות זאת. על כך אינני סולח 

להם!"
רבינו שמע את הדברים והגיב בתמיהה: 
"מה, אתה קבלן של הקב"ה? אתה צריך 
להחליט כמה כסף להכניס בכל פעם לקופת 

הגמ"ח, למה זה ענין שלך?!".
"זה ענין שלי כי הם הזיקו לגמ"ח!"

"וכי אתה בעל הבית על הגמ"ח?" חזר רבינו ושאל. "האם אתה עובד קבלן? 
זה לא נושא שלך, זה לא ענין שלך!".

"שהראש ישיבה ידע, שאני לא סולח להם על עוד דבר!", הוספתי בכאב, 
"הם הוציאו עלי שם רע בכל רחבי ארצות הברית. צלצלו אלי אנשים וטענו 
שאני מועל בכספים ואינני משיב הפקדות. מדובר בשקר ובכזב, אך זה גרם 

להם למשוך פיקדונות ולהסב לגמ"ח נזקים אדירים!".
הוספתי ואמרתי, כי ברמ"א בהלכות יום הכיפורים מובא בשם הירושלמי, 

שמי שמוציא שם רע על חברו, אין הנפגע צריך לסלוח לו.
יודע", הנהן ראש הישיבה, "אבל למה אתה לא רוצה  "את זה גם אני 

לסלוח?".
"אני לא חייב לסלוח להם!", התרעמתי, "הם הוציאו עלי שם רע, שיעשו 

על זה תשובה!".
"אומר לך מה", הגיב ראש הישיבה ברכות, "למעשה אתה רוצה לא לסלוח, 
כדי שיהיה עליהם מעט קטרוג, ויתכן שגם שהם יענשו בגלל זה. אביסלע 
נקמה, זה לא טוב! למה אתה רוצה להסתבך? בחז"ל כתוב שכל מי שחברו 
נענש בגינו, אין מכניסים אותו למחיצתו של הקב"ה, אתה רוצה כזו תסבוכת?! 

שגם  ויתכן  קטרוג,  מעט  עליהם  שיהיה  כדי  לסלוח,  לא  רוצה  "אתה 
רוצה  זה לא טוב! למה אתה  נקמה',  'אביסלע  זה.  בגלל  ייענשו  שהם 
להסתבך? בחז"ל כתוב שכל מי שחברו נענש בגינו, אין מכניסים אותו 

למחיצתו של הקב"ה, אתה רוצה כזו תסבוכת?!" 
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מהליכותיו המופלאות של מרן הגאון רבי שמואל הלוי ואזנר, זצוק"ל בעל 'שבט הלוי'
ר יְבִיאֵם" )במדבר כ"ז ט"ז-י"ז( ר יוֹצִיאֵם וַאֲשֶׁ "אִישׁ עַל הָעֵדָה...  וַאֲשֶׁ

בריח התיכון בגדלותו ובאהבת התורה שלו, התבטא בשמירת הסדרים, 
בבחינת חוק ולא יעבור.

רבינו היה מסודר עד לאחת בשעותיו ועיתותיו, וניצל כל שבריר שניה עד 
תומה. לא היה אצלו מושג של זמן האובד לריק. סדריו היו מתוכננים בקפידה 

והוא שינן זאת באוזני שומעי לקחו שוב ושוב.
ומעשה היה באחד מקרובי משפחתו של רבינו, שבא לבקרו בשלהי סעודתו. 
קיבלו רבינו בחביבות רבה. התעניין בשלומו ואחר התנצל כי עליו להיפרד, 
מכיון שממהר הוא עד מאד. ניסתה הרבנית לרמז בלחש כי מרחוק בא, ואולי 
יואיל רבינו להקדיש לו עוד דקות ספורות לשוחח עמו. נענה רבינו במתק 

שפתיו ואמר: "מגיע ל'זכרון מאיר' שיהיה להם 
רב תלמיד חכם"...

'סדר' - יסוד ההצלחה
ההצלחה הגדולה של רבינו בלימוד ובהלכה, 
וכל גדלותו, נזקפו לזכות ההתמדה העקבית, ללא 
כל חריגות והפסקות. אפילו בלילות שבהם השיא 
נכדים ונינים, לא זז מסדריו הקבועים. ציווה לבניו 
ולנכדיו אורחות חיים ולפיהם 'מצוה טאנץ' לא 
אמור להסתיים בשעות הקטנות של הלילה, אלא 
בשעה סבירה, כי מחר צריך לקום בזמן לתפילות 

ולשיעורים.
וכן היה אומר רבינו: "אם גדולי ישראל לא היו 
מסודרים וזריזים, לא היו מצליחים להספיק כל 

כך הרבה. מרן החת"ס לא היה יכול לחבר תשעים ושלושה חיבורים. רבי 
שלמה קלוגר לא היה יכול לחבר ארבע מאות חיבורים, לצד היותו הרב 

מברוידע, רב קהילה של עיר ואם בישראל".

עקביות ב'סדר היום'
פעם דרש רבינו ואמר: "כשביקש משה רבינו לפני הקדוש ברוך הוא )במדבר 
כ"ז, ט"ז-י"ז( 'יפקוד ה' אלוקי הרוחות איש על העדה... ואשר יוציאם ואשר 
יביאם' נענה לו הקדוש ברוך הוא ואמר )שם י"ח( 'קח לך את יהושע בן נון 
איש אשר רוח בו', בפרשה הסמוכה אומר הקב"ה למשה 'צו את בני ישראל 
את קרבני לחמי' אומר רש"י: 'מה אמור למעלה 'יפקוד ה'' - אמר לו הקדוש 
ברוך הוא עד שאתה מצוני על בני, צוה את בני עלי'. ואז נאמרה לו פרשת 

התמיד"
הקשה רבינו זי"ע: "הרי ישנם עוד חובות בין ישראל לאביהם שבשמים, 
מצוות חשובות ויסודיות, מדוע דווקא במצוות התמיד נאמר 'צוה את בני 

עלי'. מדוע לא מצוות יחוד השם - 'קריאת שמע' למשל?
"והתשובה היא כי זה יסוד גדול שראוי לכל עובד ה' לדעת. הכח החשוב 
ביותר, הוא ה'תמידיות', מה שקוראים היום 'עקביות' - לא לסור ולא לנטות 
מקבלה שקיבל על עצמו. אדם רוצה להתמסר ללימוד? ילמד בקביעות 
ובתמידות. אם ילמד שלושה ימים ויפסיק - לא יצא מזה כלום... וכן בכל 
חלקי העבודה. התמידיות זה הכח שעמו אפשר לטפס ולעלות. וזהו מה 
שאמר הקב"ה 'צוה את בני עלי' צוום שירגילו עצמם בתכונה הזו 'תמידיות' 

- בזה יצליחו לקיים את הכל!".
תכונה זו של עקביות בלטה ככתר בין פניני מעלותיו ושבחיו של רבינו. 
היא ליותה אותו משחר טל ילדותו ועד מעבר למאה שנותיו. רבינו זי"ע עלה 

ונתעלה. לא נח ולא שקט. פעל והפעיל. למד ולימד, הרביץ תורה, הנחה 
והנהיג, אך מסדריו לא זז כמלוא נימה. מאה שנים של תורה ועבודה באצילות 
נסיכית, בחן ובנועם, בחיוך שובה לב, בלב מלא וגדוש באהבת הבריות. כולן 

שוות לטובה בסדרן המופתי.
רבינו היה אדם שיטתי, עקבי ומסודר. לא יפלא איפה שהוא חיבב ביותר 
ימים של שיגרה. אצל רבינו למילה 'שיגרה' היתה משמעות בלעדית והיא 
- המשך בנייה!... לעולם לא הייתה חריגה או חריקה מהסדר. הסדר הפנימי 
הקרין בהדרו, על כל הליכותיו ואופן דיבורו המדוד. כל מהותו היתה שלימות 

עצומה בכל זמן ובכל מצב באופן המופלא ביותר.
"שמעתי ממנו", סיפר נכדו הרה"ג רבי עקיבא וואזנר זליט"א, "שכבר 
בבחרותו בהיותו בישיבת 'חכמי לובלין', כאשר 
קיבל לידו ספר 'אורחות צדיקים', קיבל על 
עצמו ללמוד בו מידי יום". חלפו שנים, עולם 
הדעת של רבינו התרחב ופתח שערים נוספים. 
בצמאונו כי עז, קבע קביעויות נוספות ללימוד 
יומי, עליהן נמנו ספרי מחשבה כמהר"ל ותניא 
וספרי קבלה - ספרי קדמונים. אם דומה היה 
כי כעת יניחו לקביעותו הראשונה, אות היא 
כי לא הכרנו די את מידת הקביעות של רבינו. 
יום אחד לא חלף עליו ללא עיון בספר המוסר 

הבסיסי 'אורחות צדיקים'!.

פעם שאלו את רבינו "במה הארכת 
ימים?"

נענה על כך רבינו ואמר, כי במשך חמישים שנה לא איחר רגע אחד לתפילה 
או לשיעור תורה. בודאי שלא אמר זאת כדי לייחס לעצמו גדולה, אלא כדי 

להדריך וללמד דעת, ולהקנות את הרעיון הנאצל הזה.
בשכונת 'זכרון מאיר' היו אומרים, כי ניתן לכוון את השעון על פי זמן 
הליכתו של הרב וואזנר לתפילה. מעולם לא ארע שאחר, לא לתפילה ואף 
לא לשיעור. לעיתים אף הקדים ברגעים בודדים. ההתמדה אצלו התאפיינה 
בצורה נפלאה ומיוחדת במינה, בסדרים קבועים ובלתי משתנים, בין באמצע 
הזמן ובין בבין הזמנים. התבטא מרן החזו"א ואמר, שהמעלה של 'זכרון 
מאיר' שהרב שלה הוא "ישיבהמאן". ואכן כך גם נהג רבינו לכנות את עצמו 

"ישיבהמאן", כאשר התנצל על שהייתו הקצרה בשמחות.

סדר בלימוד
רבינו היה מסודר לא רק באורחות חייו, אלא גם בלימוד התורה ועבודת 
ה'. בכל סוגיא וסוגיא היתה לרבינו בהירות נדירה בשורשי הדברים. היתה 
לו אבחנה נדירה מה הם עיקרי הדברים בכלל. מה הם עיקרי הדברים של 
הראשונים בסוגיא ומה טפל. בכל הסוגיות העמומות והקשות, ידע לסדר 
את הדברים באומנות נפלאה באופן הנכון. ומעבר לכך, מדהים היה להיווכח 
כיצד הנחיל את הסדר והבהירות אף לאחרים. הי' נוהג להתחיל את הלימוד 

בנקודות העיקריות בסוגיא, ומשם ממשיך ללימוד הטוש"ע.
מעשה היה באברך תלמיד חכם שהתגורר בשוויץ, והיו לו כמה נושאים 
בכל חלקי התורה ללבן, אבל לא מצא בר פלוגתא. יום אחד נפגש באקראי 
עם בעל הבית, שרבינו היה מתאכסן אצלו בשוויץ. סיפר לו בעל הבית, שעוד 
חודש מגיע רבינו לשוויץ, והוא יסדר לו פגישה עם רבינו שיוכל ללבן עמו 

את כל הנושאים הטעונים ליבון.

סיפר לו בעל הבית, שעוד חודש מגיע רבינו לשווייץ והוא יסדר לו פגישה עם רבינו. 
הגיע האברך לרבינו, והחל ללבן עמו נושא אחר נושא בעמקות ובבהירות נפלאה, 
"לפני  ואמר:  רבינו  נענה  התורה?  ידיעת  לכזו  להגיע  זוכים  כיצד  שאל,  האברך 
שנוסעים לשוויץ צריך לארגן את המזוודות. ככל שמארגנים את המזוודות באופן 

מסודר ומדוייק, נקל להסתדר מאוחר יותר כשמגיעים לשווייץ"... 
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 הגאון רבי יחיאל מיכל שטרן שליט"א, רב שכונת עזרת תורה בירושלים
עם סיפורים אישיים שהיו לו עם מרן הגר"ע יוסף זצוק"ל

ר יָבאֹ לִפְנֵיהֶם" )במדבר כ"ז, י"ז( ר יֵצֵא לִפְנֵיהֶם וַאֲשֶׁ "אֲשֶׁ
זכורני שכשהייתי ילד, אבי זצ"ל חזר מהתפילה בליל שבת, אמרה לו אמי: 
"הוצאתי את המרק להאכיל הילדים, וראיתי שהוא אדום הרבה, חוששני 
שמא לא הכשרתי עדיין את העוף ובטעות בישלתיו", אמר לה אבי: "נו, לא 
נאכל את המרק ונכשיר הכלים". אמרה לו אמי: "אבל יש בעיה: הרי בכל 
ערב שבת היתה באה אשה עניה משכונת הבוכרים, והייתי נותנת לה שני 

כנפיים וגם היום היתה, ומה נעשה עכשיו?".
אבי זצ"ל, כששמע הדבר - חוורו פניו, עד שהוצרך לישב על הכסא. מה 

נעשה עכשיו? הרי לא ידוע היכן ביתה, ואיך נחפשנה?
ירד אבי לבית רבי צבי פסח פראנק לדון בשאלה, ואמר: "אין לי שום עצה 

איך אפשר להכשירו, אבל 
עובדיה  ילך לרבי  אולי 
יוסף, אולי ימצא איזה צד 

היתר בדבר?".
רבינו  לבית  אבי  ירד 
אז  והיה  יוסף,  עובדיה 
באמצע סעודת שבת. ניסה 
רבינו לברר אם אמי מניחה 
את העוף כשרותחים המים 
או לפני כן, השיב אבא 
זצ"ל: "נראה לי שבתחילה 
מניחה העוף, ושופכת עליו 
מים ומעמידה על האש".

אמר רבינו: "אין כאן צד 
היתר!". התפרץ אבי בבכי: 

"מה אעשה? הרי לאשה העניה יש שני כנפיים מעוף זה!" 
אמר לו: "אתם יודעים היכן גרה?" ענה לו אבי: "אשתי אמרה לי שגרה 

בשכונת הבוכרים, אבל איני יודע היכן!".
חשב הרב כמה דקות ואמר: "אם אתם תלכו לבוכרים מי יסתכל עליכם? 
מלבד מה שעכשיו כולם יושבים בסעודת שבת, אני אלך עמכם ויתכן שנמצא 
מישהו, וכשיראו אותי ואני אבקש לחפשה - אני בטוח שבס"ד נמצא אותה!".
רבינו בירך ברכת המזון, עזב את בני ביתו וביחד עם אבי הלך לשכונת 

הבוכרים.
בדרך אמר לאבי: "יתפלל כבודו שנמצא מהר, כי יש לי שיעור ב'פורת יוסף', 

ולא אוכל לעכב את השומעים".
כשהגיעו לשכונת הבוכרים, ראה רבינו אשה יוצאת מחצרה, שאלה: "היכן 
גרה העניה?", אמרה: "הרבה עניות יש כאן בשכונה!", אבל לאט לאט התאספו 
כמה אנשים, וכשאבי תיאר קצת את אופי העניה מיד צצו כמה שמות. הלכו 
לבית אחד ורבינו עם אבי דפקו על דלתה, ומאחוריהם קבוצה של אנשים.

האשה כבר ישנה, ונשמע מאחורי הדלת: "מי זה?". אמר: "עובדיה יוסף!". 
מיהרה לפתוח הדלת, ונבהלה בראותה את רבינו וקבוצת אנשים מאחריו. 

שאלה: "מה קרה?".
אמר לה רבינו: "אשתו של איש זה נתנה לך היום שני כנפיים, והם אסורים 

באכילה!".
אמרה: "ב"ה שהרב הודיע לי! הנחתי אותם בחמין למחר!"

הסתובב רבינו לאבי )שלא הכירו(, ואמר: "'צדיקים אין הקב"ה מביא תקלה 
לידם', כנראה שכבודו צדיק...".

   

רבינו בעת הפסק, ראה את הבעיה ולא רק את ההלכה. 
היה נכנס בעובי הקורה, מתוך לבו החם. יעידו הרבה 
עובדות על כך, ואביא כמה סיפורים שהייתי מעורב בהם:

היה מקרה של מורה שלא הצליח בתפקידו, וכמה שניסו 
לסייע לו לא עלתה בידם, כי לא היה שייך להיות מורה. 
ההנהלה פיטרה אותו ע"פ פסקו של רבינו. אחד מבני 
המשפחה בא לרבינו, בטענה שאותו מורה יש לו משפחה 
מרובת ילדים, ואיך אפשר לקטוע לו הפרנסה? השיב 
רבינו: "ובכן, מה אתה רוצה 'שאאכילהו ילדים'?". ובכל 

זאת רבינו סידר לו עבודה בהשגחה באחד המפעלים.
בעבר סידרתי בחור בישיבה ספרדית, וביקשו סכום כסף 
חודשי, ומאחר וידעתי שהורי הבחור, אם יצטרכו לשלם 
כסף, לא ישלחו לישיבה, כי עצם הדבר לשלוח אותו 
לישיבה היה נגד רוחם, ורצו שהבחור ילך ללמוד מקצוע 
לפרנס עצמו - החלטתי ליטול על עצמי את העול הכספי, וכך עשיתי הרבה 
זמן, עד שהגיע מצב שהרגשתי שאינני יכול לעמוד בזה, ומשום מה הפסקתי 
לשלוח הכסף, ולא פחות ולא יותר קיבלתי מכתב מאותה ישיבה, שאם לא 

אשלם את הכסף 'ישלחו אותו הביתה', לא ידעתי מה אעשה... 
במקרה, פגשתי את רבינו, הצעתי לו עיסקא: מאחר והבחור הוא מצטיין 
ממש, ועתיד לגדולות, אם כך נעשה חצי חצי, חצי אני אשלם וחצי רבינו 

ישלם. 
אמר לי: "מה פתאום? למה שהישיבה לא תשלם הכל?", ושאל אותי אם 
יש לי טלפון שלהם. אמרתי שכן. ביקש שאחייג מספר מסויים )לאחד 
מלשכתו(, וכשחייגתי וההוא ענה לי, לקח את הטלפון ואמר לו: "תתקשר 
להנהלת הישיבה ואמור להם, שאוי להם אם בגלל כסף ישלחו את הבחור 

מהישיבה!". 
וכך נגמרה העיסקא.

)מתוך הספר 'מרן' מאת הרב יחיאל מיכל שטרן(

אחד מבני המשפחה בא לרבינו, בטענה שלאותו מורה יש משפחה מרובת 
ילדים, ואיך אפשר לקטוע לו הפרנסה. השיב רבינו: "ובכן מה אתה רוצה? 

'שאאכילהו ילדים'?"

<<< המשך מעמוד 2 |  מרן  הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל

אני אומר לך, תוציא את עצמך מהענין! זה מה שנגזר עליך בראש השנה 
שעבר, והם לקחו על עצמם את השליחות. האמן לי, הקב"ה יודע את הכתובת 

שלהם טוב מאד, תשאיר לו לטפל בהם, מה אתה קשור לענין?!"
בעשרת ימי תשובה, לפני יום כיפור, באתי לבקש ברכה לגמר חתימה טובה. 
רבינו בדיוק עמד לצאת מביתו, כדי למסור שיחת חיזוק בישיבה פלונית. 
הוא חשב שבאתי לדבר עמו בשנית על ענין המחילה, והודיע לי קצרות: "אני 

כבר אמרתי לך, אל תדאג, הגמ"ח לא יינזק מהסיפור הזה כלל!".
"לא באתי בשביל זה!", קראתי בעגמה, "רק רציתי להגיד לראש ישיבה 

שהביזיונות עדיין נמשכים!".
"נו, בזיונות!" נאנח רבינו, "אוי כמה שזה טוב, כמה שזה מנקה. אח! אם 

אתה היית יודע כמה זה מנקה, היית מבקש עוד קצת ביזיונות!"...
בערב יום כיפור, נשאתי תפילה מעומק הלב ואמרתי: "ריבונו של עולם, 
אחרי הדברים ששמעתי מראש הישיבה, אני מוחל להם בלב שלם, יצאתי 

מהענין, ושלום על ישראל!".
)מתוך 'ומתוק האור' פניני הגראי"ל(
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המשך בעמוד 21 <<<

לקט סיפורי הוד על אהבת ישראל היוקדת, של כ"ק מרן אדמו"ר מסערט ויז'ניץ זצוק"ל
הר"ר יוסף מאיר האס

"יִפְקדֹ ה' אֱלקֵֹי הָרוּחתֹ... אִישׁ עַל הָעֵדָה" )במדבר כ"ז, ט"ז(
בפרשת השבוע  - פרשת פנחס - בה אנו קוראים בתורה על בקשת משה 
רעיא מהימנא – "יפקוד ד' אלוקי הרוחות איש על העדה, אשר יצא לפניהם 
ואשר יבוא לפניהם ולא תהיה עדת ד' כצאן אשר אין להם רועה". ידוע 
פירושו הנודע של הרה"ק רבי יצחק מווארקי זי"ע שאמר, שתפקידו של 
מנהיג אמיתי, הוא, להתמסר אל עדת צאן מרעיתו בכל רמ"ח איבריו ושס"ה 
גידיו, וכל היום, לרבות הלילה, רק לחשוב איך ניתן להיטיב עמהם. על כן 
ביקש משה רבינו מהשי"ת מנהיג כזה "אשר יצא לפניהם", כפי שאומרים 
זאת בשפת האידיש, "ער זאל אויס גיין פאר זיי". רק כך, אם אכן יזכו למנהיג 

בעל שיעור קומה כזו, אכן "לא תהיה עדת ד' כצאן אשר אין להם רועה".
סיפר הגאון רבי משה דויטש שליט"א, רב מרכז העיר נתניה, ומחשובי 
תלמידיהם של רבינו בעל 'מקור ברוך' ורבינו זי"ע, ששח לו רבינו באחד 

דרכי  "בתחילת  השיחים: 
בהנהגת העדה, התלבטתי 
רבות איך לנהוג עם החסידים. 
להיות להם כמנהיג  האם 
ברמה, הזורק מרה בתלמידים 
ומכה על קודקודם, או שמא 
להיות להם כאב רחום ורועה 
נאמן. בסוף, החלטתי לנהוג 
להיות  במחשבה השנייה, 
עבורם לאבא המתמסר בכל 
מאודו לבניו אהוביו, מחמדי 
ליבו ונקודת נפשו". המשיך 
רבינו ואמר: "דע לך, כי ברבות 
הימים והשנים, הפסדתי רבות 
מהנהגה זו, אבל למרות הכל, 

אינני מתחרט עליה לרגע אחד". 

אהבתי אתכם אמר ד'
אהבתו העצומה והתמסרותו הנודעת של רבינו לילדי החמד, צאן קדשים 
שלא טעמו טעם חטא, היתה מופנית גם אלינו, לכל קהל החסידים, כי רבינו 
ראה בנו כבנים אהובים, ילדים זכים וטהורים החפצים והמבקשים את קרבתו. 
לא פעם ולא פעמיים נשמעה מפי קדשו ההתבטאות הבאה: "זייט מיר 
געבענטשט טייערע קינדער" )תהיו לי מבורכים ילדים יקרים(. כמו כן בקודש 
פנימה היה רבינו פונה אל החסידים פעמים רבות בלשון זו: "וואס הערצעך 
טייערע?" )מה נשמע אצלך יקירי?(. כך גם סיפר מנהל הת"ת בחיפה, שכל 
אימת שנכנס לקודש פנימה, היה רבינו פונה אליו בשאלה ספונטאנית: "וואס 
מאכן מיינע קינדערלאך?!" )מה עושים הילדים שלי?!(. והיו אמירות אלו 
יוצאות מפי רבינו כשגורות על לשונו באופן טבעי, כאשר כל מקושר ונאמן 

חש את משמעות אמירה זו ואת אמיתותה בכל צדדיה.
יכול כל חסיד ותלמיד להעיד באמת ובתמים, שהתקשרותו אל רבינו היתה 
מאז ומתמיד קשר אישי ביותר, קשר איתן שלא ניתן לפרום אותו בשום מצב 
שהוא. בכל עת שמחה ובפרט בכל עת צער, היה רבינו הכתובת היחידה אליה 
רץ כל אחד כדי לפרוק את הרגשות, כשהוא יודע היטב שאצל רבינו ימצא 
אוזן קשבת ויד מסייעת. את כל שלבי השמחות היה רבינו מלווה מקרוב 
כמחותן אישי במלוא מובן המילה. תחילה היה רבינו משתתף בכל 'וואך-
נאכט' ובכל 'ברית מילה', כשהוא נשאר להשתתף גם בסעודת המצווה, אך 
גם לאחר-מכן כשדברים אלו פסקו עם ריבוי הציבור בלע"ה, המשיך רבינו 

עד התקופה האחרונה ממש, להשתתף בכל אירוע משמח של אנשי שלומו, 
אם זה בנתינת שמות לבנות הנולדות, ואם זה בעריכת טקס מרגש ב'חלאקה' 

עם התייחסות יוצאת דופן לכל ילד באשר הוא.
אין ספור סיפורים ישנם על מעורבותו של רבינו בתיקים רפואיים ובבעיות 
סבוכות, שחסידים נקלעו אליהן ללא מוצא, בחושבם שאבדה תקוותם חלילה 
ואין מושיע בעדם, אך דווקא שם גילו פתאום את רבינו עומד לימינם, לסומכם 

ולסעדם עד שהצרה עברה ונשכחה. 

מדוע לא הצליח הרבי להירדם בלילה?
סיפור נורא הוד שנחרט בספרי ההיסטוריה של חצר הקודש: היה זה כשאחד 
מבני משפחת רוזנברג, בילדותו, היה אמור לעבור ניתוח על עינו. במשך כל 
התקופה שקדמה לניתוח, היה רבינו מעורב עד צוואר, ואף יותר, בכל השלבים 
ובכל הנתונים, כשהוא מייעץ לאבי המשפחה על הכל, בחכמתו העילאית 
ובתבונתו המרוממת. הניתוח היה אמור להתבצע בשעת 
לילה מאוחרת, ורבינו הודיע לאבא שהוא רוצה להתעדכן 
על הצלחת הניתוח בשיחת טלפון, למרות השעה המאוחרת.
ואכן, מיד לאחר הניתוח התקשר הרב רוזנברג לבית 
רבינו זי"ע, לבשרו כי הניתוח עבר בהצלחה, והילד מתאושש 
ממנו. הרבנית הצדקנית ע"ה הרימה את השפופרת, שמעה 
את הבשורה המשמחת, ואמרה שכעת אי אפשר לשוחח 
עם רבינו היות והשעה מאוחרת מאד, אך מיד בבוקר 
תעדכנו בחדשות. השכם בבוקר, רבינו שואל את הרבנית: 
"האם יש חדשות אצל הבן של שמואל?", והרבנית משיבה: 
"כן, הוא התקשר אמש בשעה אחת בלילה, להודיע כי 
הניתוח הצליח, אך לא רציתי להפריע בשעה מאוחרת, 
לכן המתנתי עד כה עם הידיעה". לשמע הדברים הגיב 
רבינו ואמר: "כמה חבל שלא הודעתם לי בשעת מעשה, 
הרי כל הלילה לא מצאתי מנוח לנפשי מרוב דאגה לילד, 

ולא הצלחתי לעצום עין ברוב חששי לשלומו הטוב".
סיפור זה הינו אחד מני רבים, אשר ממנו ומדומיו ניתן לעמוד, על אפס 
קצה הנהגתו הרחימאית והאבהית של רבינו עם קהל אנשי שלומנו. בדיוק 
כמו שאבא לא מסוגל לעצום עין, בשעה שבנו שוכב על שולחן הניתוחים 
ואין אתו יודע עד מה, כך היה רבינו, אבינו אב הרחמן, שהתנהג עמנו כאותו 

נשר, אשר יעיר קנו ועל גוזליו ירחף. 
חלק בלתי נפרד מעבודת קדשו בעריכת השולחן הטהור, היה חלוקת 
השיריים שנותרו בצלחתו הגדולה, אחרי שטעם מן המאכלים. לעתים היתה 
החלוקה אורכת זמן רב, אך רבינו לא נח ולא נרגע עד שהצלחת היתה ריקה 
לגמרי. כך היה בכל המאכלים שהוגשו לפניו, וכך למעשה התנהל רוב השולחן 
הטהור, שהתבטא בעיקר בחלוקת האוכל לחסידים ולמקורבים. פעמים היו 
שרבינו סיים לחלק לכל החסידים שעמדו בארבע אמותיו, ועדיין נותרו מספר 
תפוחים בצלחת, או-אז היה קורא לאנשים שעמדו רחוק יותר, ונותן להם 
שיריים במאור פנים. זוהי העבודה הגדולה שזכינו לראות בעת ה'טישים' 
המרוממים, לתת הכל עבור השני ולעצמו להסתפק בכמה טעימות ותו לא.

בשנת תשמ"א, בהיותי בחור צעיר לימים, חליתי בצהבת בפרוס ירח האיתנים, 
ובהגיע יום הכיפורים, התעוררה שאלה אם עלי לצום ולהתענות. רבינו שלח 
אותי אל הרופא, והרופא קבע שאצום. כששמע רבינו את דברי הרופא, הורה 
לי לצום, אך ביקש ממני שלא אתאמץ יותר מדי. במהלך קריאת התורה, 
קרא לי רבינו ונתן לי להריח מקופסת הטבק שהיתה ברשותו, כדי לחזק את 

רוחי בתענית היום. 
במיוחד ראו את קרבתו הגדולה של רבינו לעדת צאן מרעיתו בעיתות 

לעולם לא אשכח את המעמד המרטיט ונורא ההוד שאירע ביום חופתי, 
אמרתי  פיו,  מברכות  בירכני  שרבינו  אחרי  פנימה,  לקודש  נכנסתי  עת 
לרבינו, שאבי זצ"ל היה נוהג לברך את בניו לפני לכתם לחופה, והנה כל 

אחי ואחיותי זכו לברכת האב ביומם הגדול, זולתי שלא זכיתי לכך... 
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הגאון רבי אליהו מן שליט"א, בשיחות עם מרן הגאון רבי חיים קנייבסקי שליט"א על מחאות, קנאות, וברכות
ן אַהֲרןֹ הַכּהֵֹן..." )במדבר כ"ה, י"א( ן אֶלְעָזָר, בֶּ ינְחָס בֶּ "פִּ

סיפרתי לרבינו מה שהיה כתוב במוסף ש"ק 'יתד נאמן', כי בעת חנוכת 
הבית של ישיבת פוניבז', הגיע לאירוע הגדול הנשיא בן צבי, ומחמת זה 
החזו"א העדיף שלא לשהות אז בשכונת 'זכרון מאיר', ושהה בבית של אחד 
מבני המשפחה שהיה מחוץ ל'זכרון מאיר'. בשעת האירוע הגיע אחד מראשי 
הקנאים כדי למחות, ולא מצאו להחזו"א בביתו עד שהתברר לו מקומו, 
והגיע לשם. כיון שלא הצליח להיכנס ניגש לחלון, ומשם אמר לחזו"א בהאי 
לישנא: "מדארף גיין מוחה זיין" = יש ללכת ולמחות. ענה לו החזו"א כי 
מדובר בישיבה קדושה, וזה כבוד תורה, וממילא אין אפשרות למחות. טען 

לו אותו אחד: "עס ברענט דאך אפייער = והרי 
בוערת אש!".

הגר"ש ברמן אמר, כי מעולם לא ראה את 
החזו"א בכזו ריתחא, כאשר השיב לו: "אתה 
רואה שבוערת אש ואני לא רואה?!". אותו 
קנאי נמלט מהמקום, וכמדומה שאחר מכן בא 

לבקש מחילה ממרן החזו"א. ע"כ.
פעם אחת בא פלוני לחזו"א, על איזה ענין 
ותוך כדי דבריו אמר: "הרי אתם בעצמכם 
אמרתם כך!". ענהו החזו"א בכעס: "איר זיינט 
א'שקרן!"-  אבל זה רק היה כעס החוץ ולא 

הפנים.
בביהכ"נ בשבת זרקו סוכריות לחתן, והם 
היו בהכשר הרב פלוני. אינו הכשר רע, אבל 

לא מקובל על הכל, וקם אחד ומחה שזה הכשר שלא מקובל על בית הכנסת, 
והמחותן התבייש. האם עשה כדין או צריך מלבקש מחילה? )שמעתי בשם 
הרב אלישיב, שכמו שלרב אסור לפסוק עפ"י רחמנות, כך אסור לפסוק עפ"י 

קנאות(.

הוא חייב נידוי על שביישו.
אמר רבינו: "בלדרמן התפלל זקן מרומניה, שסיפר מסבו שסיפר מסבו - 
שהיה בזמן שבתאי צבי, ששבתאי צבי הזדמן אצלם בימים נוראים, וכולם 
כיבדו אותו חוץ מסבא שלו הנ"ל, שהריח אותו. והסבא היה צריך לגשת 
לעמוד למוסף להיות ש"ץ, ואיבד את קולו ובני משפחתו קבלו חום, וריננו 
עליו שזה עונש על מה שזלזל בו. ולפני מוסף עלה על הבמה, והכריז: 'אע"פ 

שכך אומרים איני חוזר בי!'. ומיד חזר לו קולו והתפלל לפני העמוד".
אמרתי: "זה היה ניסיון הפוך, להיווכח האם יעמוד בזה. והרי כך הראני 

פעם רבינו ב'מדרש משיח' שלפני בוא משיח ייראו ניסים לניסיון".
ו' עש"ק חקת ו' תמוז תשס"ד. אברך ביקש ברכה מרבינו ומאד בכה, ואחר 
שיצא שאלתי: "איך רבינו מחזיק מעמד אחר שמיעת כל כך הרבה צרות, 

ואכן שמעתי כי הרבנית מוכרחת לקחת כל יום תרופה להרגעה".
"היה לי באמת פעם ויכוח עם רבי גדליה זצ"ל, הוא אמר כי אין זו דרך 
שכולם באים ומקבלים ברכה, ברכה צריך להיכנס ולהרגיש למצב של המבקש 
ולתת ברכה, באופן אחר שכאן מקבלים. אמרתי לו: 'הרי ברכתי, בלא"ה לא 
עוזר כלום רק שהפלוני חושב שיש בזה משהו, ומחמת כך מספר לפני את 

דבריו, וזה מרגיעו, אם כן - זה עצמו קצת רפואה וטובה בשבילו'".

רבי מיכל יהודה היה מיוחד מאד בענין הזה, וכאשר היו מבקשים ברכה 
הוא השקיע מאמץ וכובד ראש, ובירך מילה במילה במתינות, וכשהייתי אצל 
הצדיק ר' יודל סדגל ממנצ'סטר זצ"ל לברכה, הבחנתי שבעת שנותן ברכה 

נהיה אדום.
"בחיד"א יש סדר שלם כיצד לברך, לומר קודם ברוך השם, ובעמוד השחר".
באותו מעמד אמר לי רבינו: "אמא ע"ה ספרה לי, שאמרה פעם לחזון איש 
כי אנשים באים אליו לברכות, וחושבים שקיבלו ברכה, ובזה יש להם כבר 

את הכל. הגיב וענה לה החזון איש – 'ומהיכן את יודעת שזה לא כך?'"...
פלוני סיפר שהיה פעם אצל ה'קהילות יעקב', וביקש ברכות לכמה אנשים, 
ובסוף אמר ששכח עוד אחד שיברכהו, אמר 

לו הסטייפלר אין לי כל כך הרבה...
"עיקר הברכה הוא ביטחון  תגובת רבינו: 
ואמונה של המבקש, שה' יעזור בזכות הברכה, 
ולכן אם אינו מאמין בברכה בדרך כלל זה לא 

עוזר".
סיפרתי לרבינו מעשה בבחור פלוני בישיבת 
'אור ישראל' לצעירים, שבא כאן לשאול לאיזו 
ישיבה גדולה ילך, והתייעץ האם ילך לישיבה 
ויעץ לו  בצפון הארץ, ענהו רבינו בשלילה, 
ללכת ללמוד בישיבת 'אור ישראל' הגדולה. 
על פי העצה והברכה הבחור הנ"ל לא נרשם 
ורבותיו  'אור ישראל',  לשום מקום, מלבד 
התחננו לפניו שמא לא יתקבל, שלפחות ירשם 
בעוד מקום אך לא הסכים, כי היה בטוח שברכתו של רבינו תתקיים, וכך 

הווה, שהתקבל נגד כל הכללים ובאופן משונה לטובה.
"זה בזכות האמונה בברכה. היה אחד שעשה כל מיני עסקי מסחר שלא 
כחוק, והיה נכנס ל'חזון איש' ומתברך ממנו, והמשטרה בסוף עלתה עליו 
ועצרוהו, ואמר להם כי אינו פוחד מהם, כי יש לו ברכה מה'חזון איש'... והסוף 

היה ששחררוהו. זה כוח וזכות האמונה".
יום ג' חקת כ"ח סיון תשס"ח. בקשתי מרבינו שאכנס עם אחד מידידי 
לברכה, אמר לי: "תוכל לבוא מתי שתרצה עם מי שתרצה, אבל איני יודע 

מה מצאו בי שבאים לברכה אצלי".
בהזדמנות אמר לי רבינו: "פעם אחת אבא שאלני היכן החז"ל 'אוי לו למי 
שהעולם טועין בו', ולא רציתי לומר לו, כי הבנתי שהוא רוצה לכתוב זאת 
בהקדמה של אחד מספריו )א. ה. ואכן כך כתב מרן הסטיפלער בהקדמה 
ל'קהילות יעקב' ועי' קריינא דאגרתא ח"ב סי' תרל"ד בענין זה( והחז"ל מובא 
במדרש שמובא ב'ראשית חכמה', שם יש כמה מדרשים קטנים שליקט וכתב, 

וזה שם במדרש מרגניתא דבי רב".
עובד עיריית פ"ת, רוסי, תינוק שנשבה, יש לו בן ובת בוגרים, והוא רוצה 
לבוא לברכה, אמרו לו שמי שאינו שומר תו"מ - הרב לא מברך, אבל הוא 
מאד מסייע לגנרטור של שבת בפ"ת, האם בזכות זה אפשר שיבוא לקבל 

ברכה מהרב?
ת: "הוא יכול לבוא לקבל ברכה – שיחזור בתשובה".

אני מבקש ברכה לפלונית ממשפחתי לעסק  א' לך לך ז' חשון תשנ"ז. 
הפרנסה שלה, והיא כותבת לרבינו שקיבלה ברכה מהגרש"ז אויערבאך זצ"ל. 

"השבוע היה א שיינע מעשה: בא אלי אחד שיש לו עכברים בבית, אמרתי לו 
על פי הירושלמי, שדברים כאלו באים משום תרומות ומעשרות שלא כראוי, 
ושיקפיד לעשר כל דבר. וכן עשה. ועם כל זאת הם לא פסקו. אמרתי לו שיתן 
אפשר  לו:  אמרתי  כראוי.  געלט  מעשר  נותן  כי  ואמר  בדקדוק,  כספים  מעשר 
שאתה מתגורר בקומה א', שלפעמים העכברים זה דבר רגיל, ואמר שמתגורר 

בקומה ד'. אמרתי שאיני יודע..."

המשך בעמוד 24 <<<
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הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א, על אנשים שחושבים על השני ללא אינטרס אישי
ר רוּחַ בּוֹ" )במדבר כ"ז, י"ח( "אִישׁ אֲשֶׁ

במצב השורר בימינו, מי שחושב על השני, ועושה באמת את כל המאמצים 
על-מנת לסייע לו, ללא שום התערבות של אינטרס אישי, נחשב לכל הדעות 
כאישיות נדירה. והכל יודו, שאם עדיין יש אנשים כאלה בעולמנו, הם מצויים 

אך ורק בין כתלי בית המדרש.
רק מי שאהבת-התורה ספוגה בקרבו, ואין הוא זז כהוא-זה מהשקפתה 
של תורת-השם )גם אם הוא עמל לפרנסתו(, רק הוא מסוגל לחשוב – באמת 
– על השני, ולקיים את מצוות 'ואהבת לרעך כמוך' בהידורה. מחוץ לבית 

המדרש, כמעט ואין סיכוי למצוא אדם כזה.
הגאון רבי חיים-פרץ ברמן שליט"א, מראשי ישיבת פוניבז', סיפר שני 

סיפורים הממחישים את הנאמר לעיל, ומחזקים 
את השומעים 'לקנות את מידת החסד והחנינה 

והחמלה', כפי שכותב  ספר 'החינוך'. 
יש לשים לב, שהאישים העומדים בכותרות-
הסיפורים הללו לא היו מגדולי הדור, וגם לא 
גאונים מפורסמים, אלא יהודים שהיו ספונים 
בין כתלי בתי המדרשות, ומשם הם שאבו את 

דאגתם היתירה לזולת.
הסיפור הראשון של הגרח"פ שליט"א, היה על 
אביו, הגאון רבי שלמה ברמן זצ"ל, חתנו של 
מרן ה'קהילות יעקב' זצ"ל, שהרביץ תורה במשך 

עשרות שנים בישיבת פוניבז'.
לא רבים יודעים שהגר"ש זצ"ל החזיק בביתו 
גמ"ח להלוואות כספים, ממנו נהנו תלמידי 

חכמים רבים שהיו זקוקים להלוואות. פעם אחת אירע שאחד הלווים לא 
החזיר את הכסף, וכיון שהיה מדובר בכספי-צדקה, הרי כשעברו שבועיים 
מאז הזמן שנקבע לפירעון, התקשר הגר"ש אל הערב, ששמו היה הרב י. 

פוליטנסקי זצ"ל, כדי להזכיר את עניינו של החוב.
מיד לאחר מכן הגיע הערב לביתו של ראש הישיבה זצ"ל, ובידו כספי 

ההלוואה, ומסרם להגר"ש, תוך שהוא מבקש את סליחתו.
ברצותו לבאר את הסיבה שהוא מבקש סליחה, אמר הרב פוליטנסקי ש"כבר 
לפני שבועיים הגיע הלווה לביתי עם כל הכסף, וביקש שאעשה לו טובה, 
שכיון שאין לו פנאי לעלות לביתו של ראש הישיבה ולהשיב את החוב, הוא 
מבקש ממני שאעשה זאת במקומו, וכאמור מסר לי את הכסף. אני הוא זה 
ששכחתי להחזיר, ועל כך אני מתנצל ומבקש סליחה", אמר הערב להגר"ש 

ברמן זצ"ל.
כעבור כמה חודשים מגיע הלווה בכבודו ובעצמו לביתו של הגר"ש, ובידו 
כספי ההלוואה... "אני מבקש להתנצל בפני ראש הישיבה על האיחור הגדול 
בהחזרת החוב... זכרתי את זמן הפירעון, וידעתי שעליי להשיב את הכסף, 
אבל לא היתה בידי פרוטה לפורטה, ולכן התרתי לעצמי לאחר את זמן 

הפירעון, ועל כך הנני מבקש סליחה ומחילה" – אמר.
תמה הגר"ש, ואמר ללווה: "וכי אינך זוכר שהחזרת לי את הכסף על ידי 
הרב פוליטנסקי, שהגיע והשיב לי את הכסף, וסיפר שבקשת ממנו לעשות 

לך טובה, ולהביא את הכסף במקומך?!".
והלווה אינו יודע על מה מדבר ראש הישיבה... "אני החזרתי את הכסף?! 

מה פתאום?!".
או-אז התבררה צדקתו של הרב פוליטנסקי זצ"ל... לא די ששילם מכיסו 
את כל החוב, אלא עוד פיאר את שמו של הלווה כ'צדיק', וסיפר שהחזיר לו 

את כל החוב, והוא זה ששכח... 
היש לך אדם שקנה את מידת החסד, יותר ממנו?

שכח להוציא את הקבלה...
הסיפור השני שסיפר הגרח"פ שליט"א היה על הרה"ג רבי משה פרנקל 
זצ"ל, שהיה מלמד תשב"ר, ויום אחד החליט לפתוח חנות למוצרי ניקיון 

ברחוב רש"י.
אימי הצדקנית ע"ה, מספר הגרח"פ, שהיתה בתו של מרן רשכבה"ג ה'קהילות 
יעקב' זצ"ל, כששמעה שהרב פרנקל פתח חנות, הבינה שהוא עושה זאת 
לצרכי פרנסה קיומית, והחליטה לקנות אצלו את מוצרי הנקיון שלה, אע"פ 

שהחנות היתה רחוקה מדירתה.
כך במשך תקופה ארוכה, רכשה הרבנית ברמן 
ע"ה את המוצרים בחנותו של הרב פרנקל. יום 
אחד עשתה אצלו קנייה גדולה למדי, וכשהגיעה 
ההזמנה לביתה, היא מבחינה שבקבלה שהיתה 
מונחת בירכתי ארגז המוצרים, מופיע שמה של 

'צרכניית יד עזרה'.
הסכום הכספי אכן תאם את כל המוצרים 
שהיא רכשה, אבל הרבנית לא הבינה מה הקשר 
בין הצרכנייה לחנותו של הרב פרנקל. הרי היא 

רכשה את המוצרים בחנות, ולא בצרכנייה?!
הרבנית ברמן מתקשרת אל הרב פרנקל, ומבררת 
אצלו על דבר הקבלה המוזרה. בתחילה ניסה 
הרב פרנקל להתחמק, אבל אחר כך סיפר דברים 

כהווייתם.
"כשראיתי שהרבנית באה לקנות את המוצרים אצלי", אמר הרב פרנקל, 
"וידעתי שיש לה משפחה גדולה, ומן-הסתם היא איננה משופעת ברווחה 
כלכלית, חשבתי שעדיף לה לעשות את הקנייה ב'יד עזרה', שם המוצרים 
נמכרים במחיר יותר זול. והרי לי אין בעיה לעשות לרבנית את הטובה הזו, 
שהרי יש לי רכב, ויכולתי להביא כל פעם את המוצרים מ'יד עזרה', ולשולחם 

אחר כך לרבנית...
"וכך עשיתי במשך שנים. כל פעם שהרבנית היתה עושה אצלי הזמנה של 
מוצרים, הייתי לוקח את הרכב, נוסע לצרכניית 'יד עזרה', קונה לה מוצרים 
בזול, ושולח לה... תמיד השתדלתי להוציא את הקבלה מהארגז, כדי שהרבנית 
לא תדע שאני טורח עבורה, אבל הפעם, מה לעשות, שכחתי... והקבלה 

נשארה שם"...

   

הנה לפנינו דוגמאות מופלאות של דאגה כנה ואמיתית לטובתו של הזולת. 
גם הרב פוליטנסקי זצ"ל, שעשה מה שעשה, וגם הרבנית ברמן ע"ה, שבאה 
לקנות אצל הרב פרנקל, והרב פרנקל עצמו שכל- כך היטיב עם הרבנית – 
כל אלה צריכים ללמד אותנו לקנות את מידת החסד האמיתית, להתחשב 

בזולת, להבין את צרכיו, ולהתעלם מהאינטרסים האישיים שלנו.

)מתוך הספר 'מצוות בשמחה' - פרקי חיזוק, השקפה ומוסר משובצים במעשים והנהגות 

מגדולי הדור, שנאמרו על ידי הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א, בעריכתו של הרב 

משה מיכאל צורן(

כעבור כמה חודשים מגיע הלווה לביתו של הגאון רבי שלמה ברמן זצ"ל, ובידו 
כספי ההלוואה... "אני מבקש להתנצל על האיחור הגדול בהחזרת החוב". תמה 
ידי הרב פוליטנסקי, וסיפר  זוכר שהחזרת לי את הכסף על  הגר"ש: "וכי אינך 
שבקשת ממנו להביא את הכסף במקומך?!". והלווה - אינו יודע על מה מדבר 

ראש הישיבה... "אני החזרתי את הכסף?! מה פתאום!"
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מאוצרותיו הנפלאים של הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א, על לימוד התורה והעמדת תלמידים בנקיות ובטהרה 
ר יָבאֹ לִפְנֵיהֶם" )במדבר כ"ז, ט"ז-י"ז( "אִישׁ... אֲשֶׁ

תלמיד חכם חשוב שוחח בהזדמנות מסויימת עם מרן 
ראש הישיבה, הגרא"מ שך זצ"ל. בתוך הדברים התנצל 
בפניו על כך שהוא מטריח את ראש הישיבה בשביל 

שאלותיו האישיות, וגוזל ממנו את זמנו היקר.
ברוך ובחמימות השיב לו מרן הרב שך: "שבעים שנה 
דחיתי את כולם... הייתי שקוע בלימוד בלבד. כשהגעתי לגיל 
'ימי  שמונים ושלוש שנה, גיל הבר מצוה, לאחר שנתקיים בי 
שנותינו בהם שבעים שנה', הנני מפקיר את עצמי לגמרי בשביל כלל ישראל. 
היות וכל פעולה שאני פועל, שלם אני עם עצמי - יודע אני בודאות שהיא 

בנויה על שמונים ושלש שנות עמל התורה בנקיות!..."
לאחר פטירתו, נשא עליו מרן ראש הישיבה הגראי"ל שטינמן זצ"ל, הספד 
בהיכל ישיבת פוניבז'. בדבריו אמר כעין זה: "שמעתי מה'חזון איש' שאמר 

על ה'חפץ חיים' כי למד 
שישים שנה, איני זוכר אם 
אמר לשמה או לא, ואחר 
כך הנהיג את כלל ישראל. 
כך היה אצל ה'חזון איש' 
עצמו שלמד עשרות שנים 
בצנעה, רחוק מעין הציבור, 
ואחר כך נגלה אורו והנהיג 
את כלל ישראל. כך היה 
אצל הרב מבריסק, אצל 
ה'סטייפלער' ואצל הרב 
שך – על ידי היגיעה בתורה 
לשמה שהיתה אצלם עד 
להפליא, שלא לשם פרסום 

ולא לשם התפארות והתגדלות, מתוך נקיות - הם זכו להנהיג את כלל 
ישראל".

בזמן שקמו עוררין לערער על כמה מפסקיו של מרן פוסק הדור, הגאון 
רבי משה פיינשטיין זצ"ל, פסקים שהכריע בספרו 'אגרות משה'. התבטא 
רבי משה ביטוי מפליא באורח נדיר: "שלם ורגוע אני עם עצמי, היות ויודע 
אני שכל ההוראות שלי בנויות על לימוד התורה בנקיות ובטהרה, ומעולם 

לא התעניינתי בחכמות חיצוניות..."
כיוצא בזה שמעתי פעם מרבינו, מרן הגאון רבי שמואל הלוי וואזנר זצ"ל, 
בעל 'שבט הלוי', שהתבטא: "כל השנים פחדתי שמא כל מעשי בהרבצת 
תורה באים חלילה מצד שמאל, דהיינו לא לגמרי לשם שמים. אבל לאחר 
שאני זוכה לראות את הפירות, ברוך ה', שתלמידיי הם תלמידים הגונים, 
ומהם רבים שצמחו מורי הוראה ומרביצי תורה, זה מגלה לי שמתחילה כבר 

היו המעשים מצד ימין, לשם שמים..."
היסוד בזה הוא, כי כאשר רואים אילן גדול המצמיח פירות משובחים, הרי 
האילן בעצמו מעיד כמאה עדים שכל עבודות השדה נעשו בצורה טובה 
וראויה; חפירת היסוד, הנטיעה, השקייה במידה הנכונה, טיפוח הגידולים, 
הרחקת החרקים ושאר מזיקים שעלולים להזיק לעץ ושתיליו. כך גם ברוחניות: 
כאשר רואים את התוצאות המבורכות של הפעולה - אזי ניתן לקבוע בודאות 

שהיא נעשתה בשורשה מתוך כוונה זכה וטהורה, בקדושה ובנקיות.

זכיתי בכח התפילה
הרבינו יונה בספר 'שערי העבודה' )אות יא(, כתב לשון מופלא ונשגב, כיצד 
זכה יעקב אבינו להקים את בית ישראל, ולהעמיד את שנים עשר שבטי ק-

ה.  לדבריו, התפילות שהתפלל יעקב אבינו והדמעות שהזיל – הן הניסוך 
שסך יעקב אבינו על המצבה שהקים בבית ק-ל. וזה לשונו:  

"והמתפלל בדמע תפילתו נשמעת, שהרי שערי דמעה לא ננעלו", והדמעה 
היא כנגד ניסוך המים שהיו מנסכים על גבי המזבח..."

הגאון הצדיק רבי חיים ברים זצ"ל, מפארי גדולי ירושלים, היה רגיל לספר 
את מה ששמע מרבו, מרן הגאון רבי יחזקאל אברמסקי זצ"ל, בעל ה'חזון 

יחזקאל'.
כידוע, חש רבי יחזקאל הערכה גדולה כלפי תלמידי חכמים עניים, שלמרות 
מצבם הדחוק הניחו חיי שעה ובחרו בחיי עולם, ושמו את כל מגמתם ויגיעתם 
בעמלה של תורה, ובה מצאו את סיפוקם ושמחתם. ברבים מהם היה רבי 
יחזקאל תומך כספית מידי חודש, ומעודד אותם רבות לדבוק בדרך שבחרו.

כאשר עלה מלונדון על מנת להתגורר בירושלים עיר הקודש, הרבה להתבטא 
בהערכה מיוחדת על העבודה המצויה בירושלים של עניים מרודים שצמחו 
לתלמידי חכמים מופלגים, אשר מבלי לדעת מהיכן יביאו את מזונם 
הסתגרו בארבע אמות של תורה והלכה, ואת כל ימיהם בילו במחיצת 
בתי המדרש מבוקר ועד ערב, כשהם משכיחים מעצמם את מצבם 

הכלכלי הקשה. 
הוא כינה אותם בהערצה "משיח'ס יידן!" ]-"יהודים בני דורו של 
משיח!"[, והוסיף לומר: "הן אמנם גם בלונדון ישנם בני תורה מופלגים, 

אבל שם יש להם אמצעים. כאן זה משהו אחר..."
את הזכות הזאת, שניתנה לו האפשרות לתמוך בתלמידי חכמים, 
תלה רבי יחזקאל בתפילות שהתפלל בצעירותו שיזכה לכך, כפי 
שהתבטא בפני תלמידו רבי חיים ברים: "יעידו הגשרים של לונדון 
כמה דמעות הזלתי בשביל זכיה זו! אילו ידעת, לא היית מתפלא כיצד 

זיכני הבורא יתברך לכך".
הרי שכל מעשה טוב, כל פעולה שכרוכים בה ריבוי התורה וזיכוי 
הרבים, נעוצה בתחילתה התפילה! התפילה מהווה את היסוד שבעטיו 
זוכים להיות מחזיקי תורה ובני תורה, ו'המתפלל בדמע - תפילתו נשמעת' 

- כפי שכותב רבינו יונה.
גם לאה אמנו, שהעמידה ששה מתוך שנים עשר שבטים, זכתה למה שזכתה 
אך ורק באמצעות התפילה. אלולי תפילותיה, היתה חלילה וחס נישאת 

לעשיו, ולא היתה מאמהות האומה היהודית.
כך תרגום דברי ה'זהר הקדוש' )פרשת ויחי דף רכג עמוד א(: כל בן אדם 
שמוריד דמעות לפני הקדוש ברוך-הוא אף על פי שנגזר עליו עונש - יקרע 
גזר דינו, ולא יוכל העונש לשלוט עליו. מהיכן למדנו זאת? מלאה אמנו, 
שהרי על לאה נגזר להינשא לעשיו ולהיות מחלקו, והיא בתפילתה זכתה 

שהקדימה להינשא ליעקב ולא ניתנה לעשיו.
מבואר מדברי חז"ל, שהיסוד שעליו השתיתה לאה את כלל ישראל, והצורה 
בה זכתה להקים את בית ישראל – הוא תפילה, וביותר נוכחים אנו כוחה 

של תפילה מהו!
כעין הדברים הללו כותב רבינו בחיי )דברים יא(: "וצריך אתה לדעת כי כח 

התפילה גדול אפילו לשנות הטבע, ולהנצל מן הסכנה, ולבטל הנגזר".
במחיצת גדולי ישראל ראו תדיר, כיצד התפילה כה טבעית וחקוקה אצלם, 
ומשמשתם כל העת בכל צעד ושעל. הם ראו בתפילה ענין הכרחי ומחויב 
המציאות, ואת כל ענייניהם הרוחניים והגשמיים תלו בזכות ובכח התפילה.
מסופר על מרן הגאון רבי חיים שמואלביץ זצ"ל, ראש ישיבת מיר, שפעם 
אחת תוך כדי לימודו התקשה בנושא מסוים. הוא פסע הלוך ושוב בהיכלה 
של ישיבת מיר נסער, ולמרות המאמצים הרבים לפשט את הדברים, לא 

הצליח להבין אל נכון את פשר הסוגיה.
עצר רבי חיים ליד החלון, הביט השמימה וביקש בתחנונים שיסייעו לו מן 

אברמסקי  יחזקאל  רבי  תלה  חכמים,  בתלמידי  לתמוך  הזו,  הזכות  את 
חיים  רבי  תלמידו  בפני  שהתבטא  כפי  לכך,  שיזכה  שהתפלל  בתפילות 

ברים: "יעידו הגשרים של לונדון, כמה דמעות הזלתי בשביל זכיה זו!" 
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מהליכותיו הנאצלות של בין אדם לחברו, ממרן הגרא"מ שך זצוק"ל 
לוֹם" )כ"ה, י"ב( רִיתִי שָׁ "הִנְנִי נתֵֹן לוֹ אֶת בְּ

אם נבוא חשבון נגלה, כי חלק גדול מהבעיות בהן נתקלים בני האדם בחיי 
היום-יום - נובע מהתנהלות בין-אישית לקויה. אנשים שאינם יודעים את 
חוקי היסוד מחויבי המציאות בהתנהלות בין אדם לחברו - עלולים להתמודד 

עם קשיים רבים ומיותרים, אותם ניתן היה למנוע בקלות יתירה...
כך למשל, מספר אחד מתלמידיו של רבינו מרן הגרא"מ שך זצוק"ל, אשר 

התמנה למנהל בתלמוד 
תורה בתל-אביב, כי התייעץ 
עם רבינו מיד לאחר קבלת 
בעיה  בדבר   – התפקיד 
מהותית שהטרידה אותו: 
חלק מהמלמדים היו תלמידי 
חכמים, ואף ידידים אישיים 
כך  הימים,  שלו משכבר 
שאפשרויותיו להטיל את 
מרותו ולכפוף אותם לדעתו 
- היו מצומצמות ביותר... 
"כיצד אוכל לנהל מוסד 
בצורה שכזו?" – שאל, ורבינו 

השיב בפשטות:
"אני מכיר רק שיטה אחת 

שיכולה לעזור בכל מקרה, ובודאי שיכולה היא להועיל במקרה דנן. מפעם 
לפעם, לעיתים קרובות ככל שניתן - עליך להרעיף עליהם שׂקים של כבוד 
... זה הכל! אם תאמץ את  ]"דארפסט גיסן אויף זיי זעקלאך פון כבוד"[ 
השיטה הזו - תווכח לדעת כי בעיות רבות אינן צצות כלל ועיקר, ואילו אותן 

בעיות שצצות - נפתרות כלאחר יד מבלי כל קושי!".
כלום מבינים אנו איזו חכמה עצומה טמונה במשפטים אלו? הרי זו תמצית 
ההנהגה! אם יאמץ כל אחד מאתנו את השיטה הנפלאה הזו במשאו ובמתנו 
עם הבריות, בין אם מדובר בעמיתים לעבודה, בין אם מדובר בשכנים לבניין 
או לתפילה בבית הכנסת, ואפילו אם מדובר על בעל כלפי אשתו ולהיפך - 
הרי שבכך יוכל לחסוך מעצמו התמודדויות רבות מספור, ולזכות לחיים 

שלווים ורגועים בהרבה!

תמיד לוותר!
ויתור...  כמו כן חשוב להזכיר, כי בעיות רבות יכולות להיפתר על ידי 
לפעמים, אדם מכניס את עצמו למריבות ולסכסוכים, לוויכוחים ולדיונים, 
בו בזמן שיכול הוא פשוט לוותר, תוך ידיעה ברורה כי מויתור- לא מפסידים 

לעולם!
על נקודה זו - היה רבינו עומד בהזדמנויות רבות מספור. תמיד היה מעודד 
את דורשי עצתו לוותר, להתפשר, לא למצות את הדין, כאשר הוא מבהיר 
כי כל נזק לא יגרם להם כתוצאה מכך. "גם אם לעיתים נראה בטווח הקצר 
כי הפסדתם כתוצאה מהוויתור - דעו לכם כי במקומות אחרים הרווחתם פי 

אלף, מבלי שתהיו כלל מודעים לכך!" – היה רבינו מבהיר.
ואמנם, מספר אחד מקרוביו של רבינו, כי פעם היה לו סכסוך גדול עם 

כמה שכנים בבניין סביב נושא מסוים. לא היה ספק בכך שהצדק עמו, אולם 
למרות זאת - יעץ לו רבינו לוותר... "מהוויתור רק תרוויח! בודאי לא תפסיד!" 

– הבטיח לו רבינו, ודבריו התקיימו בדיוק...
באותה תקופה - זקוק היה אותו מקורב לישועה בכמה עניינים, והנה ראה 
זה פלא: מאז ויתר במקום בו הצדק היה עמו - הוא זכה לראות סייעתא 

דשמיא מיוחדת מעל לגדר הטבע, וישועה גדולה בכל העניינים!
והוא אשר אמרנו: גם אם לעת עתה נראה כביכול כרוך 
הוויתור בהפסד כזה או אחר - יש לזכור ולדעת כי מויתור 
לא מפסידים לעולם, וכנגד מובטח לו לאדם שיזכה בשפע 

רב מן השמים, לאין ערוך יותר מהוויתור שוויתר...
יתר על כן. רבינו היה מדגיש, כי הוויתור מעניק לבעליו 
תחושת סיפוק רבה כל כך - עד שעולה היא בערכה על 
תחושת הסיפוק שיכול להעניק לו הניצחון... כך, בהזדמנות, 
כאשר נודע לו על מחלוקת שהתגלעה בין שני אנשים חשובים 
– הגיב והתבטא: "חבל שאינם יודעים את מתיקות הוויתור!"... 
כי אכן, לדידו, הוויתור לא כרוך היה ב'הקרבה'- אלא להיפך: 

היה בו כדי להעניק את האושר הרב ביותר...
ואכן, בהזדמנויות רבות שמעו מפי רבינו את המשפט הבא: 
"עבר עלי הרבה בחיים, אולם דבר זה אני יודע בבירור: אף 
אחד אינו סובל כתוצאה מוויתור! מ'נצחון'- אף פעם לא 

מרוויחים... תמיד טוב יותר שהשני ינצח - ולא אני!"
וכמובן, רבינו לא היה רק נאה דורש... הוא היה בראש ובראשונה 'נאה 
מקיים' - וכפי שיכולים אנו ללמוד מהמעשה הבא, אותו סיפר רבי חזקיהו 

מישקובסקי, וכך סיפר:
"כאשר שכבה הרבנית בבית החולים, התקיימה תורנות בין הבחורים אשר 
התנדבו לשהות לצד מיטתה, בכדי להקל מעט מהעול הכבד שרבץ על כתפיו 
של רבינו. באותם ימים - סיפרה הרבנית לאחד הבחורים את המעשה הבא:

"בזמן שהיא ורבינו דיברו ביניהם לקראת נישואיהם, אודות האופן בו יבנו 
את ביתם המשותף - סיכם עמה רבינו כי בכל נושא שיעלה לדיון ביניהם 
יוותר האחד מהם, על פי הסדר: פעם אחת יוותר הוא- ולאחר מכן תוותר 

היא, וחוזר חלילה.
אכן הוסיפה הרבנית ואמרה: "למעשה, מעולם לא ויתרתי אני...עוד בטרם 

הספקתי לחשוב לוותר- היה רבינו מוותר ומסככים לדעתי!"...
נורא נוראות! במשך עשרות שנים של חיים משותפים, חרף כל הקשיים, 
המשברים והטלטלות שעברה המשפחה - מעולם לא הזדמן לרבנית לוותר! 
תמיד היה רבינו בצד המוותר, וזאת עוד בטרם הספיק הצד השני לעשות 

זאת!

כשמוותרים- תמיד מרוויחים!
ועוד מעשה בענין מעלת הוויתור והתועלת הכרוכה בו למוותר:

באחד מבתי הכנסיות שבבני ברק, נשא יהודי יקר ותלמיד חכם בתפקיד 
שליח הציבור בימים הנוראים במשך שנים רבות. דא עקא, שבשלב מסוים 
- הותקנו מזגנים בבית הכנסת, ובעקבות כך - טענו המתפללים כי קולו אינו 
חזק דיו, בכדי שיוכל להישמע חרף הרעש שמקימים המזגנים, כאשר הם 

ביניהם  דיברו  ורבינו  שהיא  שבזמן  הבחורים,  לאחד  הרבנית  סיפרה 
לקראת נישואיהם, אודות האופן בו יבנו את ביתם המשותף - סיכם 
איתה רבינו, כי בכל נושא שיעלה לדיון ביניהם - יוותר האחד מהם, על 
פי הסדר: פעם אחת יוותר הוא - ולאחר מכן תוותר היא, וחוזר חלילה. 
הוסיפה הרבנית ואמרה: "למעשה, מעולם לא ויתרתי אני... עוד בטרם 

הספקתי לחשוב לוותר - היה רבינו מוותר ומסכים לדעתי!"...

המשך בעמוד 15 <<<
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הגה"צ רבי שלמה ברעוודה זצ"ל, על העם היהודי הנבחר
בְעַת יָמִים" )במדבר כ"ט, י"ב( בִיעִי... וְחַגּתֶֹם חַג לַה' שִׁ ְ ר יוֹם לַחדֶֹשׁ הַשּׁ ה עָשָׂ ָ "וּבַחֲמִשּׁ

הגמרא )עבודה זרה ב ע"א( אומרת דבר שקשה להבינו:
"דרש רבי חנינא בר פפא ואיתימא רב שמלאי: לעתיד לבוא מביא הקב"ה 
ויטול שכרו. מיד  ספר תורה ומניחו בחיקו ואומר למי שעסק בה, יבוא 
מתקבצין ובאין עובדי כוכבים בערבוביא, שנאמר כל הגויים נקבצו יחדיו".

איך אפשר להבין גמרא כזו? איך ייתכן שהגויים מעיזים לבוא ולדרוש שכר 
על עסק התורה?!

שואל אותם הקב"ה: האם עסקתם בתורה? מה עשיתם בשביל התורה? 
אומרים לפניו: "ריבונו של עולם, הרבה שוקים תקנו, הרבה מרחצאות עשינו, 
הרבה כסף וזהב הרבינו, וכולם לא עשינו אלא בשביל ישראל כדי שיתעסקו 

בתורה!"
חוצפה שכזו... כאילו כל מה שבנו הגויים, 
כל כביש מהיר בעולם, כל גשר, כל שוק 
וכל בורסה נועדו כדי שיהיה כסף בעולם 
בשביל ישראל שיתעסקו בתורה! איך זה 

יתכן?
הרב מבריסק זצ"ל )בתחילת ספרו על 
התורה( מפרש את דבריהם על פי דברי 
הרמב"ם )בהקדמתו לסדר זרעים(, שתכלית 
כוונתו יתברך בבריאת האדם היתה, כדי 
שהאדם יהיה "חכם וטוב", דהיינו שיגיע 
עד כמה שבכוחו לידיעת ה' יתברך על ידי 
למוד כל התורה כולה. שיהיה טוב מאין 
כמוהו בכל מידה טובה, ביראת שמים, 
יש  ואהבה. כמה אנשים כאלו  בדבקות 
בעולם? הרמב"ם אומר, שאולי אחד בכמה 
דורות זוכה לכך. אם כן, בשביל מה ברא 

הקב"ה את שאר בני האדם שאינם חכמים ואינם טובים כל כך? הרי הקב"ה 
ברא בעולם מיליארדי אנשים. במדינת סין לבדה יש יותר ממיליארד. בהודו 
יש יותר ממיליארד. בשביל מה נבראו כל כך הרבה? הרי אין שם "חכם וטוב". 
המדינות הללו מלאות ברשעים אכזריים. מתרץ הרמב"ם, שלולא כל האנשים 
בעולם שעובדים יומם ולילה בבניית בניינים, בחקלאות, באריגת בגדים 
וכיוצא בכך, כשהיה מגיע הצדיק לעולם היה צריך בעצמו לטעת עצי פרי 
ולזרוע חיטים ושעורים, ולקצור, ולעסוק בכל י"א מלאכות הפת בעצמו. 
לארוג בגדים לעצמו, לבנות את הבית שלו להיות אינסטלטור וחשמלאי וכו'. 
במצב כזה, לא היה לו פנאי אפילו רגע אחד ללמוד כל ימי חייו! לכן נמצאים 
בעולם מיליארדי בני אדם. כל אחד מהם חושב רק על עצמו, ורוצה להרוויח, 
ועובד קשה ומוסיף שעות נוספות... ואינם יודעים שכל הסיבה להיותם בעולם 
היא רק עבור אותו צדיק, שכאשר יבוא יהיה לו אוכל, קורת גג, בגדים וכל 

צרכיו.
הרמב"ם מוסיף וכותב, שכל העולם משתגעים לגמרי, כי אינם יודעים לשם 
מה הם חיים כאן. הם עובדים ועובדים, וכל מעשיהם רק כדי שיהיה מוכן 

לצדיקים כאן בעולם כל צרכם.
על פי זה אומר הרב מבריסק, שאנשי אדום מבססים את דבריהם על 

הרמב"ם הזה. הם ילמדו בישיבות ויביאו את הרמב"ם הזה – בנינו הרבה 
שוקים ומרחצאות בשביל הבריאות, הרבינו כסף וזהב , והתכלית האמיתית 

של כל מעשינו היא שישראל יעסקו בתורה...
מה יענה להם הקב"ה? "אמר להם הקב"ה: שוטים שבעולם, כל מה שעשיתם 
לצורך עצמכם עשיתם..." שקרנים שכמותכם! שתקו! לא כוונתם אפילו חצי 

אחוז לטובת ישראל שיעסקו בתורה!
אחרי אדום נכנסת מלכות פרס, הם מוסיפים לטעון עוד כמה טענות הבל, 

עד שלבסוף הם אומרים: תן לנו עכשיו את התורה ונקיימנה! 
אף על פי שהפריכו את טענות הגויים, וטענו כנגדם, הם אינם הולכים. 

אומר להם הקב"ה: אני רואה שאינכם עוזבים כאן. מה אפשר לעשות 
אתכם? טוב, אתפשר אתכם, ואעשה דבר יוצא מן הכלל – אתן לכם כעת 

מצוה קלה, מצות סוכה.
למה נחשבת מצות סוכה למצוה קלה? – משום 
שאין בה חסרון כיס. תקיימו אותה, ותקבלו שכר 

הרבה.
מדוע אין בסוכה חסרון כיס? – כי יכול אדם לעבור 
ברחוב ולמצוא את כל מה שצריך כדי לבנות סוכה, 

ללא הוצאות כספיות.
מפני מה נותן הקב"ה לגויים מצוה שלא תעלה להם 
פרוטה? – משום שהגוי מטבעו, אינו מסוגל לתת 
פרוטה מכיסו לדבר שבקדושה. הוא נותן הרבה כסף 
לטומאה – לספורט, לתאוות ולעבודה זרה. בארצות 
הברית אפשר לשלם עבור מקום לצפייה במשחק 
גמר - חמשת אלפים דולר, ויש מקומות שקונים 
בעשרים וחמישה אלף דולר. הכל כדי לראות איזה 
כושי אכזר לוקח מקל, ונותן מכה לכדור, והכדור החף 
מפשע עף, ומיד קמים חמישים אלף איש ונובחים 
ככלבים "יעלה ויבוא הכדור"... על תענוג כזה מוכנים הם לשלם אלפים 
ורבבות, אבל לדבר שבקדושה גוי אינו מוכן לתת. כיון שהקב"ה מכיר אותם, 

הוא נותן להם מצוה שאינה כרוכה בהוצאה כספית כלשהי.
ואני עומד ושואל: רבונו של עולם, למה? תן להם מצות לולב ואתרוג. תן 
להם להוציא שש מאות או אלף שקלים על זה. תן להם לקנות עוד לולב 
אחד, כי יש ספק אם הראשון לגמרי סגור או 'הימנק'... תן להם לקנות עוד 
אתרוג מרוקאי שנטעו אותו כאן בארץ, ועוד אחד מקזבלנקה, וגם תימני 

תימני, ותימני ישראלי ... למה נתת להן רק מצות סוכה?
והקב"ה עונה: האם אתה חושב שגוי ישלם משהו על מצוה? 

לפני שנים רבות, כשהייתי עוד בחור, עמדתי בשוק מאה שערים, שהיה אז 
השוק היחיד בירושלים שמוכרים בו ארבעה מינים. לתוך בליל הצעקות של 
'לבלוב! לבלוב!' ממוכרי הערבות, הגיעה קבוצת תיירים, גויים עשירים 
מארצות הברית, עם נשותיהם. המדריך הביא אותם כדי לראות את ה"משוגעים 

היהודים" הבלתי מתורבתים, האנאלפבייתים, שקונים ד' מינים... 
ממש לידי עמד אמריקאי, שלא ידע שגם אני אמריקאי ומבין אנגלית. הייתי 
עסוק בבדיקת הערבות, והוצאתי מכיסי כסף כדי לשלם עבורן. הגוי עקב 
אחרי, וכשראה כמה אני משלם, הוא פנה למדריך ואמר: "האדם הזה ירד 

"כשהייתי עוד בחור, עמדתי בשוק מאה שערים. הגיעה קבוצת תיירים, 
גויים עשירים, כדי לראות את ה'משוגעים היהודים' הבלתי מתורבתים, 
אני מבין  ידע שגם  לידי עמד אמריקאי, שלא  מינים... ממש  ד'  שקונים 
אנגלית. הוא אמר: 'האדם הזה ירד מדעתו! הוא משלם כל כך הרבה כסף 
בשביל כמה עלים! בא נלך מכאן. אני מפחד שאם נעמוד כאן עוד כמה 

רגעים, אנחנו גם כן עלולים להשתגע'"...

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד קודם

מדעתו! הוא משלם כל כך הרבה כסף בשביל כמה עלים! אחר כך הוא הולך 
לקנות לימון, כמה הוא ישלם בשבילו? בא נלך מכאן. אני מפחד שאם נעמוד 

כאן עוד כמה רגעים, אנחנו גם כן עלולים להשתגע"...
אלו הם הגויים, ולכן הקב"ה לא מתחיל איתם במצות ארבעה מינים, אלא 

במצוה קלה, ומבטיח עליה שכר גדול.
הגויים מקבלים עליהם את המצוה, והגמרא ממשיכה: "מיד כל אחד ואחד 
נוטל והולך ועושה סוכה בראש גגו". הוא נוטל מהרחוב את כל החתיכות 

שהוא מוצא, עולה על ראש הגג ובונה סוכה.
מדוע דוקא על ראש הגג? הגויים רוצים להראות שהם גאים לקיים מצוות. 
כשהיהודים היו בגלות בין הגויים הם התביישו במצוות, ולא רצו שידעו שהם 
מקיימים אותן. הם בנו סוכות במקומות סמויים מן העין, מאחורי הבית, 
מסתתרות בגינה או במרפסת אחורית, כדי שאף אחד לא ידע שיש שם סוכה. 

אבל אנחנו הגויים גאים לקיים את 
מצות ה', ועושים סוכה בראש הגג! 
יושבים להם הגויים כמה רגעים 
בסוכה. הבעל ואשתו, מצד אחד 
הבן, מצד שני הבת. כולם לועגים 
וצוחקים על היהודים, שמסרו את 
נפשם אלפי שנים לקיים מצות 
סוכה. מכל מקום, הגויים רואים 
יושבים  הם  חולשה.  רק  בכך 
ומתלוצצים על כך שהיהודים מסרו 
את נפשם עבור קיום מצות סוכה 
במשך דורי דורות, ואילו הם יושבים 
שעה קלה בתוך סוכה שנבנתה 
מסמרטוטים ושברי כלים, ועתידים 

לקבל שכר גדול.
על  לוחץ  הקב"ה?  עושה  מה 
איזשהו כפתור שם למעלה, ומגביר 
את החום. נהיה עשרים וכמה מעלות, 
שלושים מעלות, שלושים וחמש 
מעלות, ארבעים מעלות, ארבעים 

פלוס... נהיה חם!
הבעל מסתכל על אשתו הגויה 
ואומר לה: "למה לא התקנת כאן 
מזגן?" והיא עונה: "בעלי היקר, לא 
עדכנת אותי שבעונה הזאת יהיו 

כאן יותר מארבעים מעלות!"
וצועק: "אני לא מוכן  הוא קם 

לסבול אפילו רגע חם בחיים שלי בלי מזגן! לא!!" והוא בועט בסוכתו ויוצא...
ומיד גמרנו איתם. ה' בשמים ישחק עליהם: התפטרתי מן הגויים. הם לא 
רוצים את שכר המצוות ולא שום דבר אחר. הם לא יכולים לסבול הוצאת 
כסף, אז לא דרשתי זאת מהם. בקשתי רק שיסבלו לשעה קלה את צער 

הגוף, וגם את זה הם לא רוצים לתת... אלו הם גויים!
מקשה הגמרא: מה רוצים מן הגויים המסכנים הללו? הרי גם אצלנו, בני 
ישראל, ישנה הלכה שהמצטער פטור מן הסוכה. מהו "מצטער"? כשגשמים 
יורדים לתוך הסוכה, או כשהחום נעשה בלתי נסבל. אם כן מדוע שוחק 

הקב"ה על הגויים?
עונה הגמרא: נכון גם היהודים יוצאים מן הסוכה כשהם מצטערים, אבל 
אנחנו לא בועטים בסוכה כשאנחנו יוצאים. אנחנו אומרים: ריבונו של עולם, 
אנחנו יודעים שיצאנו מביתנו מדירת קבע אל דירה ארעית שאין לה את 
הנוחיות והביטחון של הבית, אין לה גג שמגן מגשם ומחום גדול, והיא דבר 

זמני שהוא כלל לא נח כמו בית. ידענו את זה מראש ואנחנו מוכנים לסבול, 
ואפילו רוצים לסבול, עבור המצוה הזאת.

אתאר לכם לילה אחד בסוכות...
אני הולך לישון בסוכה, ופתאום, באמצע הלילה, אני מתעורר. הסוכה בחוץ, 
ושומעים תינוק אחד צורח מימין ושני משמאל, ואשה אחת קוראת לבעלה: 
"שמעון, עכשיו תורך לגשת לתינוק", והבעל עונה לו בצעקה: "אבל אני 
בסוכה". והיא, מלומדת שגמרה סמינר, אומרת לו: "תשבו כעין תדורו. כל 
מה שנוהג בבית נוהג בסוכה. אז תקום!"... ואני מתפלל בשקט: עושה שלום 
במרומיו, הוא יעשה שלום עליהם, וירשו לי ללכת לישון... עד שלבסוף הם 

מתפשרים, ואני נרדם שוב, ברוך ה'.
לשכנים ממש לידי יש תאומים. שני "חזנים". לפתע שניהם מתעוררים 
ביחד. כעת אין ויכוח בין הבעל לאשתו מי יקום, רק הבעל אומר: "את תקחי 
את התינוקת ואני את התינוק". והיא אומרת: "לא, התינוקת יותר מלוכלכת. 
אתה תיקח אותה". אז יש לנו כבר ארבעה חזנים – שני תינוקות ושני ההורים, 

ואני אומר פעמיים עושה שלום במרומיו...
פעם קם אחד השכנים, בעל צדיק נשגב ופרוש, ורצה לשמוע דברי חיזוק 
באמצע הלילה. יש לו קלטת מאיזה צדיק, והוא מפעיל אותה. אני מתעורר 
ושמוע צעקות: "ש-ו-ב-ו ש-ו-ב-ו ב-נ-י-ם ש-ו-ב-ב-י-ם" בקולי קולות. 
לא ידעתי מה לעשות, אז צעקתי מהסוכה שלי: "כבר שבתי ביום הכיפורים!"... 
עד שאשתו באה לסוכה וצעקה עליו: "השתגעת לגמרי? תפסיק את זה!" – 

"אבל רציתי חיזוק!" – "אז תכנס לבית לחיזוק!"...
את כל זה אני סובל, וישנם עוד כמה מקרים שאיני יכול לספר את תוכן 

הצעקות בהם...
לפנות בוקר באות הציפורים. אני דווקא אוהב את השירה שלהן, אבל 
לפעמים הן עושות עוד משהו חוץ מלשיר... אני שומע איך שהן מטפסות 
על הסכך שלי, ואני כזה פחדן ומתכסה בעוד כמה שמיכות ליתר בטחון... 
לפעמים אני דופק כדי להפחיד אותן, אבל יש ציפורים פחדניות שבורחות, 
וכאלו שלא מפחדות... אחרי שעה נוספת קמים אנשי הותיקין... אחד מהם 
הולך לו ברחוב כשעליו המון לולבים ואתרוגים כמנהג המחמירים. לפתע 
הוא נזכר שהוא שכח בבית לולב מיוחד. סגור כל כך, שכנראה הוא קיבל 

במתנה ממצורע מוסגר...
הוא צועק לבנו: "ד- ו -ד!!" הילד מתעורר מהשינה: "כן אבא?" "שכחתי 

לולב אחד בבית!"
"אבא, יש עוד הרבה לולבים כאן בבית..." 

"לא, לא, ההוא בפינה עם השפיץ הסגור המיוחד עם הזיגזג!" 
"אבא, יש כאן הרבה סגורים מיוחדים עם זיגזג...".

האבא מתרגז: "טיפש אחד בעולם!", ואני מתפלל "ריבונו של עולם, אנא 
עשה שהילד יהיה חכם ולא טיפש וימצא כבר את הלולב, אני רוצה כבר 

לישון שעה!".
עד שהם מתפשרים, ואני שוב נרדם לשינה ערבה – ולפתע השונא הגדול 
שיש לי בעולם בכל מקום שאני נוסע, השעון המעורר, מצלצל... איזה אויב 

בנפש, הוא לא מפרגן לי לישון, ואני חייב לקום.
זו סוכה, דירה ארעית שסובלים בה, ולמרות זאת מוכנים לסבול.

למה מוכנים לסבול? כי בעשרת ימי תשובה חזרנו אל ה', שברנו את כל 
המחיצות שהיו ביננו לבינו. יום שלם לא אכלנו ולא שתינו, אלא דפקנו על 
ליבנו: "אשמנו, בגדנו, גזלנו". כל היום השפלנו את עצמינו, ובסוף צעקנו 

"ה' הוא האלוקים", "שמע ישראל", וזכינו לכפרת עוונות.
אנחנו יוצאים מיום הכיפורים מטוהרים כל כך, עד שאנו מוכנים אפילו 
לצאת ולגור בדירה ארעית! איני יודע אם כל השנה היינו מסכימים למצוה 
כזו, אבל לאחר יום הכיפורים אנחנו כל כך צדיקים, עד שכל מה שמצווים 

עלינו אנחנו עושים.
)מתוך: דורש טוב, סוכות(

האבא מתרגז: 
"טיפש אחד 

בעולם!", ואני 
מתפלל 

"ריבונו של 
עולם, אנא 

עשה שהילד 
יהיה חכם ולא 

טיפש וימצא 
כבר את 

הלולב, אני 
רוצה כבר 

לישון שעה!".

077-2222-666 או 4992*
קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת
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<<< המשך מעמוד 1 |  מרן הגרי"ש אלישיב זצוק"ל

לביתו של רבינו. וכך במשך כשנה ומחצה, הייתי נוסע מדי שבוע לביתו, 
הייתי מציג בפני את השאלות ההלכתיות שהצטברו לי במשך השבוע, והוא 
היה עונה לי בסבלנות על כל שאלותיי. לאחר תקופה ארוכה שאל אותי רבינו 
לשמי, אז ניצלתי את ההזדמנות, וביקשתי ממנו שאני רוצה לעשות אצלו 
'שימוש', ולשבת לצדו בזמן קבלת קהל. רבינו אישר לי את בקשתי, ומאז 
זכיתי לקירבה מיוחדת אצלו, וכך זכיתי במרוצת השנים להתקרב אליו ביותר.
"במחיצתו ראיתי דבר פלאי, איך שברגע כמימרא, היה עונה על שאלות 
סבוכות בכל מקצועות התורה ממש: באו"ח, ביור"ד, בחו"מ, באבהע"ז, 
בזרעים, בטהרות וכו', כולל שאלות מורכבות המצריכות עיון רב, והכל מתוך 
צלילות הדעת מדהימה, ובישוב הדעת שהפליא את הכל, וזאת מבלי לעיין 
ולפתוח ספרים, משום שהתורה כולה היתה פרושה לפניו כשמלה וחקוקה 
בזיכרונו. במוחו הוא זכר לא רק את הש"ס בבלי וירושלמי, עם הטור והשו"ע, 
אלא גם ספרי ראשונים הפחות מפורסמים, וכן ספרי שו"ת רבים, כולל אלו 

שלא מוכרים כ"כ, הכל היה פרוש אצלו כמונח בשמלה.
"אנשים טועים וחושבים שהדברים הגיעו אצלו בקלות, כיון שראוהו כסדר 
שולף תשובות על אתר, בכל מקצועות התורה עליהן נדרש, אולם הדברים 
אינם נכונים, שכן קדמה לדבר יגיעה של עשרות שנים, לילות כימים, בהתמדה, 
כאשר השחיר עצמו על דברי תורה, וניתק עצמו בכח מהעולם. רק מחמת 
כן, יכול היה להשיב בכל חלקי התורה ברגע כמימרא. פעם שאלוהו איך ניתן 
לזכור כה הרבה? רבינו ענה לשואל, שכשלומדים בלי היסח הדעת ניתן לזכור 
הרבה. נכון וברור הדבר שהיו לו כישרונות ברוכים, אבל את הבעל כשרון 
המעולה ביותר, אפשר לקלקל אם מסיחים דעת מהתורה. אבל מי שלומד 
ללא היסח הדעת, בשום מצב בחיים, כפי שהוא נהג במשך תשעים שנה 

ברציפות, זוכה לזכור את הכל, וזה הוא סוד כוחו המופלא.

"אספר בזה עובדה מעניינת: ידוע היה בביה"ד, עוד בהיותו אברך בגיל 
הארבעים לחייו, שכוחו גדול לפסוק על אתר בכל חלקי התורה, כשהכל 
מונח בזיכרונו, לפליאת גדולי הדיינים שעמדו משתוממים על התופעה. 
באחד הכינוסים ישבו יחדיו גדולי הדיינים, ושאלו האחד לשני מהיכן נובע 
כוחו הגדול בפסק, במיוחד שהגיע מ'אוהל שרה' סגור ומסוגר, ולא הכיר 
כלל בענייני העוה"ז ובנושאים העולים לדיון בביה"ד. אחד מחשובי הדיינים 
נענה, שזה מגיע מחמת היותו עמל בתורה באופן מופלא. דיין נוסף אמר 
שלא די בכך, אלא שזה מגיע מחמת היותו נקי וטהור, ומן שמיא קזכו ליה 
לכוון לאמיתה של תורה. במקום נכח הגאון האדיר רבי בערל שוורצמן זצ"ל. 
שהיה כידוע גאון ועילוי מופלא, ואמר שהן אמת שזכה לכך מן השמים, אבל 
את עמל התורה שראה אצלו - לא זכה לראות אצל אחרים, ולכך זכה למה 

שזכה. 
"פעם ניסיתי לתת הסבר נוסף לכך: ידוע שחוויה טראומטית שחווה האדם 
בחייו - אין היא נשכחת ממנו גם לאחר שנים רבות, והדבר חודר לחושיו כל 
חייו. אצל רבינו - התורה היתה נשמת חייו. כל קטע שלמד, כל גמ', ראשון 
או אחרון - היתה אצלו כמין חוויה מופלאה והיסטורית, שזה נהפך לחלק 

מחייו, ולכך לא היה מסוגל להישכח מלבו לעולם שום רש"י וכו'! 
"כך פעמים רבות, הייתי רואהו לומד בתשובות האחרונים, באיזו השתוקקות 
הייתי רואהו! הוא עבר על כל התשובה מתחילתה ועד סופה, כשפניו קרנו 
מאושר על כך. הייתי רואהו מעיין בתשובות החת"ס במהדורה הישנה, שהיתה 
בלוייה ומפורקת מרוב שימוש: איזו אהבה ושמחה הייתה לו אז! הוא היה 
נראה כאחד הקורא סיפור מתח, שבלתי ניתן להתנתק ממנו: עליו ניתן 
להמליץ ולומר 'אם יתן איש את כל הון ביתו, באהבה שאהב הרב אלישיב 

את התורה, בוז יבוזו לו'".
המשך בעמוד הבא <<<

הגאון רבי בן ציון פלמן זצ"ל, על הסיעתא דשמיא שהקב"ה נותן לאדם גדול שדבריו נשמעים, על מה לדבר
לוֹם" )במדבר כ"ה, י"ב( רִיתִי שָׁ "לָכֵן, אֱמרֹ הִנְנִי נתֵֹן לוֹ אֶת בְּ

ידוע היה אצל מרן החפץ חיים זצ"ל, שכל אדם שנכנס אצלו, שמע דברים 
שהיה צריך לשמוע. היו נכנסים אנשים שהחפץ חיים לא הכירם ולא שמע 
עליהם מעולם, וכל אחד שמע ממנו דברים הנוגעים למצבו הרוחני. פעמים 
רבות עוד לפני שהאדם דיבר על מצבו וענייניו, היה החפץ חיים מעצמו 

מתחיל לדבר דברי חיזוק, בדיוק על המצוה שהיתה רפויה אצל אדם 
זה, ורבות העובדות על כך.

סיפר הגרב"צ פלמן זצ"ל ששמע ממרן הגרא"מ שך זצ"ל, שאין זה 
בהכרח שבכל הפעמים הללו היתה לו רוח הקודש לראות במה אדם 
זה לקוי, ומשום כך דיבר בדיוק על הנושא הזה. אלא אדם גדול 
שדבריו נשמעים, הקב"ה נותן לו סייעתא דשמיא על מה לדבר, 
ולפעמים אפילו הוא בעצמו אינו יודע למה בדיוק מדבר הנושא הזה, 
אלא כך הקב"ה הכניס לו בלבו שבעת הזו ידבר דברי חיזוק על מצוה 
זו או התעוררות שלא להכשל בעבירה אחרת. וכאשר הקב"ה רוצה 
שאדם זה שבא אל אותו אדם גדול יתחזק באיזה נושא מסויים, זה 

מה שהוא נותן בלבו של הרב לדבר אל האיש.
בהזדמנות אחרת סיפר הגרב"צ, פעם אחת נכנס אל מרן הגרא"מ 
שך זצ"ל אדם כדי לדבר עימו בנושא מסויים, והנה לפתע התחיל 

הרב שך לדבר עימו דברים אחרים, שלא קשורים לנושא הזה לשמו בא 
לפתחו, וכה אמר לו: "דע לך, הרבה פגעו בי בימי חיי, ותמיד מחלתי לכולם, 
ולא הפסדתי כלום ממה שמחלתי להם". והמשיך להאריך הרבה בענין זה, 
כמה טוב לאדם שאינו מחזיק בריב על כל דבר גדול או קטן, אלא גם 
כשעושים דברים שלא כפי רצונו, או פוגעים בו ובזכויותיו, טוב לו למחול 

ולהעביר על מידותיו, והמחילה הזו לא תגרום לו שום הפסד בחייו".
אותו אדם היה לו בדיוק בעת ההיא דין ודברים עם שכנו, השכן הוסיף 

בביתו תוספת בניה משמעותית, מחמת כן נגרם לאדם זה חושך בביתו. היתה 
לו תרעומת גדולה על שכנו הלז, ולא הגיעו שניהם לעמק השווה. וכששמע 
את הדברים יוצאים מפורש מפי הרב שך, הבין שבוודאי נודע לו על הסכסוך 
הקיים בינו לבין שכנו, ובא לרמוז לו על כך, שכדאי לו מאוד להשלים עם 

שכנו, ולא להחזיק עימו בריב.
ובאמת קיבל את הדברים, עלה 
לבית שכנו והתפייסו ביניהם על 
צד היותר טוב, לשביעות רצון 
כל הצדדים, והשלום והשלווה 

שבו לשרור ביניהם.
לאחר זמן הוא שאל את שכנו, 
אם בעת ההיא שהיו חילוקי דעות 
ביניהם, הוא סיפר את הענין 
להרב שך, וביקש ממנו שידבר 
עימו שראוי להשלים ביניהם. 
השכן השיב לו בשלילה, שמעולם 

לא דיבר על כך עם הרב שך.
התברר שבאמת הרב שך לא 
ידע מאומה מכל הסכסוך הזה, והוא דיבר כמסיח לפי תומו על מעלת השלום 
והאחדות, ולא התכוון לרמוז לו בזה שום דבר. אלא שדבריו הללו נפלו 
בדיוק על אזנים קשובות, אדם זה שמע מה שהיה צריך לשמוע, וקיבל את 

הדברים שהיה צריך לקבל, ושמע ועשה מה שהיה צריך לעשות.
כשנודע הדבר לרב שך מה יצא מדבריו אלו, היתה לו קורת רוח מרובה על 

השלום שיצא מכח דיבורו.
)מתוך 'שלמים בציון' תשע"ז( 

לאותו אדם היה בדיוק בעת ההיא דין ודברים עם שכנו. השכן הוסיף בביתו תוספת 
בניה, ומחמת כן נגרם לאדם זה חושך בביתו, והיתה לו תרעומת גדולה על שכנו הלז. 
כששמע את הדברים יוצאים מפורש מפי הרב שך, הבין שבוודאי נודע לו על הסכסוך 

הקיים בינו לבין שכנו, ובא לרמוז לו על כך שכדאי לו מאוד להשלים עם שכנו 



13 info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

<<< המשך מעמוד קודם

מוסיף הגר"י שליט"א: "בענין התמדתו, אספר בזה עובדה מדהימה על 
גודל שקיעותו: זכורני, כי יום אחד הגעתי לרבינו, וראיתי את הרבנית ע"ה 
נסערת ברוחה מעט. חשבתי אולי אירע לה משהו, אולם היא סיפרה לי, 
שהיה זה עתה יהודי נכבד שביקש להיכנס לרבינו, והיא מנעה בעדו בטענה 
שזה מפריע לרבינו מסדריו. הלה השיב לה בכעס, שלא יקרה כלום אם רבינו 
יפסיק מעט מתלמודו, ויתפנה אליו לכמה דקות. הרבנית לא הסכימה להפריע 
לו, ואז היא סיפרה לי דבר נורא, שלפני שנים פרצה שריפה במטבח הבית, 
ורבינו ישב ולמד בחדרו, ולמרות שהיא היתה מבוהלת מאד מהשריפה, 
התגברה על עצמה ולא הלכה להפריע לו מתלמודו, שיסייע בעדה לכבות 
את השריפה. ואז היא הפטירה ואמרה לי: 'מה רוצה אותו יהודי, שאפריע 
לרבינו מתלמודו עבור צרכיו, בו בזמן שעבור עצמי אני מפחדת להפריע לו 
מתלמודו?'. הרבנית סיפרה לי, שלבסוף השריפה כבתה מאליה, בדרך נס 

ממש...
"זכורני, כי הגה"צ רבי חיים ברים זצ"ל, שהיה ממעריציו הגדולים, נהג 
להיכנס אליו מדי יום שישי לפשוט את ספקותיו. והיה קורא בקול: 'מי כאן 
הלל' – כממשיל על עצמו את הסיפור הידוע, על אותו טרדן שהפריע להלל 
הזקן... אך למרות שהיה רגיל לבוא אצלו, לא אחת באמצע המדרגות שהובילו 
ל'אוהל שרה' נרתע וחזר לאחוריו, וזאת כי חשש להפריע לרבינו מלימודיו 

הקבועים...
"אני התחלתי לשמש בשנת תשל"ז. בתקופתי הייתי רואה כסדר את גדולי 
הרבנים והדיינים, שהגיעו ליהנות ממנו עצה ותושיה, ואף סמכו על הוראותיו 
ללא עוררין. לא אשכח את ביקוריו הרבים של הגאון האדיר ר"ח קרייזוירט 
זצ"ל, שכל אימת שהגיע לארה"ק, היה עולה לרבינו ביראת כבוד מופלאה, 
לברר את השאלות הקשות והמסובכות שלא מצא להן פתרון. רבינו היה 
פותר לו על אתר את שאלותיו. לא אחת הייתי שומע ממנו, איך שהוא יוצא 
בהתפעלות מכח הפסק של רבינו, ואף היה מתבטא על רבינו בהפלגות 
נדירות, ההולמות את גדולי הדורות הקודמים. אחד התלמידים סיפר, כי 
פעם נשאל הגר"ח מה ראה ברבינו, עד שהוא כ"כ נכנע לפניו? וזאת למרות 
שהיה הגר"ח ידוע בבקיאותו הגדולה. הגר"ח השיבו כי אולי בתלמוד בבלי 
עוד נמצא בקיאים כמותו, אבל בקיאותו בירושלמי היא כה גדולה, שבלתי 

ניתן למצוא כמותו...
"שמעתי, שלא אחת היה הגר"ח טס מאנטוורפן במיוחד לארה"ק, בכדי 
להגיע לרבינו עם השאלה שהיתה צריכה פתרון דחוף, ומיד לאחר מכן היה 

שב למעונו שבאנטוורפן!
"כך אני זוכר גם את הג"ר בצלאל זולטי זצ"ל, רבה של י-ם, שהיה ידוע 
כגאון ולמדן מובהק, עולה לבית רבינו אין ספור פעמים, בכדי לשמוע את 
חוות דעתו ההלכתית. לא יאומן איך שהיה שומע ומקבל את הכרעותיו 
ההלכתיות של רבינו... אומרים שאחד מבני משפחתו שאלו: 'הרי למדת 
בישיבה למדנית, וקיבלת מסורת בלימוד ובהלכה מרבותיך, שהיו גאוני עולם, 
א"כ כיצד אתה מבטל דעתך לדעת רבינו, וסומך עליו כמי שפסקיו יוצאים 

מלשכת הגזית, למרות ידיעותיך הרבות?'
"הרב זולטי נענה ואמר לו: 'היכן שנגמרים הלומדע'ס של הדור, שם מתחילה 
קומת גדלותו של הרב אלישיב'. הרב זולטי סיפר לו דוגמא, שהתעוררה 
שאלה רצינית בכשרות, שנגעה לבתי מלון לקראת חג הפסח, שהתעורר שם 
חשש חמץ, וכאשר הגיעה השאלה לרבינו, חיפש בכל המקומות ראיה לדבר, 
ולא הצליח לעלות בדעתו מקור לדבר. הגר"ב זולטי התקשר לכל הפוסקים 
הנודעים, ואף אחד מהם לא מצא ראיה לכך, וידוע שכדי לדמות מילתא 
למילתא, צריכים מעבר לבקיאות גם כח הסברא ולמדנות גדולה. משלא 
קבל את התשובה מהרבנים, שלח את השאלה המורכבת לרבינו, מיד השיבו 
רבינו כי הדבר מותר. הלה בסקרנותו שאלו: 'מנין לרבינו זאת?', רבינו ניגש 
לארון והוציא משם גמ' חולין, ישב עמו במשך זמן רב ויחד למד עמו חצי 
עמ' גמ', בצירוף כל ההסברים הנראים לו, ומתוך אותה סוגיא יצא לו הפסק 
שפסק, מה ששום רב לא עלה בדעתו למצוא מקור לשאלה בגמ' בחולין. 
כששמע זאת הפטיר הרב זולטי ואמר: "את הדף הזה במס' חולין, למדתי 
יותר ממאה ואחת פעמים, ולא חשבתי לרגע שמשם תצא הוראה בהירה 

זו"...
  "יש לציין גם את הגאון רבי ישראל גרוסמן זצ"ל, שהיה מגיע רבות לרבינו 
לשאול ממנו בדבר הלכה. הגר"י היה מעריץ מופלא לרבינו ואף התבטא פעם 
בהתפעלות לאחר שיצא מביקור אצל רבינו, כי ברור לו שכשיבנה ביהמ"ק 
ויקימו סנהדרין, הרב אלישיב הוא אשר יעמוד בראש הסנהדרין. זכורני גם 
את כ"ק גאב"ד אונגוואר זצ"ל, שהיה מגיע רבות לרבינו בהתבטלות, ולא 
אחת היה אומר לנו כי לרב אלישיב יש דעת תורה כחד מקמאי. גם כ"ק מרן 

אדמו"ר מערלוי היה מעריץ גדול ביותר של רבינו, ובמשך שנים רבות היה 
מפנה את כל שאלותיו ההלכתיות לרבינו, והיה מרגלא בפומיה לומר שעל 

פסקי רבינו הוא סומך ללא עוררין... 
"גם מרן הגרב"צ אבא שאול זצ"ל, שנודע היה כאחד מחכמי ספרד המובהקים, 
היה מפנה הרבה משאלותיו ההלכתיות לרבינו. זכורני, שפעם הגיע רבינו 
לשמחת נישואין, שבה נכח גם הגרב"צ, ומשראה הגרב"צ את רבינו נכנס 
לאולם, מיד קפץ ממקומו ולא הסכים לשבת זמן רב, עד שגם רבינו התיישב 
על מקומו, וזאת למרות היותו אדם חולה וחלוש, כידוע. אירע פעם שרבינו 
התיר לאברך בשאלה הלכתית מסובכת, הלה סיפר זאת להגרב"צ, ומשראה 
כי הלה מסתפק על היתרו של רבינו, כעס עליו הגרב"צ ואמר לו: "גדול הדור 

מורה לך שהדבר מותר, ואתה עוד מסתפק בדבר?".
"לא אמנע מלהזכיר את מסכת ידידותו רבת השנים עם מחותנו, מרן הגרש"ז 
אויערבך זצ"ל, שהיו כשני ת"ח המנעימים זה לזה בהלכה. במשך עשרות 
בשנים, היו מגיעים לביקורי חג אחד אצל השני. מרתק ביותר היה לשמוע 
בפגישות אלו את גדולי פוסקי הדור, מתדיינים יחדיו בהלכה בעומק העיון. 
אמנם היו להם ויכוחים רבים בהלכה, אולם לצד זאת מדהים היה לראות 
את ההערצה ההדדית שרוחש מרן הגרש"ז לרבינו, וכל פעם לאחר שהיה 
נפגש עמו, היה שח בהתפעלות למקורבים על כוחו הגדול של רבינו, ואיך 
שכל התורה שגורה בפיו על לשונו. הגרש"ז עצמו היה מפנה אנשים שונים 
לרבינו, לשמוע ממנו דבר הלכה. פעם אף התבטא בהתפעלות לאחר שנפגש 
עמו, שהבהירות אצל רבינו כה נדירה, עד כי לדעתו ניתן לסמוך על פסקיו 
גם במה שיוצא מפיו תוך כדי שינה, כי רוב ידיעותיו במצב כזה שהכל נהיר 
לו, גם בשינה, ורוב ידיעותיו הן מחמת שמעולם לא הסיח דעתו מהתורה, 

ולכן ניתן לסמוך על מילה שלו בכל מצב שנמצא.

כיצד היתה דרכו בהנהגת הציבור? 
"אליבא דאמת, התרחק רבינו כל שנותיו מהנהגת הציבור, וביקש לשבת 
ללמוד ברוגע לא טרדות, וגם כאשר רבנים ועסקנים שונים בקשו לערבו 
בענייני ציבור, העדיף שלא להתערב, אמנם, גם באותה תקופה הוא נשא על 

עצמו את עול ההכרעות בעולם הדיינות. 
"למעשה, המעורבות הבסיסית היום יומית בענייני הציבור, החלה כאשר 
התחיל להופיע באופן נדיר בכינוסיה השונים של היהדות החרדית, כבר 
בתחילת שנות תש"מ, כמו בכנסיה הגדולה, אז הופיע לבקשת גדולי התורה 
שביקשוהו לחזק את אגו"י. כן בשנת תשמ"א הופיע לבקשת גדולי ישראל 
לכינוס בחירות ארצי, שהתקיים בבניני האומה. בשנת תשמ"ג אף השתתף 
בסיום הש"ס של אגו"י, אך בפועל סירב להתערב באופן מעשי בענייני הציבור 

למרות שניסו לערבו. 
"רק בשנים היותר מאוחרות, כאשר מרן הגרא"מ שך זצ"ל הגיע לביתו 
באופן אישי, וביקש ממנו לעזור לו בהנהגת הציבור, נענה לכך. זכורני, 
שהרבנית ע"ה היתה מאד לא רגועה, כאשר הגרא"מ שך ביקש ממנו שיכנס 
להנהגת הציבור, והיא אף טענה שכל שנותיו היא שמרה עליו מכל משמר, 
למען יוכל ללמוד ללא טרדות, ועתה מוציאים אותו מביהמ"ד? אולם רבינו 
החליט, כי אם הגרא"מ שך סגר את הגמ' וטרח בענין - הרי שאסור לו לסרב, 

ומאז הוא נענה לו. 
"גם בתקופת הנהגתו, כל אימת ששמע שגדולי הדור כבר עסקו בדבר, לא 
רצה להתערב בענין והרגיש פטור לעיין בדבר. דבר נוסף שראיתי אצלו, שהוא 
הרגיש כ'שומר פיקדון' שאסור לזוז מדברי גדולי הדורות הקודמים כמלוא 
נימה, ובבחינת 'שליחותיהו קעבידנן'. כך בחינוך העצמאי, בישיבות ובתתי"ם 

- ביקש תמיד לשמור על המסורת והקו שהיה נהוג בעבר.
"זכורני, כאשר שאלוהו האם ניתן להקים מסגרת של לימודי שחיה לבנים 
מטעם העיריה, כאשר תלמידי כיתות ה' בתתי"ם יסעו אחה"צ ללמוד שחיה 
בפיקוח המלמד, רבינו נענה בנחרצות: "לא מכניסים שום שינויים בחיידרים, 
מה שלימדו לפני שלושים שנה ילמדו גם היום!", רבינו הוסיף ואמר, שמחוץ 
למסגרת הת"ת ניתן לעשות פעילויות, אבל לא במסגרת הת"ת שאחריתה 

מי ישרונה...
"כך גם ענה על שאלה, האם ניתן להכניס לתתי"ם לימודי 'זהירות בדרכים', 
שלכאורה הלא מדובר בקיום מצוות 'ונשמרתם לנפשותיכם', אך רבינו גם 
כאן ענה בנחרצות, שבשום אופן לא יעזו לעשות כדבר הזה, ומי שרוצה 
ללמוד יוכל לעשות זאת לאחר הלימודים בת"ת, משום שבת"ת לא עושים 

שינויים מהמסורת שקבלנו מגדולי הדורות זי"ע!

)קטעים מתוך ראיון ל' המבשר'(
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יעקב א. לוסטיגמן 
ר רוּחַ בּוֹ וְסָמַכְתָּ אֶת יָדְךָ עָלָיו" )במדבר כ"ז, י"ח( ן נוּן אִישׁ אֲשֶׁ עַ בִּ " קַח לְךָ אֶת יְהוֹשֻׁ

וברש"י הק': איש אשר רוח בו: שיוכל להלוך כנגד רוחו של כל אחד ואחד.
אחת התכונות הבסיסיות שכל מנהיג צריך להצטייד בהן, היא היכולת 
להלוך כנגד רוחו של כל אחד ואחד. על אחת כמה וכמה כאשר במנהיג רוחני 
עסקינן, אשר עליו לעמוד על המשמר ולהורות את העם את דרך ה'. לכבדם 
ולחנכם, שילכו במסלול שהתווה להם, גם בחדרי חדרים באין רואה ובאין 
יודע, לבד ממלכו של עולם, בוחן הלבבות המשגיח על ברואיו תדיר בעינא 

פקיחא. 
מסופר על יהודי שהגיע פעם לרבו, ה'בית ישראל' מגור זצלה"ה, ובידו 
פיתקא בה רשומים היו שמו ושם אמו, בתוספת בקשה שיזכה למידה גדושה 

והגונה של יראת שמים. 
נתן בו הרבי מבט חודר והשיב על בקשתו: "אכן פעלתי בשמים שתזכה 
ותתמלא שאיפתך, וגם בשמים מסכימים על כך ואוצר גדול של יראת שמים 

עומד מוכן ומזומן כדי לשרות בתוכך". 
נהרו פניו של היהודי בשמחה גדולה, אך הרבי המשיך: 
"כעת, כל שנותר לך לעשות כדי לקבל את אותו אוצר 
המוכן בזבולו של הקב"ה, הוא רק לרצות שאכן תשרה בך 

יראת שמים..." 
אמנם, מידה זו נחוצה היא לא רק כדי לקדם את תלמידיו 
ושומעי לקחו של הצדיק במעלות העולות בית ק-ל, אלא 
גם לזהות מראש היכן עלולים מעשיו ופעולותיו של הרב, 

להתפרש באופן לא נכון על ידי זולתו. 
וכך מסופר על הגאון רבי יהודה צדקה, שהיה עמל לילות 
כימים בתורה הקדושה, וכדי לספק מעט את צרכי הגוף, 
היה נוהג לעלות על יצועו בשעות הצהרים, לשנת עראי 
קצרה ומרעננת, שהחזירה לו את כוחותיו ואפשרה לו לשוב 

לתלמודו וליגיעת התורה עליה הורגל מנעוריו. 
באחד הימים נזדמן לבית הרב בעל מלאכה, שעסק 
בתחזוקת הבית בשעות הצהרים. באותו היום, מנע הר"י 
צדקה שנה מעפעפיו, ולא נח את מנוחת הצהריים בה היה 

רגיל בכל יום בהסבירו: "חוששני שאותו בעל מלאכה יהרהר בגנותם של 
תלמידי חכמים, וישא קל וחומר בעצמו שאם הוא, שעובד בעבודה פיזית 
קשה ומייגעת יכול לעבוד משך כל שעות היום ברצף, מדוע לא יוכלו גם 
הרבנים החובשים את ספסלי בית המדרש לעשות זאת, וכיצד יכולים הם 
להרשות לעצמם לישון בשעת צהרים, בעוד רוב הבריות עמלים לפרנסתם 
בשעות אלו. מוטב לי שאהיה עייף מעט, ולא אחלל שם שמים, שכן אין בעל 
המלאכה הזה יודע את סדר יומי, ואת מספר השעות שאני מרשה לעצמי 

לישון בשעות הלילה..." 

   

הרה"ק רבי אורי מסטרעליסק, היה מגדולי התלמידים של רבותינו הרבי 
ר' אלימלך מליז'ענסק זצוק"ל, הרבי ר' שלמה מקרלין זצוק"ל, והרבי ר' 
יעקב יוסף מפולנאה הנודע בכינויו "רב ייב"י". דרכו בקודש היתה לעבוד 
את ה' מתוך התלהבות גדולה, ולא היו כל חפצי והבלי העולם הזה שווים 

בעיניו כלום. את חייו חי בעניות מופלגת. 
מסופר עליו על השרף מסטרעליסק, שבצעירותו ראו חבריו כי מצבו הכלכלי 
בכי רע הוא, וניסו לסייע לו, אך הוא השיב להם שפרנסתו מצויה לו די צרכו, 
ואין הוא זקוק למתנת בשר ודם חלילה. "וכיצד מתפרנס מר?" שאלוהו 
החברים, "בביתי שתי 'קיען', השיב להם, "ובאמצעותן אני מתפרנס כל צרכי".  
הם סברו כי כוונתו לשתי פרות שיש לו בחצרו, שאותן חולבים בני ביתו דבר 

יום ביומו, ומוכרים לאחרים. 
לימים ביקרו כמה מהחברים בביתו של השרף, ונוכחו לדעת כי העוני 
והדלות השוררים בו גדולים משחשבו קודם לכן, ולא זו בלבד, אלא שאף 

לא פרה אחת היתה לו לרבי. 
"הכיצד הוליך אותנו הרבי שולל?" שאלוהו בתמיהה גדולה, "והרי אין לרבי 

בביתו אפילו לא "קי" )פרה( אחת". 
בת שחוק עלתה על פניו של השרף: "פרות? מה לי ולגידול בהמות? כוונתי 
היתה לא לשני "קיען", כמו שחשבתם ששמעתם, אלא לשני "כיען", מלשון 
כי, האחד הוא "כי בו ישמח ליבנו", והאחר הוא "כי בשם קדשו בטחנו..." 

ואכן, אותה עניות מופלגת בה נהג רבי אורי בעצמו, נהגו בה גם חסידיו, 
ונודעו תלמידיו של השרף כעניים מרודים שאין בידם פרוטה לפורטה. 

וכך סופר גם על אחד מחסידיו שכל ימיו היה עני מרוד, ולו שש בנות שבגרו 
והגיעו לפרקן, אך כסף לנדוניה אין, ובלא נדוניה, גם חתנים תלמידי חכמים 

לא יכול היה למצוא. 
היתה זוגתו של אותו חסיד 
מצערת אותו על כך ומתארת 
לפניו את גודל סבלה וצערן של 
הבנות, והחסיד היה מתמלא 
צער על מצבן אך לא הצליח 
לגייס אפילו לא סכום התחלתי 

לשלם את דמי השדכנות. 
בכל פעם כשנסע לפקוד את 
בית רבו, היתה היהודייה מדברת 
על לבו של בעלה שיבקש את 
ברכתו של הרבי, ובטוחה היא 
שאך יצא הדבר מפיו וכבר יהיה 
בידיהם הסכום הדרוש להשאת 
הבנות בסייעתא דשמיא, והחסיד 
אכן קיבל על עצמו לתנות את 
צער משפחתו בפני השרף, אך 
בבואו לסטרעליסק היה שוכח 
מכל ענייניו הגשמיים, ורק בשובו לביתו נזכר ששכח למלא את השליחות 

שהטילה עליו זוגתו. 
ראתה הרעיה כי באו מים עד נפש, ופעם הבאה בה יצא בעלה לבית רבו, 
הודיעה לו חד משמעית כי אם לא יבקש את ברכת קודשו בעניין הפרנסה, 
דלת הבית תישאר נעולה בפניו כשישוב מבית הרבי, ויהיה עליו לחפש לעצמו 

מקום אחר להתגורר בו. 
הפעם הבין החסיד כי כלתה אליו הרעה, ולאורך כל הדרך לא הסיח דעתו 
מהשליחות החשובה שעליו למלא, ואכן עם כניסתו לבית רבו, על אף שהיה 
הדבר בשעת בוקר מוקדמת ולפני שהתפללו שחרית, פנה אליו וסיפר לפניו 
את הקורות אותו, ואת ההבטחה שהבטיח לרעייתו שיבקש את ברכת הרבי, 
מתוך ידיעה שאם לא ישוב כשהוא מצויד בברכה, אחת דינו לכתוב גט 

שילוחין לאשת נעוריו. 
חייך הרבי חיוך צופן סוד, והשיב לחסידו: "אין בכך כל בעיה. ניגשים אנו 
זה עתה להתפלל תפילת שחרית, כל שעליך לעשות הוא לכוון על הישועה 
לה אתה זקוק בנושא הפרנסה, בעת שתאמר את שירת הים, והישועה כבר 

תבוא במהרה..." 
ופנה להתפלל שחרית  שמח החסיד על דברי הרבי כמוצא שלל רב, 
בהתלהבות ובקול גדול, כדרכם של חסידי סטרעליסק, שהיתה תפילתם אש 
להבה מלווה בקולות וברקים ויש שיאמרו שאף עשן כבד היתמר מבית 

מדרשם בעת שהתפללו. 
אחר התפילה סימן השרף לאותו החסיד שיואיל לגשת אליו ושאלו: "נו, 

לא  כי אם  לו חד משמעית  הודיעה  נפש,  עד  באו מים  כי  ראתה הרעיה 
נעולה  תישאר  הבית  דלת  הפרנסה,  בעניין  הרבי  של  ברכתו  את  יבקש 

בפניו, ויהיה עליו לחפש לעצמו מקום אחר להתגורר בו...

המשך בעמוד 21 <<<
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<<< המשך מעמוד 8 |  הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א

<<< המשך מעמוד 3 |  מרן רבי שמואל הלוי ואזנר זצו"ל

וכך היה. הגיע האברך לרבינו, שקיבלו כדרכו בקודש בסבר פנים יפות, 
והחל ללבן עמו נושא אחר נושא בעמקות ובבהירות נפלאה, תוך שרבינו 
מצטט מראי מקומות מכל מרחבי הש"ס והפוסקים, ראשונים ואחרונים, ללא 
כל ספר לפניו. כשגמר האברך לשאול את שאלותיו, ביקש לשטוח את פליאתו 

הרבה, כיצד זוכים להגיע לכזו ידיעת התורה בעמקות ובבהירות?
נענה רבינו ואמר: "לפני שנוסעים לשוויץ צריך לארגן את המזוודות. ככל 
שמארגנים את המזוודות באופן מסודר ומדוייק, נקל להסתדר מאוחר יותר 
כשמגיעים לשווייץ, אז מוצאים מיד מה שרוצים להוציא מהמזוודה. משא"כ 
אם לא מסדרים את המזוודה, אז לוקח שעות עד שמוצאים מה שצריכים. 
כך זה בלימוד התורה. אם הנך לומד בצורה מסודרת, מהגמרא עם הראשונים 
עד ההלכה, והנך מסכם כל דבר היטב ומשנן אותו היטב, הרי כשתצטרך 
איזה מידע, מיד תמצא אותו. אולם אם הנך לומד בצורה לא מסודרת, חוזר 
בצורה לא מסודרת אז גם אם תדע, תדע בצורה לא מסודרת, ולא תוכל 

למצוא את אשר הנך חפץ"...
את חשיבות הסדר בלימוד התורה, ראה אצל מורו ורבו הגאון הקדוש רבי 
שמעון זעליכובער זי"ע, אודותיו התבטא כ"ק ה'אמרי אמת' מגור, שבכל 
פולין שהיתה מלאה בגאונים, אין עוד בקי וגאון מסודר כמותו. ממנו למד 

רבינו רבות שזה הדרך - ללמוד מסודר ולזכור מסודר.
ואכן, אצל רבינו ראו שזכר כל התורה כולה באופן מסודר מאוד, שהכל 
היה אצלו כמונח בקופסא בסדר נפלא, ולא רק הספרים הבסיסיים כמו ש"ס 
רמב"ם ושו"ע, אלא גם שאר ספרי ראשונים ואחרונים. אירע כמה פעמים 
כששוחחו עמו בלימוד, סיפרו תלמידיו, שאמרו לו על איזה דבר ש'כמדומני 

שראיתי זאת בספר פלוני', והוא הגיב תיכף בפסקנות שאין שם דבר כזה.
זכרונו המסודר עמד לו בעת כתיבת תשובותיו, בכל שאלה חזר במחשבתו 
על כל הסוגיה באופן מסודר ממקורו בגמרא עד ספרי האחרונים. ולכן אף 
שחלק גדול מתשובותיו, כתב בעת שהותו במקומות הנופש בלי ארון הספרים 

שלו, לא נחסר כל בו, כי הכל היה מסודר בזיכרונו.

סדר בתפילה
גם לצורך עבודת התפילה, השתמש רבינו בקניין הסדר שבנפשו. "נוכחנו 
תמיד לראותו", מספרים תלמידיו, "במשך התפילה מרוכז כולו בעבודת 
הקודש בלי היסח הדעת. בכל עשרות השנים תמיד היה קבוע במקומו, ולא 
היתה מציאות כזו שאפשר לראותו בעת התפילה מעיין באיזה ספר אחר, 

מלבד הסידור שלפניו".
גם בתפילות ארוכות, כמו תפילות ימים טובים וימים נוראים, שיש פיוטים 
רבים, וביום הכיפורים, היה במשך כל היום מבוקר עד ערב עומד על מקומו 
בעבודת תפילתו. מעולם לא הביט בשום דבר מלבד בסידור התפילה. והיה 
עומד בתפילה מרוכז בכל חושיו, הן בתפילה עצמה כעומד לפני המלך, והן 

בפסוקי המזמורים, שמנה את התיבות כמונה מעות ממש, והן באמירת 
הפיוטים כשנפשו ערגה בהם מהשתוקקות הנפש.

תפילותיו של רבינו בישיבה היו 'שיעור' בהלכות התפילה. כיצד צריך 
להתפלל בחיתוך התיבות ללא דילוגים.

סדר בנקיות ובבריאות הגוף
כאשר פגש פעם רבינו את הרבי מסקווירא, אמר לו, כי הוא זוכר היטב את 
סבו, רבי פיניע מאוסטילא, חתנו של האדמו"ר מהרי"ד מבעלזא, וכך אמר 
לו: "בלובלין ראיתי את קדושתו ואת מידת הנקיות שניכרה על לבושו ואף 

על ממחטתו. הוא לא סבל לכלוך, אל היה אדם נקי מאוד!".
ובאחת משיחותיו אמר רבינו: "צריך לדעת, שכמו שהתורה היא נצחית 
וההכנה היא נצחית. כך גם צורתו של הת"ח היא דבר נצחי. התנהגותו ומהותו 
- עניו ושפל רוח, דיבוריו עם בני אדם בנחת, מעשים ישרים, כל דרכיו לשם 
שמים, והחן על פניו, כמובא בגמרא בחגיגה )י"ב, ב'( 'כל הלומד תורה בלילה, 

חוט של חסד משוך עליו כל היום'".
עוד סיפר רבינו: "הכרתי גדול אחד בישראל שהיה נערץ בפי כל, ואמר, 
שבחור צריך ללכת עם מלבוש נקי, מגבעת נקיה ונעלים מצוחצחות. כאשר 
ראה בחור שנעליו לא מצוחצחות, שלחו לצחצחם, באמרו כי צורת תלמיד 

חכם צריכה להיות כדבעי".
ויש בכך אף ללמד את אחת מתכונותיו המאפיינות של רבינו עצמו, שבכל 
חייו היה מקפיד על נקיון וסדר, וכפי שדורשים חז"ל )שבת קיד, א( מתלמידי 
חכמים - לבל יראה רבב על בגדם, אלא היכן שילכו יאמרו הבריות: 'ראו 

כמה נאים דרכיו, ראו כמה מתוקנים מעשיו'.
כשם שהקפיד רבינו על הופעתו החיצונית, כן הקפיד בנושא בריאות הגוף. 
כפי שהתבטא פעם לפני שנסע למנוחה בשוויץ - "אני לא נוסע למנוחה, 
אלא כמו שצריך להתייגע בתורה, כך צריך לפעמים להתייגע על בריאות 

הגוף".
וידוע כמה חקר ובירר אצל בני ביתו של מרן הגרא"מ שך זיע"א, אודות 
הנהגותיו בענייני שמירת הגוף, שזכה לאריכות ימים מופלגת מתוך צלילות 
הדעת. כל זה היה בעבורו חלק בלתי נפרד מעבודת השם, וכפי שכותב 
הרמב"ם בהלכות דעות )פרק ד' הלכה א'(: "הואיל והיות הגוף בריא ושלם 

מדרכי ה' הוא". ע"ש.
זו היתה דמותו של האדם השלם, שנדבה רוחו והבינו מדעו לעמוד לשרת 
לפני ה', ונזהר בתכלית הזהירות, בשמירת בריאות הגוף ומיעוט תענוגות 
המאכלים, במשך עשרות בשנים. ואכן זכה למתנת שמים של אריכות ימים 

ובריות גופא, כדי לעסוק בתורה ובעבודת השם.

)מתוך 'ולא שבט הלוי בלבד'(

השמים להבין: "רבונו של עולם! אנא, אני כה חפץ להבין את הסוגיה..." הוא 
נשאר על עמדו מהרהר בשרעפיו, ולפתע, לאחר דקות מועטות, נהרה הופיעה 

על פניו. צץ במוחו פתרון לקושיה!
נעמד רבי חיים בזקיפה, היכה בידו על הסטנדר, הביט שוב כלפי הרקיע 
ואמר: "הא! א' גרויסע דאנק, רבונו של עולם, איך האב פארשטאנען!..." - 

תודה רבה, רבונו של עולם, הבנתי!..."

כה מפעים לראות את קרבת הצדיקים לקדוש ברוך הוא! רבי חיים ביקש 
ממנו למצא פתרון, כשם שהיה מבקש מהחברותא, וכשהתשובה נמצאה, 
מיד נעמד להודות על כך, כדבר איש אל רעהו. בכזו טבעיות! בכזו פשטות! 
כאדם הנזקק לעזרה, ופונה לחברו במילים פשוטות שיעזור לו, ומשנעזר 

עומד ומודה על כך מעומק הלב...
)מתוך סדרת הספרים הנפלאה 'אוצרותיהם אמלא', פרשת פקודי(

<<< המשך מעמוד 9 |  מרן הגרא"מ שך זצוק"ל

מבקשים להחליפו באחר.
שליח הציבור מצדו- סירב כמובן, וטען כי אין זה ראוי ואין זה הוגן להעבירו 
מתפקידו רק בכדי לאפשר את פעולתם של המזגנים... ניתן לכבותם בשעת 
חזרת הש"ץ, או לחילופן להשקיע מעט יותר במזגנים שקטים יותר, וכך 

ישמע קולו היטב כימים ימימה.
מאחר ושני הצדדים התבצרו בעמדתם, כאשר הן הציבור והן שליח הציבור 
לא מוכנים לוותר, הוחלט להעלות את השאלה על שולחנו של רבינו, לבקש 

את הכרעתו, אשר תהיה מקובלת על דעת הכל בלי עוררין.
ואכן, השאלה הוצגה, אולם רבינו סירב להכריע. "אינני יודע לפסוק בכגון 
- רק  ובלי ספק: מוויתור  יכול אני לומר בבירור  דא, אולם דבר אחד  

מרוויחים!"...
כאשר שמע שליח הציבור את דבריו של רבינו - מיהר להכריז על נכונותו 
לוותר ולפנות את מקומו לאחר שיוכל לגבור בקולו על רעש מנועי המזגנים, 
וראה זה פלא: באותה שנה נולד בן לבנו של אותו שליח ציבור, לאחר שנים 
רבות בהן המתינו בני הזוג לפרי בטן! גם בתו של החזן, אשר סבלה ממום 
מסוים שעיכב את שידוכיה - באה בברית אירוסין באותה שנה, כאשר ניכר 
בחוש ממש כי זכות הוויתור עמדה לכל משפחתו להיוושע בכל מילי דמיטב!

ללמדנו עד כמה גדול כוחו של הוויתור!

)מתוך הספר 'אורחות החיים'( 
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ברצון כנה לפתור, ליישב ולהשיב את השלום על כנו - נוכל ליצור את המהפך הרצוי, להשיב את השלום והאחווה!
הרה"ג אשר קובלסקי שליט"א

ן אֶלְעָזָר" )במדבר כ"ה, י"א( ינְחָס בֶּ "פִּ
שלוש פעמים ביום, אנו זוכים לרגעי דבקות וקרבה עם 
אבינו שבשמים. אנו עוצרים את המחשבות, הדיבורים, 
התנועות והדאגות, ונותנים דרור לקשר הרוחני האיתן 
עם אבינו האהוב, משוחחים אתו בלהט ובהתרגשות עזה, 
לוחשים בפינו תפילת שמונה עשרה נרגשת, בכוונה גדולה 

ובדבקות עילאית. 
תשע עשרה ברכות מרכיבות את תפילת הלחש, חובקות בתוכן את כל 
בקשותינו ותחינותינו. בהן אנו מבקשים על חכמתנו, מתפללים על הצלחתנו 

הרוחנית, מתחננים על בריאות, 
נוקשים על שערי הפרנסה וגם 
זועקים לבנין ירושלים וגאולת 
נו  בקשותי כל  את  ישראל. 
ומאוויינו אנו מכניסים לתפילה 
הנישאת מקרב לב, מבקשים 
מאבא שבשמים את כל צרכינו.
את  מפרטים  שאנו  אחרי 
הבקשות בזו אחר זו, מגיעה 
הברכה האחרונה, המסכמת את 
'שים שלום  כולה:  התפילה 
טובה וברכה... וטוב יהיה בעיניך 
לברכנו... בשלומך... המברך את 
עמו ישראל בשלום'. זו הברכה 
הנאמרת בסוף, אחרי הברכות 
כולן, כמו אדם שאוסף את כל 
המתנות שנתנו לו עד עתה, 

ואורז אותן למזוודה אחת גדולה...
זו הגדרתה של הברכה הזו, זה תפקידה. מכל תפילה אנו יוצאים עמוסי 
שלל רב, טעוני ברכה רבה ושפע עצום, אותם כדאי לנו לאסוף לאכסניה 
אחת, ליטול עמנו באמתחת אחת יעילה וטובה שתאסוף ותכנס את הבקשות 
כולן. 'לא מצא הקב"ה כלי מחזיק ברכה לישראל אלא השלום' - השלום 
הוא הכלי הטוב ביותר להחזיק את הברכה, זו המזוודה הטובה ביותר לאחסן 
בה את השלל הרב, השלום הוא המרכיב החשוב ביותר בהצלחת כל בקשה 

ומימוש כל משאלת לב.
פרשת השבוע נפתחת בדמותו של פנחס בן אלעזר בן אהרן הכהן, שכידוע 
לא זכה לדרגת הכהונה מעת לידתו. חז"ל מלמדים שיטה מחודשת אותה 
גילה רב אשי במסכת זבחים דף ק"א, החושפת את הרגע הייחודי בו זכה 
פנחס לדרגת הכהונה. היא ניתנה לו כשכר בעקבות העובדה שזכה להשכין 
שלום בין שבטי ישראל, אחרי שהוביל הידברות מוצלחת בין השבטים וגדע 
מחלוקת פנימית בתוך העם היהודי, רגע לפני שהתפרצה וכילתה כל חלקה 

טובה.
הכהונה היא מעלה ייחודית, דרגה שלא ניתן להגיע אליה, רק אם זוכים 
לה בייחוס. זו דרגה של משרת ה', אדם שיכול להגיע לרמה של כניסה לבית 
קודש הקדשים, יהודי הזוכה להקריב קרבנות ולאכול משולחנו של בורא 
עולם. זו דרגת קדושה נשגבה וייחודית, שאין כל דרך להגיע אליה - לולא 

אם האדם נולד כהן.
אך פנחס זכה לה, אף שלא נולד כהן, ואף זכה שצאצאיו הפכו לכהנים 
גדולים, המשרה הרמה ביותר בסולם הדרגות היהודי. ולכל זאת זכה פנחס 

בזכות השכנת השלום בישראל, בזכות ההתמסרות למטרה החשובה של 
הבאת השלום בין חלקי העם. הוא ודורותיו אחריו, יוצאי חלציו עד סוף כל 
הדורות, זכו להיות כהנים משרתי השם - בזכות ההתמסרות למטרת השלום, 
בזכות המעלה החשובה של השכנת השלום, בזכות ריבוי השלום והטמעת 

מסר השלום.
החיים שלנו בנויים על יחסים בין בני אדם, שכנים, מכרים, קרובי משפחה. 
מתרחשים ויכוחים, מריבות עלולות לפרוץ, שטן המחלוקת מבקש כל פרצה 
להיכנס בעדה, לתקוע יתד של מחלוקת בכל בית, בכל בנין, בכל משפחה 
ובכל קהילה. ברגע הנסיון - היצר משכיח את העובדה שחיי מחלוקת הם 
חיים עכורים, שהמחלוקת עוצרת את השפע הרוחני והגשמי כאחד, שאוירה 
של מחלוקת היא אוירה מזיקה, שהמחלוקת כה רעה 

ומזיקה לכל אדם ולכל קהילה...
הבה נקבל על עצמנו לדחוק את המחלוקת, לחיות 
בחיי שלום ואחווה, הן בינינו לבין אחרים, והן להתמסר 
להשכין שלום בין אדם לחברו. לפעמים זה דורש 
ויתורים, לפעמים זה דורש פשרות, לפעמים זה מצריך 
מאמץ וזמן - אבל זה הרבה יותר כדאי, כי חיי שלום 
הם חיי ברכה, חיי שלום הם חיים מאירים ונעימים, 
השלום הוא כלי מחזיק ברכה ומזכה בהגנה שמימית 
ושמירה הדוקה מלמעלה, כי 'עושה שלום במרומיו 

– הוא יעשה שלום עלינו...'

הסיבה לעיכוב השידוכים
היה זה בביתו של איש יקר ובעל חסד, אשר פתח 
את ביתו לרווחה לכל אורח, חולה ונזקק. תדיר סעדו 
על שולחנו אורחים שונים ממקומות מגוונים, באהלו 
מצאו פינה חמה כל סוגי האנשים, גם השונים או 
המשונים ביותר. בין אורחיו הקבועים, נמנה גם אדם גלמוד ובודד, אשר היה 

סועד על שולחנו מדי שבת בשבתו בקביעות.
שבת אחת, בעת סעודת השבת, משום מה נפגע האורח שכבר הפך לבן 
בית. משהו לא היה מספיק לכבודו לפי טעמו, והוא החל זועק וצועק על 
הפגיעה האיומה בכבודו, ובין היתר - מתפרץ גם על בעל הבית. בתחילה 
שתק המארח, קיבל באהבה ובהבנה את ההפרעה וההטרדה, וחשב כי בעוד 
מספר דקות יישכח הדבר ולא ייזכר עוד, אך הלה לא נרגע... התפתח דין 
ודברים סוער, מריבה של ממש פרצה, ובעיצומה - קם האורח ועזב את 

הסעודה, ולא שב אל הבית יותר...
הענין כמעט שנשכח, אף שעדיין תפס פינה מציקה בלבו של המארח, 
שהיה יהודי עם לב טוב באמת, והיטב חרה לו הדבר כיצד הגיע למצב של 
מריבה והשפלה מול אורחו המסכן. אך מה יעשה, כך הצדיק את עצמו, הלא 

לא נותרה בידו ברירה...
קרבו ובאו עשרת ימי תשובה, ימים בהם כל יהודי עושה את חשבון נפשו 
ובודק בחדרי לבו מה עבר עליו בשנה האחרונה. רעייתו של בעל הבית נזכרה 
בסיפור המעשה, ופנתה לבעלה: 'אולי עכשיו, לקראת יום הכפורים, תבקש 
את סליחתו של האורח שנפגע? נכון שהצדק איתך, אך אולי עדיף לוותר, 

ולשוב ליצור עמו ברית שלום ואחווה?'
בתחילה, סירב האב לשמוע. 'הן אני כאן בעל הבית, ואורח זה שנהנה מידיי 
במשך תקופה, הכריחני בהתנהגותו הנלוזה להשתיקו. שאני אבקש ממנו 
סליחה?!' - שאל בתדהמה. אך רעייתו כמו חיכתה לטיעון הזה כדי לשוב 
ולטעון: 'הן יש לנו בת בשידוכים כבר תקופה ארוכה, ואיננו מוצאים את 

אל ראש ישיבת פוניבז', הגאון רבי יוסף שלמה כהנמן זצ"ל, נכנס יהודי 
נסער וזעוף פנים. 'אינני יכול עוד!' 'אני אדם נקי ומסודר, אך רעייתי היא 
בדיוק ההיפך, הבית כל העת מפוזר ומבולגן... הרצפה מלוכלכת, הארונות 

מבולגנים, היא לא מספיקה לנקות ולסדר, ואינני יכול עוד... 

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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<<< המשך מעמוד קודם

החתן המיועד. שמא עניין זה הוא המעכב בעדנו מלחוג את שמחת אירוסיה? 
הרי נכון שהצדק עימנו - אבל אולי המחלוקת הקטנה עם האורח הזר היא 

המונעת מהשמחה לפרוץ לביתנו?'
האב השתכנע, והחליט לחפש אחרי האורח. 'מי יודע', הרהר שוב ושוב, 
'אולי המחלוקת עם האורח ההוא חמורה כל כך, עד שהיא המעכבת את 
שמחתי... אולי שערי שמים סגורים בפניי, רק כי מסתובב יהודי שנפגע 
ממני... אעשה כל מאמץ לאתר את האורח ההוא, ליישב עמו את ההדורים 
כמקדם, ובזכות זה אזכה לפתוח לי שערי שמים ולהביא את השמחה אל 

ביתי!'- החליט באומץ.
אלא שהמשימה לא היתה קלה. 
אחרי חיפוש ארוך, גילה בעל הבית 
שהאורח עבר להתגורר בחו"ל, 
וקשה מאוד למצאו. רק אחרי מאמץ 
רב הצליח ליצור עמו קשר, וכששמע 
 - האורח את קולו של המארח 
מטיבו מעבר לקו, השתררה שתיקה 
המומה, רגע לפני שפרצו מפיו 
עזים. האורח  ביטויי התרגשות 
נפעם מגדלותו של המארח שהתאמץ 
כל כך לאתרו ולבקש את סליחתו, 
וכמובן - מחל לו על אתר, והשיחה 
הסתיימה באיחולי 'גמר חתימה 
טובה' ושיזכה לערוך שמחה בקרוב 

מאוד...
לפעמים, סוד קסמו של השלום 
והאחווה פועל את הישועה מיידית, 
ובאופן כה בולט. כבר במוצאי יום 
כיפור התקשר שדכן, אשר הציע 
הצעה כלילת מעלות, חתן נדיר 
וייחודי שממתין בדיוק לבתו של 
בעל הבית... בליל ערב חג הסוכות 
והצדדים שתו  נשברה הצלחת, 
'לחיים' בשמחה, תוך שהאב המאושר אינו יודע איך להודות על האושר הרב 

שנפל בחלקו, על הישועה המיידית המוכחת בזכות הבריחה ממחלוקת...
אך סיפורנו לא תם עדיין. לאחר החג, נערכה שמחת האירוסין בהשתתפות 
אורחים שונים, בני משפחה, מכרים, שכנים, ועוד. והנה, בעיצומה של השמחה, 
בין הברכות המרגשות לטעימות העשירות, הופיע אורח מפתיע במיוחד - - 
היה זה אותו אורח גלמוד, שאך לפני שבועיים שהה בחו"ל וסלח משם על 
הפגיעה בו. והנה, הפלא ופלא – גם הוא כאן בשמחה, נרגש ומרקד, שש 

ושמח...
האב והאורח לחצו ידיים בידידות, ואז אמר האורח המפתיע, וחשף טפח 
נוסף עד היכן כוחו של השלום: 'אתה בטח מתפלא מדוע הגעתי הנה מחו"ל, 
וכיצד קרה שמיד אחרי החג באתי לכאן בזריזות ועוד הספקתי להשתתף 
בשמחתך... ובכן,' המשיך האורח והכריז בהתרגשות, 'הנני לבשר שבשעה 
טובה, אחרי שנות בדידות ארוכות, גם אני התארסתי אמש עם כלה מארץ 

ישראל!'
'מזל טוב!' - הכריז המחותן בהתרגשות, ושב ולחץ את ידי אורחו. 'זכינו, 
בסייעתא דשמיא! הנה כי כן, בזכות המחילה המשותפת, בזכות שמחקנו 
את פגיעות העבר והתחלנו בחיים חדשים בשלום ואהבה - זכינו לערוך 

שמחות באותה עת!'
הנה לנו עוד דוגמא, סיפור אמיתי שקרה בזמננו, וסופר בעדות ממקור 
נאמן מפי הגה"צ רבי אלימלך בידרמן שליט"א, איך ההחלטה לעשות שינוי, 
למחוק את המחלוקת והפגיעות הישנות ולפתוח דף חדש, הביאה לישועה 
גלויה וברורה. מדהים לראות, כיצד מחיקת המחלוקת וטיפוח השלום פתחו 
עבורם שערי שמים, וזיכו כל אחד מהם בישועה לה היה זקוק, ואותה ביקש 

והתפלל זמן רב כל כך.
לא פעם יהודים משוועים בתפילה, מתחננים מקירות ליבם, זועקים אל ה' 
לישועה. עורכים כל סגולה, מתברכים אצל צדיקי הדור, עוברים בין קברי 
הצדיקים בתחנון נרגש... כל הסגולות הללו בוודאי מקרבות ומחישות את 
הישועה, אך לפעמים היא חסומה, שערי שמים נעולים, כי יש מחלוקת. 
וכששטן של מחלוקת מרקד, כשמלאך רע של מריבה יכול להתבטא – הדרך 

עלולה להיחסם, והישועה עשויה להתרחק...

הבה נדפדף בין דפי ההיסטוריה האישית, המשפחתית והקהילתית, נציץ 
גם בהווה, נבחן את היחסים בינינו לזולתנו, וננקה כל בדל מחלוקת, כל 
חלקיק מריבה. הנה נתפייס, נחיה בעולם מואר ומאושר שאין בו ריבים ואין 
בו מחלוקות, ונזכה שייפתחו עבורנו שערי שמים, וירעיפו לנו רוב שפע, 

טובה וברכה!

נפילה כמעט קטלנית...
היה זה בנין מגורים שקט ורגוע, במרכז שכונה נחמדה באזור המרכז. 
השכנים דרשו בשלום זה לזה, כולם אנשים טובים וראויים, נעימי סבר ובעלי 
חיוך. אך לפתע התגלעה מחלוקת קשה שאיימה למוטט את 'שלום הבית' 

בבנין המגורים כולו, ולהצית אש תבערה בין שכניו...
ומעשה שהיה כך היה, כפי שמספר הרה"ג רבי משה טולידנו שליט"א 
בספרו: היה זה ימים ספורים לפני חג הפסח, כשאחד השכנים המבוססים 
בבנין, גמר אומר להחליף את הספה בסלון ביתו לקראת החג, בספה חדשה 
ויוקרתית. כדי שלא להשחית לריק את הספה הישנה שמצבה טוב וראוי 
לשימוש לחלוטין, פרסם כי ישמח למסור את הספה הישנה למשפחה נזקקת.
בינתיים חולפים הימים, ומועד אספקת הספה מתקרב ובא, אך איש אינו 
מבקש את הספה הישנה... בלית ברירה הוא מוביל אותה אל חצר הבנין, שם 
הוא מציבה בפינה - באופן שאינו מפריע לאיש. נכון, הוא יכול גם להשליכה 
לפח האשפה הקרוב, אך המחשבה עד כמה הספה תועיל למשפחה הזקוקה 
לה– לא מאפשרת לו לעשות כן, והוא חפץ באמת ובתמים להיטיב עם זולתו...

ויהי לקראת ערב, וגחלת המחלוקת התפרצה בבנין. השכן מהקומה הרביעית, 
כנראה יהודי שגורלו לא שפר עליו וחיידק הקנאה מקנן בו... בחר להתפרץ 
בזעם: 'מה אתה מניח כאן את הספה שלך? זה הבית שלך כאן? זה הבנין 
של כולנו, ואל תנסה לפרסם שקנית ספה חדשה באמצעות השארת הספה 

הישנה בחצר של כולם!'
השכן היה המום לרגע, הן בכל כוחו ניסה להיטיב ולהועיל, ובוודאי שלא 
התכוון לעורר מחלוקת... רגע לפני שהטונים עולים מעל ומעבר לרמתם 
המוכרת, רגע לפני שאש המחלוקת פורצת במלוא עוצמתה, עבר במקום רב 
מוכר, שהביט במהומה ונחפז להשכין שלום. הרב החל לשוחח עם הצדדים 
הניצים, ואז קרב לשכן המתלונן ואמר לו בחום: 'האמת היא שאני מבין 
אותך, זה באמת עשוי להפריע... אבל הרי באמת שלא כדאי לריב בשביל 

זה...'
לבו החל להיפתח, והרב הוסיף ואמר: 'הרי השלום הוא מקור הברכה, זכות 
השלום גדולה ומגינה עד מאוד. כמה כדאי ועדיף לך לוותר, כדי להמשיך 
לחיות בשלום, כדי להמשיך את ההגנה השמימית השורה על בנין השרוי 
בשלום, כדי להמשיך את הזכות הנפלאה של חיי שלום ואחווה בין שכנים. 
הרי תהיה לך זכות עצומה של העברה על מידותיך, של ויתור אצילי למען 
השלום, תאמין לי - הרבה יותר כדאי לך לוותר ולשמור על השלום והאחווה!'
דבריו של הרב שכנעו את השכן הנרגן, והוא הסכים לוותר למען השלום. 
הספה המשיכה לשכון בחצר, אך השלום והאחווה שבו לבנין כמקדם. וכאן 

מגיעה ההתפתחות הדרמטית - - -
ביום המחר, בתו של השכן מקומה 4 - שהתרצה להותיר את הספה בחצר, 
עסקה באוורור מצעים ושמיכות שהיו מונחים על סורג החלון, תוך הישענות 
על הסורג. לפתע, בלי כל התראה מוקדמת, התנתק הסורג מקיבועו וצנח 

למטה, ואחריו, היישר מהקומה הרביעית, צנחה ילדה צעירה אל...
האמת שלא היה לה סיכוי להישאר בחיים. נפילה מגובה כ-15 מטר, אינה 
מותירה סיכוי... ההורים ששמעו את זעקותיה רגע לפני שהתעופפה מבעד 
לחלון, נחפזו לחלון וגילו את גודל האסון, ולא העזו להביט למטה, לראות 

את המחזה קורע הלב...
אלא ש'ספת השלום' היתה מונחת היישר מתחת לחלון, ותפסה בזרועותיה 
את הבת הצונחת... היא נפלה היישר על ריפודי הספה הנוחים, מסוחררת, 

מבוהלת, כאובה – אך בריאה, חיה ושלימה! 
דקות ארוכות לקחו להורים להירגע מהטראומה, כוחות ההצלה שהוחשו 
לזירה היו מופתעים, כיצד צונחת ילדה מקומה 4 לחצר, ונותרת ללא שריטה, 
רק מבקשת כוס מים... אין זאת אלא שאותה ספה – שאביה הסכים להותיר 
בחצר ובויתורו השכין שלום בבנין– עמדה לו והצילה אותו, הגנה עליו מאסון 

נוראי!
כן, לפעמים זה לא קל, כאשר שכן מבקש לבנות ומתחילה מחלוקת אם 
ועד כמה הבניה תפריע, כאשר יש מי שמבקש לנצל את החצר המשותפת 
ויש מי שלא מסכים, כאשר אחד מבני המשפחה מבקש  ושטחי החניה 
מאחרים לוותר על משהו, או כשהחבר בבית הכנסת מבקש לעשות שינוי 

בעודה עוסקת 
באוורור 

המצעים, תוך 
הישענות על 

הסורג. לפתע, 
התנתק הסורג 
מקיבועו וצנח 

למטה, ואחריו, 
היישר 

מהקומה 
הרביעית, 

צנחה ילדה 
צעירה אל...
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שמחתו של הגאון מוילנא, שלא יקבל שכר עבור המצוה
הרב ישראל ליוש

לוֹם" )במדבר כ"ה, י"ב( רִיתִי שָׁ "לָכֵן אֱמרֹ הִנְנִי נתֵֹן לוֹ אֶת בְּ
כָרוֹ )מדרש רבה( טֹּל שְׂ יִּ דִין הוּא שֶׁ רוּךְ הוּא בְּ דוֹשׁ בָּ אָמַר הַקָּ

בביתו של עשיר גדול שרת נער. את כל כוחו, אונו ומרצו - השקיע הנער 
בענייני הבית. הוא השכים קום ואיחר לשכב, ובזמן שבינתיים - לא נח לרגע. 
ע"פ סיכום עם בעל הבית, שכרו של הנער היה, שהוא יאכל משולחנו ויהנה 

מהמאכלים המשובחים והערבים שאכלו משפחת העשיר.
פעם אחת ערך העשיר סעודה גדולה לכל רעיו וידידיו. את מיטב כספו 
השקיע העשיר בסעודה זו, ומנות דשנות ויקרות הוגשו למסובים. המשקאות 
אף הם היו ראויים לסעודה משובחת כזו, ויינות ושאר משקאות מיוחדים 

גם  לכל חפץ.  הוגשו 
חלקה של התזמורת לא 
נגרע, ולהקה רבת כלים 
ומזמרים, הנעימה לסועדים 
את הארוחה. המסובים 
היטיבו את ליבם באכילה 
ושתיה כאוות נפשם, 
ואף המשרת נהנה כמותם 
זהו  סוכם,  הרי  כך   –

שכרו.
והנה, באמצע החגיגה 
העשיר  בבית  הופיע 
סוחר גדול, וביקש מבעל 
הבית לקנות ממנו סחורה. 
כסף רב יכול היה העשיר 
להרוויח מעסקה זו, אך 
ליום  אותו  הוא דחה 
אחר, בטענה כי כעת 
במשתה  עסוק  הוא 
ושמחה עם ידידיו. שמע 
זאת המשרת ומיד הציע 
לבעל הבית שהוא ילך 

לחנות, ויספק לסוחר את הסחורה, ובכך לא תושבת השמחה מבעל הבית, 
ואף העסקה לא תרד לטמיון. הנער אמר ועשה, הסחורה סופקה לסוחר, הלה 

שילם את מחירה ההגון, ובעל הבית הרוויח מהעסקה הון רב.
למחרת קרא בעל הבית למשרת ואמר לו: "אני רוצה להתחיל לשלם לך 
שכר עבור עבודתך אצלי, אמור לי בבקשה מה משכורתך?". הנער התפלא: 
"מה השתנה? הרי ע"פ הסיכום בינינו, שכרי הוא רק המזונות שאוכל משולחנך, 
מדוע תבקש עתה לתת לי שכר?". ענה לו בעל הבית: "הבט! עד עתה חשבתי 
שאתה נהנה מאוד מהארוחות הדשנות שאני מספק לך, ויש בהן כדי לשלם 
את עבודתך, אולם לאחר שראיתי אתמול, שמסכים אתה לוותר על סעודה 
מהנה וערבה כל כך, כדי לעבוד עבורי ולספק לסוחר את הסחורה שהרווחתי 
עבורה הון רב, מבין אני שאינך נהנה די מהאוכל, ולכן מעתה ראוי שאשלם 

לך שכר הגון עבור עבודתך".
עפ"י משל זה מבאר המגיד מדובנא את דברי המדרש: "בדין הוא שיטול 
שכרו" - פנחס הרי מסר את נפשו עבור קדושת שמו ית', כפי שמבואר 
במדרש, שפנחס סיכן את חייו בפעולת הקנאות שלו. ואם כן אומר לו הקב"ה: 
"עד עתה חשבתי שהחיים עצמם שהענקתי לך, יש בהם כדי לתת לך שכר 

עבור ה'עבודת ה'' שלך, עתה, אחר שראיתי שמסכים אתה לסכן את חייך 
עבור קדושת שמי, ראוי אתה לקבל שכר אחר עבור עבודתך". לכן, "הנני 

נותן לו את בריתי שלום" - בדין הוא שיטול שכרו.
החתם סופר מבאר את דברי המדרש באופן אחר. חז"ל אומרים: "שכר 
מצוה – מצוה", היינו הצדיק העובד את ה' בכל לבו, אינו מתאווה לשום שכר 
וגמול עבור עבודתו, אלא כל רצונו ותקוותו שיזכהו ה' ויזמן לפניו מצוה 
נוספת כקודמתה. אם כן, במצוה זו כקנאתו של פנחס, בודאי לא היה חפץ 
פנחס שיזכהו הי"ת במצוה נוספת מעין אותה מצוה, שהרי הוא לא יחפוץ 
שיחטא שוב נשיא מישראל בחטא כה חמור. לכן, בדין הוא שיטול שכרו, 

שהרי כאן לא שייך להעניק לו כשכר המצוה, מצוה נוספת כמותה.

   

לפנינו שני ספורים, המתארים להפליא את הכרתם של הצדיקים בחשיבותה 
של קיום מצוה, בלי לצפות לשכר עבורה, לא בעולם הזה ואף לא לעולם 

הבא:
חג הסוכות עומד לפרוש כנפיו על העיר בארדיטשוב, ועדיין לא נמצא 
אתרוג עבור רבה של העיר, הגה"צ רבי לוי יצחק זצ"ל. והנה שומעים בני 

העיר, שבעירם מתארח אדם 
שברשותו אתרוג מהודר, אך 
ג  לחו מתעתד  ו  נ אי א  הו
בבארדיטשוב את חג הסוכות, 
הוא עושה את דרכו לביתו 

השוכן בעיירה אחרת.
פנו אליו אנשי העיר, בבקשה 
שיואיל בטובו להישאר אצלם 
בחג הראשון של סוכות, כדי 
שהרב ואנשי העיר יוכלו לזכות 
ולברך על האתרוג  במצוה 
שלו. אך הוא לא נענה לבקשתם. 
"עלי לנסוע אל ביתי ומשפחתי, 
הם מחכים שאחוג איתם את 

החג".
הצעות מגוונות הציעו תושבי 
כדי  לבעל האתרוג,  העיר 
שישנה את החלטתו ויסכים 
שום  אך  בעירם,  להישאר 
הצעה לא פיתתה אותו, עד 
הצעה  הציע  עצמו  שהוא 
נועזת, עבורה יסכים להיענות 
לבקשתם. "אם רבי לוי יצחק 
יבטיח לי חלק לעוה"ב, אסכים 
להישאר כאן בחג" - הציע 
בעל האתרוג. שמע הרב את 

בקשתו, והסכים. הוא הבטיח לו חלק לעולם הבא, והלה נשאר בבארדיטשוב 
בחג הסוכות.

בלילה, עם התקדש ליל החג, הורה רבי לוי יצחק לכל אנשי העיר, לבל 
יארחו את האורח לסעודת ליל החג, "אין רשות לאף אחד לאפשר לאורח 

בלילה, עם התקדש ליל החג, הורה רבי לוי יצחק לכל אנשי העיר 
לבל יארחו את האורח לסעודת ליל החג. "אין רשות לאף אחד 
 – בליל החג הראשון"  בסוכתו  כזית פת  לאכול  לאורח  לאפשר 

הורה הרב בנחרצות

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם

 "כל ימי הייתי 
מצטער, מתי 

אזכה לקיים לכל 
הפחות מצוה 

אחת כתיקונה 
שלא על מנת 

לקבל פרס, ועתה 
הזמין לי הבורא 
ית' מצוה יקרה 

כזאת, ובידי 
לקיימה כראוי, 
איך לא ארקוד 

משמחה..."
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<<< המשך מעמוד קודם

לאכול כזית פת בסוכתו בליל החג הראשון" – הורה הרב בנחרצות.
לאחר התפילה ציפה האורח שמאן דהוא יזמין אותו לסעודה, ובכך יזכה 
לקיים מצוות אכילת כזית בסוכה, אך לפליאתו איש לא הזמינו. בצר לו, 
החל האורח מחזר על פתחי התושבים, וביקש מהם שיתנו לו רק לקיים את 

המצוה דאורייתא ולאכול כזית בסוכה. אך הוא נתקל בסירוב כללי.
בלית ברירה פנה האורח לסוכת הרב, שם סבר שבוודאי לא יתקל בסירוב. 
אך כאן ציפתה לו הפתעה אחרת, הרב הסכים לארחו בסוכתו, אך בתנאי 
שיוותר על העולם הבא, שהבטיח לו תמורת האתרוג. האורח שקל את הדברים 
לכאן ולכאן, ולבסוף החליט ואמר לרבי לוי יצחק: "אני מוכן לוותר על העולם 
הבא שהבטחת לי, כדי שאוכל לקיים מצות אכילה בסוכה!". לאחר הוויתור, 

הכניס אותו הרב לסוכתו והזמין אותו לאכול עמו סעודת ליל החג. 
לאחר הסעודה אמר רבי לוי יצחק לאורח: "דע לך שהבטחתי בעינה קיימת, 
ותקבל את חלק העולם הבא שלך, רק לא רציתי שתקבל אותו בחינם, ואחר 
שהראית שאתה מוכן להפסיד עולם הבא בשביל קיום מצווה, בדין הוא 

שתיטול את שכרך".

   

הספור השני, אף הוא בענייני אתרוג, אך של הגאון מוילנא, שכידוע חיזר 
אחר אתרוג מהודר במיוחד, ולשם כך היו יוצאים שליחים מיוחדים לארצות 

חמות, כדי להשיג עבור הגאון אתרוג כלבבו.
שנה אחת חזרו השליחים במפח נפש. הם לא מצאו עבור הגאון אתרוג 
שישביע את רצונו. רעש גדול התחולל בוילנא, הכל שחו אודות צערו של 
הגאון, וקשה היה להם לתאר את יגונו, אילו לא יזכה ליטול ארבעה מינים 

מהודרים, כדרכו בקודש.
גבאי הקהילה לא אמרו נואש, והוסיפו לשלוח שליחים נוספים. הפעם כבר 

הורשו השליחים להוציא כל סכום שיידרש עבור האתרוג, אך בתנאי שלא 
יספרו לאיש עבור מי הם קונים את האתרוג.

לאחר כמה ימי חיפושים, מצאו השליחים בידי סוחר אתרוגים אתרוג יפה 
ומהודר, אך הסוחר שמר אותו לעצמו וסירב למכור אותו, גם הסכומים 
הגבוהים שהציעו לו, לא שכנעו אותו, הוא עמד על שלו: "אני רוצה לברך 
על אתרוג זה! לא אמכור אותו בעד כל הון שבעולם!". כאשר ראו השליחים 
כי כלתה אליהם הרעה, ואין כל דרך אחרת להשיג את האתרוג, הפרו את 
הבטחתם וספרו לסוחר כי הם רוצים את האתרוג עבור הגאון מוילנא. הסוחר 
התרגש מאוד לשמוע את דבריהם, ומחשבות מרננות החלו למלא את לבו: 
'הנה כי כן יכול אני לזכות שהגאון מוילנא יברך על אתרוג ששמרתי לעצמי!'. 
תיכף הסכים הסוחר למכור להם את האתרוג, אך הוא התנה איתם, ששכר 
מצוות ארבעת המינים של הגאון מוילנא, ייזקף לזכותו. הם חששו מאוד 
שמא הגאון לא יסכים לתנאי זה, אך באין מוצא אחר, נטלו עמם את האתרוג 

והבטיחו לו שיציגו לפני הגאון את התנאי שלו.
מאושרים מצד אחד, על שזכו למצוא אתרוג לרבם הנערץ, וחוששים מצד 
שני, על שהבטיחו לסוחר דבר שכלל לא בטוח שהגאון יסכים אליו. חזרו 
השליחים לוילנא, מתוך תקוה שהגאון לא יבטל את העסקה, ויורה להם 

להחזיר את האתרוג לבעליו.
מה מאוד הופתעו השליחים על תגובתו של הגאון מוילנא, כאשר בזהירות 
ובחשש רב מסרו לו את האתרוג, וספרו לו על בקשתו של הסוחר כתנאי 
למכירת האתרוג. פני הגאון זרחו מאושר, ולפליאת התלמידים הסביר: "כל 
ימי הייתי מצטער, מתי אזכה לקיים לכל הפחות מצוה אחת כתיקונה שלא 
על מנת לקבל פרס, ועתה הזמין לי הבורא ית' מצוה יקרה כזאת, ובידי 
'הוו כעבדים  לקיימה כראוי, איך לא ארקוד משמחה, הרי חז"ל אמרו: 

המשמשים את הרב שלא על מנת לקבל פרס'''...

<<< המשך מעמוד 5 |  הר"ר יוסף מאיר האס

שמחה, כאשר היה משתתף בכל השמחות בלב ונפש חפצה, בהרגישו 'מחותן 
ראשי' המוביל את בנו אהובו לחופה. את כל אשר לאל ידו עשה רבינו, כדי 
שיוכל להשתתף בשמחותיהם של תלמידיו האהובים, גם במחיר השלכת 
גופו ונפשו מנגד. לעתים קרובות הופיע רבינו בשמחות נישואין כשגופו קודח 
מחום גבוה, אך ליבא לפומא לא גליא ומלבד המשמשים בקודש לא ידע 

על-כך אף אחד. 
זכורני את חתונת אחד מאנשי שלומנו ברמת ויז'ניץ. רבינו חש מאד לא-
טוב באותם ימים, אך למרות זאת הגיע להשתתף בחופה, והיות שלא היה 
מסוגל לעמוד מחמת חולשתו, התיישב לראשונה על כסא, וישב כל מעמד 
החופה. בסיום החופה, המתין רבינו כמה רגעים, כדי שירקוד עם החתן ולא 

יצטרך לחזור שוב לאולם, אך גם לכך לא היה מסוגל באותה שעה. 
בשלהי שנת תש"ע התקיימה שמחת נישואין בקרית-אתא, לאחד מתלמידי 
ישיבתנו הק' ממשפחת אנשי שלומנו, והיה זה כבר בתקופה שהחופות נערכו 
בחצר בית המדרש הגדול, ורבינו לא נסע לרקוד עם החתן באולם השמחה, 
אך באותו יום של החתונה, נקבעה לפתע שמחת אירוסי נכד רבינו, מחמת 
אילוצים שונים, ולא יכלו לדחותה. רבינו ביקש לנסוע לאולם החתונה מיד 
בתום שמחת האירוסין, כדי לפצות ולשמח את החתן ששמחתו נפגעה במקצת 

מחמת שמחת רבינו, והשתתף בשמחה זמן ממושך יותר מכפי הרגלו.   
אך אם היה זה בכל החתונות של התלמידים, הרי שגדלה והוכפלה שבעתיים 
שמחתו של רבינו בשמחותיהם של תלמידים יתומים, שנותרו ללא אב או 
ללא אם, או-אז היה רבינו מתנהג כמחותן ממש, ולא אחת אירע שרבינו יחד 
עם הרבנית הצדקנית ע"ה, היו שושבינים בחופות של יתומים, ועומדים מצד 

החתן או מצד הכלה במלוא מובן המילה. 
לעולם לא אשכח, את המעמד המרטיט ונורא ההוד שאירע ביום חופתי, 
עת נכנסתי לקודש פנימה בדחילו ורחימו, לקבל את ברכות הקודש לקראת 
הקמת בית נאמן בישראל. אחרי שרבינו בירכני מברכות פיו, פתחתי ואמרתי 
לרבינו, שאבי זצ"ל היה נוהג לברך את בניו לפני לכתם לחופה, והנה כל 
אחי ואחיותי זכו לברכת האב ביומם הגדול, זולתי שלא זכיתי לכך. רבינו 
אמר לי שחז"ל אמרו )סנהדרין יט:( "כל המלמד בן חברו תורה מעלה עליו 
הכתוב כאילו ילדו", והפירוש הוא, שצריך להרגיש אחריות כאילו ילדו... 
ומיד הניח רבינו את ידיו על ראשי בהתרגשות רבה, ובירך אותי בברכת הבנים 

כנהוג וכמקובל, ממש כמו אב המברך את בנו בחיל ורעדה. 
)קטעים מתוך כתבות שהתפרסמו ב'המבשר תורני'(

מתוך אוצרותיו של הגה"ח רבי יצחק ליבוביץ שליט"א, משגיח ישיבת סערט ויז'ניץ חיפה

<<< המשך מעמוד 14 |  יעקב א. לוסטיגמן 

האם כיוונת בתפילתך על נושא הפרנסה?" 
בהלה נפלה על החסיד שניכר עליו כי זה עתה נחת ממסע מטלטל בעולמות 
העליונים ושנושא הפרנסה נשכח מלבו כאילו לא הציק לו מעולם: "הכיצד, 
רבי", השיב בהצטדקות, "כיצד אפשר בכלל לחשוב על פרנסה, בעת שאומרים 

'שירת הים'?..." 
פעם אחת היתה הרבנית, רעייתו של השרף מרת בלומא )בתו של הרה"ק 
רבי יעקב קאפיל חסיד מתלמידי הבעש"ט הק'( מדברת על לבו שיברך את 
חסידיו בעשירות, ויתפלל עליהם שתהיה פרנסתם מצויה בידיהם ברווח: 
"אם הרבי רוצה לחיות בעניות ואינו מוצא כל טעם בעולם הגשמי, מדוע גם 

החסידים צריכים לשלם על כך את המחיר?" תהתה באוזניו. 

אך השרף השיב לה מיניה וביה: "מה את רוצה ממני, הרי הם עצמם אינם 
רואים בכך כל תועלת, ואינם שואפים להתפרנס ברווח". 

כדי להוכיח את דבריו נכנס הרבי לבית המדרש, ופנה לתלמידיו שהגו 
"רצונך שאברך אותך  זה:  בתורה באותה שעה, ושאל אותם בזה אחר 
בעשירות?", והתלמידים כולם השיבו כל אחד בתורו בשלילה, טוב להם 
במצבם הנוכחי, ואין הם רוצים להתמודד עם ניסיון העושר. רק אחד מהחסידים 
השיב כי הוא עצמו אומנם אינו רואה כל רע במצבו הנוכחי, אך רעייתו רוצה 
מאוד שיהיה עשיר, ובתוך זמן קצר אכן נתעשר אותו חסיד בעשירות גדולה, 

ויהי לפלא. 
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הרה''ג רבי נחמן וילהלם שליט''א, על כוחם ותפקידם של מנהיגים ומחנכים 

הרוחות שבין יפו לאסטנבול
מעשה במשלחת רבנים, שהופיעה לפני הצאר ניקלואי 
לצורך שתדלנות על הקהילה היהודית. תוך הדברים 
שאל אותם הצאר: "האם אתם נאמנים אלי?" השיבו 
כולם: "בודאי!". הוסיף הצאר ושאל: "הנה עתה אני 
במלחמה עם מלך צרפת, האם אתם מתפללים להצלחתי?". 
"בודאי!", השיבו כולם. "והיהודים בצרפת מתפללים להצלחת 
נפוליון?" – שאל הצאר. השיבו היהודים בהיסוס: "כן!". "אם כן", הקשה 
הצאר בארשת נצחון, "מה עושה הקב"ה, כאשר מגיעים אליו שתי תפילות 
סותרות של יהודי רוסיה ויהודי צרפת?". לרגע היתה דומיה, עד שהרב, ראש 
המשלחת, התעשת והשיב: "הנה בתפילה לשלום המלכות, שאומרים לאחר 
קריאת התורה, הנוסח הוא: 'הנותן בים דרך, הוא ידרוש שלום הקיסר יר"ה'. 
ויש להבין מדוע תפסו דוקא תואר זה של 'הנותן בים דרך', לגבי תפילה 

לשלום המלוכה? 
"ברם, באמת כאשר ספינה יוצאת מאיסטנבול 
ליפו - מתפללים יורדי הספינה שישלח רוח 
לכיוון יפו. ובאותו יום ספינה יוצאת מיפו 
ויושביה מבקשים שהקב"ה  לאיסטנבול, 
לכיוון איסטנבול. מה עושה,  רוח  ישלח 

כביכול, הקב"ה? 
"אלא באמת עובדה היא שהכל מסתדר, 
אנשים נוסעים מיפו לאסטנבול ומאסטנבול 
ליפו. כך סדר העולם. וזה שאומרים להקב"ה 
'הנותן בים דרך' - כשם שבים הוא נותן דרך, 
ומסתדר כביכול עם הרוחות הסותרות, כן 
ויסתדר עם התפילות  יתן שלום לקיסר, 

הסותרות, לכאורה"...
על פי משל זה, אפשר להסביר את בקשת 
משה רבינו להעמיד מנהיג על ישראל בלשון 

ר אִישׁ עַל הָעֵדָה". ויש  שָׂ בָּ )במדבר כ"ז, ט"ז( "יִפְקֹד ה' אֱלקֵֹי הָרוּחֹת לְכָל 
להבין משמעות הדבר, מה שמזכיר הלשון 'אלקי הרוחות' לגבי בקשת מנהיג.
מנהיג ומחנך צריך לעבוד כל הזמן עם רוחות סותרות. יש קהלים ומצבים 
שצריך לנהוג בתקיפות, ויש ציבורים שצריך לקרבם בעבותות אהבה. יש 
תלמידים שצריכים להתנהג איתם בדרכי נועם, עם רוך ואהבה גלויה. ויש 
שצריכים להיות כלפיהם תקיפים, ולתבוע ולדרוש מהם עוד ועוד, ולהעמיד 
גבולות ותגי מחירים ברורים. דבר זה שייך באווירה ובהנהגה הכללית, וכן 
בכל חניך בפרטות, יש מצבים וניגודים סותרים. וצריך לעבוד בעת ובעונה 

אחת עם כל הכלים והשיטות, והיד על הדופק, כל אחד לפי עניינו.
וזה שאומרים 'אלוקי הרוחות' שמנהיג עולמו ברוחות סותרות, והכל בא 
על מקומו בשלום, ימצא מנהיג שיכול להנהיג את הציבור ואת הפרט גם 
אם יש רוחות סותרות. לדעת לנווט את כל הספינות כל אחד לחוף מבטחים...

לסבול וללכת כנגד
ן  עַ בִּ ענין זה מרומז גם בהמשך, שהקב"ה אמר למשה: "קַח לְךָ אֶת יְהוֹשֻׁ
ר רוּחַ בּוֹ" - כאשר שאלת, שיוכל  ר רוּחַ בּוֹ", וברש"י "אִישׁ אֲשֶׁ נוּן אִישׁ אֲשֶׁ
להלך 'כנגד' רוחו של כל אחד ואחד. ויש להבין, שהרי לעיל פירש רש"י - 
אלוקי הרוחות, שיהא 'סובל' כל אחד ואחד לפי דעתו. ויש להבין חילוק 

משמעות ב' הלשונות.
אלא באמת זה כוחו ותפקידו של מנהיג, לשלב את שני הדברים, להסכים 
לנטיות רוחו של כל אחד, ומאידך ללכת כנגדו, לייסרו ולהפוך תכונותיו, 
כלומר שילוב בין ההליכה לרוחו- לפי התכונות ושורש הנשמה, וההליכה 

כנגדו, ולגרום לשינוי. והחכם עיניו בראשו.
הצורך לעבוד במישורים ואופנים נוגדים, מרומז גם בהמשך דברי משה 

ר יָבֹא לִפְנֵיהֶם" ויש להבין מה משמעות הלשון  ר יֵצֵא לִפְנֵיהֶם וַאֲשֶׁ רבינו: "אֲשֶׁ
והתפקיד לצאת ולבוא לפני הציבור?

אלא כאמור, תפקידו של מנהיג ציבור נחלק לשני מישורים: כלפי חוץ 
לייצג אותם, וכלפי פנים להתעסק בצרכיהם. שלמות המנהיג היא כאשר 
ר יָבֹא  ר יֵצֵא לִפְנֵיהֶם וַאֲשֶׁ פועל בשני התחומים יחד, וזה מרומז בפסוק: "אֲשֶׁ

לִפְנֵיהֶם".
ומרומז בזה שכלפי שמיא צריך לצאת ללמד עליהם סנגוריא. וכלפי פנים 
וֹפָר הָרֵם  שּׁ לדרוש מהם יותר ויותר. וכן פירשו מה שנאמר כלפי המנהיג "כַּ
קוֹלֶךָ", פירוש הדימוי לשופר, שמצד אחד מסנגר על עם ישראל ומזכיר זכות 

אבות. ומצד שני תובע ומעורר לתשובה.
יש להוסיף מה דאיתא במדרש 'כל מי שמבקש צרכי ציבור כאילו בא בזרוע', 
כמו שרואים במשה שדיבר אל הקב"ה כביכול בלשון צווי ותביעה, "יִפְקֹד 

ה’ אֱלהֵֹי הָרוּחֹת" - כי בא לדרוש צרכי ציבור.
ומכאן הוראה שבעוד בעניינים פרטיים - בתחנונים ידבר רש, בעניינים 
ציבוריים צריך לעמוד באומץ לב ולדרוש 

בחזקה הן כלפי שמיא והן כלפי ארעא!
ר  הרה"ק מוורקי זי"ע היה אומר: "אֲשֶׁ
יֵצֵא לִפְנֵיהֶם", 'ער זאל אויסגיין פאר זיי'. 
שנפשו תצא מכלות הנפש של אהבה 

אליהם.
ב'שפת אמת' )ליקוטים( ביאר הלשון 
וז"ל: "כי המנהיג  לִפְנֵיהֶם",  יֵצֵא  ר  "אֲשֶׁ
צריך מקודם לפנות הדרך, וצריך לעבור 
ובכל המקומות  בכל המקומות הרעים 
הטובים, שלא יטעו הבאים אחריו וכענין 
מרגלים, וזה 'אשר יצא לפניהם' כמו שאיתא 

צא וכבוש הדרך לבניך".
עוד דרשו דהנה על הלשון 'אשר יבוא 
לפניהם' מציין המסורה את הפסוק )דברים 
עַר לַחְטֹב עֵצִים", לרמז שהעבודה והעסקנות  ר יָבֹא אֶת רֵעֵהוּ בַיַּ י"ט, ה'(: "וַאֲשֶׁ
הפנימית, הריהי בבחינת 'לחטוב עצים' עמל מפרך ומיגע של שירות הציבור 

בנאמנות, מבלי לבחול בשום פעולה למענו.

קטר וקרונות
ר רוּחַ בּוֹ" עפ"י מה  לסיום, נביא מה שביארו חסידים את הלשון "אִישׁ אֲשֶׁ
שאמר ה'שפת אמת', שכוחו של רבי הוא כמו קטר רכבת, שע"י שאוצר ועוצר 
בקרבו את כל הכוחות, ומוציא אותם באופן הראוי, יש לו כח אדיר למשוך 

אחריו את כל הקרונות. 
ר רוּחַ בּוֹ" - שהרוח והכח שאצור בו, נותן לו  ומרומז זאת בפסוק "אִישׁ אֲשֶׁ

כח למשוך אחריו את כולם.

רוח סערה דקדושה
ר רוּחַ בּוֹ", דהנה כל מה שישראל  ב'דרכי נועם' מבואר ענין בקשת "אִישׁ אֲשֶׁ
נכשלו בחטא בנות מואב אינו מובן, איך ירדו לדרגה זו אחר כל מעלותיהם, 

כפי שראה אותם בלעם בנבואותיו?
אלא לעתים יש מצב של 'רוח סערה', של 'פחז עליו יצרו', שהוא כח טומאה 

שבא על האדם או על הכלל בתוקף עד שאין לו שליטה על זה. 
וכנגד זה לא די בחיזוק שגרתי, אלא צריך להעמיד 'רוח סערה' של קדושה, 
המטלטלת את האדם וסוחפת עמו את כל הסובבים. וזה היה ענין פנחס: 
תוֹכָם", שבא עם רוח סערה ועורר בעם ישראל את כח  קַנְאוֹ אֶת קִנְאָתִי בְּ "בְּ

הקדושה, ובכך היפך את כל המציאות של כלל ישראל.
ר רוּחַ בּוֹ", שיש לו כח להסעיר את עם  וזה שביקש משה רבינו: "אִישׁ אֲשֶׁ

ישראל כנגד כל הרוחות שבעולם.

 "מה עושה הקב"ה, כאשר מגיעים אליו
שתי תפילות סותרות של יהודי רוסיה ויהודי צרפת?"
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גוֹרָל יֵחָלֵק אֶת הָאָרֶץ" )במדבר כ"ו, נ"ה(  "אַךְ בְּ
בשו"ת 'אבני חפץ' )להר"ר אהרן לוין זצ"ל מינכן 
תש"ז, סי' ח' סק"ו( כ' בשם ספר 'דברי גאונים' 
)כלל כ' אות א'( שהביא דבר נפלא בשם שו"ת 
גאוני קדמאי )דפוס ישן נושן סי' ט'(, דאין רשות 
לשום אדם מישראל לעבור על הגורל, שאין הגורל 
אלא מפי שמים שנא' ע"פ הגורל תחלק הארץ, 

והעובר על הגורל כעובר על עשרת הדברות.
ועי' ברלב"ג משלי )טז,לב( שכ' שאנשים חושבים 

שזכיה בגורל הוא על דרך המקרה וכ' ע"ז, שמה' 
כל משפטו וזה מפורסם מענין הגורל בספורי דברי 
הנבואה, וכבר תעמוד על זה מהחוש כי למצליחים 
וההפך  יבא על הרוב להם בגורל היותר טוב, 

לאנשים הקשי יום".
מסופר על אדם שבא לחזו"א ואמר לו, כיון שיש 
לרב רוח הקודש יאמר לי את המספר של הפיס, 
אמר לו מרן החזו"א "דע לך, לא המספר זוכה 

אלא האדם זוכה".

האם יש איסור לעבור על הגורל?

הרב צבי וינברג // פנינים על פרשת השבוע

ה אֶל ה' לֵאמרֹ" )במדבר כ"ז, ט"ו( ר משֶֹׁ "וַיְדַבֵּ
בכל התורה כתוב קע"ה פעמים "וידבר ה' אל 
משה לאמר", וכאן זו הפעם היחידה בתורה שנאמר 

"וידבר משה אל ה' לאמר".
על שינוי זה עומד הספרי זוטא כאן וז"ל: 
"אין בכל התורה כולה וידבר משה אל ה' 
לאמר, א"ל הודיעני אם אתה ממנה תחתי".

בבעל הטורים כאן מביא דברים אלו, ומבליט 
את הפעמים שה' דיבר אל משה, וז"ל: אין 
פסוק כזה אחר בתורה, אמר לו לא תזכור 

כמה 'וידבר' שדברת אלי.
במדרש רבה )בראשית א,ב( מובא בענין 
זה: "כשם שהקדוש ברוך הוא קורא למשה 
ומדבר עמו, כל היה משה קורא להקדוש 
ברוך הוא ומדבר עמו שנאמר וידבר ה' אל 
משה, וכתיב וידבר משה אל ה' לאמר יפקוד 

ה' אלהי הרוחות, ראה כמה היה שולט".
וראה במשך חכמה )שמות טו,א( שכתב: "דע 
דדיבור הוא לשון עזה ולשון קשה, ולכן לא מצאנו 
בשום נביא בתורה ולא בנביאים שיאמר שדיבר 
הנביא אל ה', רק "וידבר ה' אל משה" שהוא לשון 
ציווי, אבל שמשה ידבר אל השי"ת לא כתוב בשום 

מקום, רק בפרשת פנחס, ויעויין בילקוט".

ומצאתי מהלך נפלא בביאור דברי העל הטורים 
בספר שרשרת זהב )מר' שלמה גור-אריה זצ"ל, 
עמ' כד( שכתב: שמעתי בקאנסטנטין-ישן, מלמדן 

וחסיד ה"ר ישראל מעיר ווישגורודיק ע"ה ששמע 
מהרה"ח ה"ר חיים ז"ל מזינקוב שאמר בשם אביו 
הרה"צ ר' זוסיא ז"ל נכד הרה"ק מאפטא ז"ל, 
שאנו יודעים שדיבור הוא לשון קשה ואמירה לשון 
רכה, ומשה רבינו היה לו כח לקבל מהקב"ה לשונות 
קשים של "דיבור" ולהמתיק אותו לישראל בלשון 

"אמירה", וזה שכתוב "וידבר ה' אל משה לאמר".
אולם כאן משה שמע "עלה אל הר העברים הזה 
וראה את הארץ וגו', וצריך העם למנהיג אחר, אמר 
משה רבינו שאולי הממהיג החדש לא יוכל 
להמתיק מדיבור אל אמירה, וזה כוונת בעל 
וידבר שדיברת  הטורים "לא תזכור כמה 
אלי", שאני הצלחתי להמתיק את הדיבור 

שדיברת אלי לאמירה.
   ואנו רואים שה' קיים את בקשתו של 
משה ודיבר אל יהושע רק באמירה, שבכל 
ספר יהושע כתוב "ויאמר ה' אל יהושע" 
ה' אל  "וידבר  נאמר  ולא  ]י"א פעמים[, 
יהושע", רק בפעם אחת נאמר "וידבר ה' אל 
יהושע", בפרשת רוצחין )יהושע פרק כ'( 
שזה לשון קשה, ואחז"ל על זה שנאמר שם 

לשון עזה משום שהוא דבר תורה.
והביאור בזה שכיון שזה נאמר בתורה, כבר 
משה רבינו המתיק את זה בזמנו לעם בלשון 
אמירה ורכה, ולכן לא הקפיד ה' לומר ליהושע 
"וידבר" בלשון קשה, אבל בדבר חדש היה מקפיד 
וצוה ליהושע בלשון ויאמר שהוא לשון רכה, בכדי 
שיקבל העם ממנו ולא יהיה לו לטורח להמתיק 

לעם מדיבור על אמירה.

האם מצאנו שהנביא היה מדבר אל ה'?

מדוע מצינו באבות האומה שסירבו תחילה לעשות את שליחות ה'? •
היתכן ששכרה של הקנאות הוא השלום? •
למי ניתנה הארץ ליוצאי מצרים או לבאי הארץ?  •
מה היתה מעלתו של יהושע על בניו של משה? •

כל התשובות בספר 'דרש דוד על התורה והמועדים' לרכישה התקשרו 02-5609000
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"לנוכח ההצלחה האדירה של 'פרויקט המשיבים' ללומדי 'הדף היומי בהלכה', פתחנו בימים אלו את פרויקט 'דורשי הדף', 
שכבר הפך לפופולרי במיוחד, ומקבל פניות 16 שעות ביממה", אומר הרה"ג ר' ישראל ליוש, ר"מ בישיבת 'אהבת אהרן', 

ומנהל מחלקת הדף היומי – בבלי, ב'דרשו'
יעקב א. לוסטיגמן 

בשורה חשובה לשוחרי התורה, לומדי 'הדף היומי' בארץ ובעולם, עם ייסודו 
של קו 'דורשי הדף', המוקדש ללומדי הדף היומי על הש"ס בבלי, שיכולים 
מעתה לפנות למשיבים תלמידי החכמים לכל אורך שעות היום, ועד חצות 
הלילה, ולקבל עזרה וסיוע בהבנת הסוגיות הנלמדות במסגרת 'הדף היומי'. 
מנהל מחלקת הדף היומי – בבלי ב'דרשו', הרה"ג ר' ישראל ליוש: "למעשה, 

מדובר בפרויקט חדש עבור לומדי 'הדף 
היומי' על הש"ס הבבלי, אבל ב'דרשו' 
כבר מתורגלים בניהול מערך מורכב 
שכזה, לנוכח העובדה שמזה חודשים 
ארוכים פועל הקו המקביל של 'פרויקט 
המשיבים', על הדף היומי בהלכה, במסגרתו 
ללומדים  ידועי שם,  רבנים  משיבים 
ולמגידי השיעורים שמכינים את השיעור 

היומי במסגרת 'הדף היומי בהלכה'. 
"ההצלחה הגדולה של 'פרויקט המשיבים', 
עוררה ב'דרשו' את ההבנה, שפרויקט 
מעין זה יוכל לסייע רבות גם ללומדי 
'הדף היומי' על הש"ס בבלי, במיוחד 
כעת כשהלומדים נכנסו לסדר 'קדשים', 
שעבור רוב ציבור בוגרי הישיבות, הוא 
עדיין נחשב לפחות מוכר ופחות ידוע, 
כך שגם מגידי שיעורים ותיקים מוצאים 

את עצמם עמלים שעות נוספות כדי להכין את השיעור היומי", אומר הרב 
ליוש.

"יש כאן בשורה כפולה ומכופלת", הוא מוסיף, "הקו מתאים לא רק למי 
שצריך עזרה וסיוע בהבנת הסוגיא, אלא גם עבור מי שלמדו והבינו את 
הסוגיא על בוריה בכוחות עצמם, אבל התעוררו אצלם שאלות, הם יצאו עם 
מסקנות מעניינות מהלימוד, ומחפשים מישהו שיוכלו לדבר איתו על זה, 

להבהיר את הנושא, לשאת ולתת במסקנות הללו עם יהודי שבקי בש"ס. 
זאת ברכה גדולה ללומדי 'הדף היומי', ואנחנו לא מופתעים לנוכח ההיענות 
האדירה של הציבור, שפשוט הוכיח שעם ישראל צמא לדברי תורה. כל 
פרויקט חדש שאנחנו משיקים, זוכה להתקבל בהתלהבות גדולה על ידי 

ציבור שוחרי התורה, וככל שחולף הזמן הפעילות הולכת ומתגברת". 
לקראת תחילת הפעלתו של הקו, התקיים כינוס היסוד שלו במעונו של 
מרן שר התורה, רבינו הגר"ח קנייבסקי 
שליט"א, בהשתתפות מגידי שיעורים 
והמשיבים   , ' היומי ב'דף  שם  ידועי 
המשתתפים בפרויקט 'דורשי הדף'. "את 
השמחה הגדולה שעטפה את מרן במהלך 
האירוע, ראו כולם", אומר הרב ליוש, "זה 
היה מחזה מאוד מרגש לראות יהודי, 
שכל כולו יגיעת התורה וידיעת התורה, 
כשפניו נוהרות בכזאת שמחה, על כך 
שבזכות הפרויקט הזה יהיו עוד יהודים 
שתהיה להם ידיעת התורה בהיקף רחב 
יותר. אי אפשר לתאר את זה במילים!". 
במעמד היסוד נשא דברים תלמידו 
חביבו של מרן הגר"ח, הגאון רבי אליהו 
מן שליט"א, שהרחיב בגודל מעלת הרבצת 
והפלטפורמות  בכל הדרכים  התורה 
האפשריות, משיעורים המתקיימים בבית 
המדרש מימים ימימה, ועד שיעורים מוקלטים, עלונים מודפסים, ש"ס 

מבוארים ומענה טלפוני באמצעות פרויקט 'דורשי הדף'. 
הרב ליוש מדגיש שהמשיבים בפרויקט 'דורשי הדף', הינם יהודים תלמידי 

חכמים מופלגים, ששמחים לסייע בהבנת הנלמד.
מוקד 'דורשי הדף' פועל בכל יום בין השעות 8:00 בבוקר ועד 24:00. בשלוחה 
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הקו מתאים לא רק למי שצריך עזרה וסיוע בהבנת הסוגיא, אלא גם עבור 
אלו שלמדו והבינו את הסוגיא על בוריה בכוחות עצמם, אבל התעוררו 

אצלם שאלות!

<<< המשך מעמוד 6 |  הגאון רבי אליהו מן שליט"א

אמר רבינו: "יש מחלוקת בספרי פ"ו עקב ס"ו ל"ח, האם ברכת צדיק רק בחייו 
או כל שכן לאחר מותו?".

אמרתי לרבינו כי נכנסנו עם נגיד מפורסם למרן הגראי"ל, והנגיד ביקש 
ברכה עם קויטל, וכתב בו הצלחה בתורה ויר"ש, וביקש גם פרנסה ובריאות, 
אמר לו הגראי"ל: "הכל הפוך, קודם יראת שמים ואח"כ תורה, קודם פרנסה 
ואח"כ בריאות" )עי' תענית ח' ב' דכי יהיב רחמנא שובעא לחיי הוא דיהיב(. 

ושאלו את רבינו מה קודם?
"תורה ויראת שמים זה מחלוקת בגמרא שבת ל"א: ר' סימון ור' אלעזר". 
והלכה כמי? –"נראה שם שהלכה כר' אלעזר שיראת שמים קודם, שאמרו 
תסתיים וכו'. אע"פ שבגמ' שם נאמר תסתיים רק לגבי שר"א הוא סבירא 

ליה יר"ש קודם, אבל כיון שזה ר' יוחנן משום ר"א מסתמא כך הלכה".
ומה לגבי פרנסה ובריאות מה קודם? –"בריאות קודם". - יש פעמים שאם 
אין פרנסה זה סיבה שלא יהיה בריאות. ת. "אם כן הפרנסה נכללת בכלל 

הבריאות".
ש"ק דברים ד' אב תשס"ג. רבינו התיישב על מיטתו לנוח, ואמר לי: "השבוע 
היה א שיינע מעשה: בא אלי אחד שיש לו עכברים בבית, אמרתי לו על פי 

הירושלמי דמאי ד. שדברים כאלו באים ומגיעים משום תרומות ומעשרות 
שלא כראוי, ושיקפיד לעשר כל דבר. וכן עשה. ועם כל זאת הם לא פסקו. 
אמרתי לו שייתן מעשר כספים בדקדוק, ואמר כי נותן מעשר געלט כראוי. 
אמרתי לו אפשר שאתה מתגורר בקומה א', שלפעמים העכברים זה דבר רגיל, 

ואמר שמתגורר בקומה ד'. אמרתי, שאיני יודע.
"ושוב בא וסיפר כי הוא מחלל את המעשר שני על מטבע של 'קרן המעשרות', 
ובתחילה חשבתי לומר לו שיפסיק לחלל על הפרוטה שבקרן, שאולי הם 
שכחו לסדר את פרטי הדברים על מכונן, כפי שיכול להיות לפעמים בדבר 
אך אחרי כמה ימים נודע הדבר, כי הוא בא וסיפר כי הוא מחלל  ציבורי, 
בקביעות על המטבע של חמיו, ולא ידע ש'קרן המעשרות' לא מרשים זאת, 

ואכן מיד שינה מנהגו. ובא אחר כך להודיע כי נעלמו העכברים"...
ומה ענין מעשר כספים לאכילת עכברים, העכבר אוכל משום שהאוכל לא 

מעושר, ולא שייך לכאורה למעשר בכספים?
- "מ'עשר תעשר' נלמד גם מעשר כספים, ואם כן כיון שנלמד מהך קרא, זה 

שייך גם לענין של מעשר כספים.
)קטעים מלוקטים מתוך הספר 'כל משאלותיך'(
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והאם יכול להיות שצריך להפריש חלה מתבשיל עוף? 
מסכת זבחים דף פ.

תערובת שאור ועיסה
דנו הפוסקים בשאור שמערבים בבצק כדי להחמיץ אותו, מה הדין כשהשאור 
פטור והעיסה חייבת, כגון שהשאור הופרש ממנו חלה, וערבו אותו בעיסה 
שלא הופרש ממנה חלה, או שהשאור הוא של גוי ומערבים אותו בעיסה של 
ישראל - האם נוכל להפריש מן העיסה חלה? או שמא יש לחוש שמא הוא 

נוטל מן הפטור על החיוב? 
ואם נאמר בציור זה שהרוב של העיסה חייב ונכנס בו מיעוט שאור הפטור, 
א"כ בודאי יש לסמוך שכשיטול חלה יעלה בידו חלק חיוב! יש לדון בציור 
הפוך שעשו עיסה והפרישו ממנה חלה, ואח"כ ערבו בה שאור מעיסה שלא 
הופרש ממנה חלה - האם נוכל להפריש מתוך התערובת, או שבזה כבר ודאי 
יש לחוש, שמה שהוא נוטל הוא מן הפטור שהוא הרוב, ואולי לא הפריש 

מהשאור המחויב כלל?

"יש בילה" 
שורש הנדון תלוי ביסוד המבואר בסוגייתנו בזבחים )דף פ.( "יש בילה" - 
שזה אומר שכאשר מתערב חיוב עם פטור, בכל חתיכה וחתיכה מעורב 

משניהם, שהדבר מתערבב ונבלל בשווה.
דעת הרא"ש בהלכות חלה סי' ו', שתערובת עיסות נחשב דבר לח שיש בו 
בילה, ולכן יכול להפריש מתוך העיסה עצמה, ואין לחוש שלקח מן הפטור 
על החיוב, והתרומת הדשן סי' ק"צ כתב, דיתכן שרק בעיסה של יהודי 
שנתערבה בעיסה של גוי - יש בילה, אבל בשאור אין בילה, והביא שנחלקו 
בזה הראשונים אם גם בשאור יש בילה, וכתב שראוי להחמיר ולעשות עיסה 
נוספת, ולהפריש ממנה על הכל, או שיפריש מן התערובת כגודל השאור 

הפטור, שנכנס בה ומעט יותר, שבזה בודאי הפריש גם מן החיוב.
להלכה פסק השו"ע סי' שכ"ד סי"א כדעת הרא"ש, שיכול להפריש מהעיסה 
המעורבת, אלא ששינה טעמו, שבשאור חיוב שנפל לעיסה – פטורה, כתב 
הטעם מכיון שנעשית כולה טבל מדין טעם כעיקר, ולפי הטעם ש'יש בילה' 
- למה הוצרך לומר שהכל נעשה טבל? והש"ך דן שאולי כשהמיעוט חייב 
נפל לרוב פטור - יש חשש שמא יטול רק מן הפטור שהוא הרוב, ולא מועיל 
'יש בילה', ואכן החזו"א דמאי )סי' י"ג סק"ד( כתב דמהסוגיא בזבחים מבואר 
ש'יש בילה' הוא גם במעוט לתוך רוב, ופי' כוונת השו"ע כדי לחייב להפריש 

כשיעור כל העיסה.
הרמ"א כתב שלכתחילה לא יערב ויסמוך על בילה, והט"ז והש"ך כתבו 
דראוי להחמיר לעשות אחד מהעצות שכתב התחוה"ד, ולחוש לסוברים שאין 
בילה בשאור ועיסה, והגר"א סי' ש"ל סק"ה האריך לבאר דאין בילה בעיסות 
בכלל, ומסיק החזו"א שם שאפשר להקל כדעת הרא"ש וכהכרעת השו"ע, 
ויש מקום להחמיר כדעת המחמירים וכדעת הגר"א וכן דעת הש"ך שראוי 

להחמיר למעשה עכ"ד החזו"א.

הפרשת חלה מעוף! האמנם?
הדבר מצוי בטשולנט, שעושים פשטידה מקמח, מים ושמן עם תבלינים 
שנקרא 'קישקע'. בדרך כלל בסיר משפחתי לא מגיעים לשיעור חלה, אך 

כשעושים עבור שמחה או בחדר אוכל, ויש שיעור חלה, יש להפריש חלה 
בלא ברכה לחומרא, כדין עיסה בבלילה עבה הנעשית ע"ד לבשלה, כמבואר 
בש"ך )סי' שכ"ט סק"ד(. אם לא הפרישו חלה כל הטשולנט קבל טעם 
מהקישקע, ואפשר להפריש מהקישקע גם על הטעם, כן הכריעו הפוסקים 

בסי' שכ"ד סי"ב.
כתב החוז"א דמאי )סי' י"ג סק"ה( שכהיום שאין שיעור אחד מכ"ד לחלה, 
אלא מן הדין מועיל כל שהוא, א"כ יועיל להפריש גם מהעוף, מצד הטעם 

הנבלע בו ולהתיר את העיסה.

תפוחי אדמה בטעם קישקע
מעשה במשפחה שעשו שבת שבע ברכות, ובשלו סיר גדול של טשולנט 
עם קישקע כשיעור חלה, ושכחו להפריש חלה, ודעת השו"ע סי' שכ"ט 
דנעשה ע"ד לבשלו פטור מחלה. במוצ"ש נשאר תפו"א בסיר וכל הקישקע 
נגמר, ורצו לחמם את הטשולנט ולאכול, ודנו לפי הש"ך שיש להפריש חלה 
לחומרא - כיצד יעשו אחרי שכל הקישקע נאכל, ולפי האמור מתבאר מדברי 

ה'חזון איש' שיכולים להפריש מתוך התפו"א עם הטעם הבלוע בהם.

מעשה דה'פרי מגדים'
אלא שהעירו ע"ז מדברי הפמ"ג יו"ד )סי' צ"ב סק"י(, שכתב מעשה ששמו 
בצק שנאפה לתוך הטשולנט, ולא הפרישו ממנו חלה, ונאכל כל הבצק, וכתב 
שאין לומר שנחשב דבר שיש לו מתירין ואינו בטל אפילו באלף, כיון שא"א 
להפריש מן הטעם - נמצא שאין לו היתר, וגם שמין בשאינו מינו בטל גם 
כשיש לו מתירין, הרי מבואר מדבריו שאי אפשר להפריש מן הטעם הנבלע.
אכן החילוק פשוט וברור, דזה הרי מפורש בשו"ע סי' שכ"ד ס"ב, שניתן 
להפריש על טעם }אלא שאינו מפורש שאפשר גם מהטעם בעצמו{, רק בנדון 
החזו"א אין בתערובת שישים כנגד העיסה החייבת בחלה, ויש טעם גמור, 
ולכן יכול להפריש גם מהטעם בעצמו. אכן הפמ"ג מדבר כאשר יש יותר 
משישים כנגד הבצק, יוצא שאין טעם גמור, כמבואר בדבריו שדן בלא בטל 
באלף, משמע שהיה יותר מששים כנגד א"כ אין טעם גמור וא"א להפריש 

ממנו.

העולה להלכה:
א. עיסה חייבת שנתערבה עם עיסה פטורה, יש בילה ומפריש ממנה כשיעור.
ב. עיסה שנתערבה עם שאור, מעיקר הדין יש בילה ומפריש מתוכה, 
ולכתחילה יש להחמיר לעשות עיסה נוספת ולהפריש ממנה, או להפריש 

כנגד כל הפטור ומעט יותר.
ג. קישקע המתבשל בקדרה - מעיקר הדין פטור מחלה, ויש להחמיר כדעת 

הש"ך ולהפריש ברכה בלא ברכה.
ד. יש להקפיד כשעושים קישקע ביותר מקילו ומאתיים גרם, להפריש חלה 

בלא ברכה.
ה. תבשיל שבלע טעם מעיסה שחייבת בחלה, ואין בתבשיל ששים כנגדו, 

יכול להפריש גם מהתבשיל עם הטעם שבו.
ו. אם יש יותר מששים בתבשיל - אין להפריש מן הטעם שבו, ויעוין 'פרי 

מגדים' סי' צ"ב סק"י.

כשמכינים 'קישקע' בבית. בדרך כלל כמות קטנה לא מגיעים 
אוכל בחדר  או  שמחה  עבור  כשעושים  אך  חלה,   לשיעור 

ויש שיעור חלה, יש להפריש חלה בלא ברכה לחומרא

 הרה"ג מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א
מורה הוראה נאות שמחה – מודיעין עילית

הלכתית  זווית 
ב'דף היומי'



26info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

מחפש להבין משהו בßזבחיםøß אנחנו מחכים לך°

חדש∫ מוקד ’דורשי הדף‘ של ßדרשוß מעניק 
ßדף היומי בבליßמענה בכל שאלה ועניין ב

כל  יום בין השעות∫ ∞∞∫¥≥≠∞∞∫∏
ומאתגר מובן  בהיר¨  יותר  הרבה  יהיה  והכל  עכשיו¨  התקשר 

077-2222666 או 4992*
שלוחה ∂ ל‘דף היומי בבלי’

     

מענה טלפוני לשאלות בעניני ’הדף היומי‘

מענה טלפוני לשאלות בעניני ’הדף היומי‘

ללומדי
”הדף היומי בהלכה”

מוקד ’משיבי הדף‘ פעיל בכל יום
כל יום בין∫ ∞∞∫∏ בבוקר עד ∞∞∫¥≥ בלילה

≥ππ¥™ או ∂∂∂≥≥≥≥≠∑∑∞
שלוחה ∏ למענה ב‘דף היומי בהלכה‘

4992
התשובה לשאלה שלך 
4992
התשובה לשאלה שלך 

*

<<< המשך מעמוד 19 |  הרה"ג אשר קובלסקי שליט"א

כלשהו שייטיב עמו, כולל אפילו פעולה זוטרה כמו לכוון אליו 
את המזגן, או לסגור ולפתוח את החלונות...

אלה הרגעים באמצעותם פועל שטן המחלוקת. אותם הוא 
מנצל כדי לזרוע הרס, ליצור מהומה, לפתח מריבה קנטרנית 
ומזיקה, ובעיקר - מיותרת, מיותרת כל כך ועצובה מאוד. הבה 
נאמץ את גישת השלום, נחתור לברוח ממחלוקת, נאמץ את 
האהבה והאחווה כערך עליון בחיינו – ונזכה להגנה ושמירה, 
למלאך של שלום ושלווה שילווה אותנו, לכך ש'הרחמן הוא 

יברך את עמו ישראל בשלום!' 

תוכנית ההפיכה...
אל ראש ישיבת פוניבז', הגאון רבי יוסף שלמה כהנמן זצ"ל, 
נכנס יהודי נסער וזעוף פנים. 'אינני יכול עוד!' – ירה מיד, 'אני 
אדם נקי ומסודר, אך רעייתי היא בדיוק ההיפך, הבית כל העת 
מפוזר ומבולגן... הרצפה מלוכלכת, הארונות מבולגנים, היא 
לא מספיקה לנקות ולסדר, ואינני יכול עוד... אני מבקש שראש 

הישיבה יכוון אותי לגט מרעייתי!'
ראש הישיבה ניסה להרגיע, אך ללא הצלחה. 'אני מזדהה 
איתך', אמר ראש הישיבה, 'הרי גם אני כזה, נקי ומסודר... הבה 

נקבע פגישה למחר בעשר בבוקר ונקדם את התהליך!' 
למחרת, בשמונה בבוקר, שב הרב מתפילת השחרית, ואחרי 
ברכת ה'בוקר טוב' לרבנית כמדי יום, לחש משהו באוזניה, 
כשחיוך מסתורי מכסה את פניו. הרבנית הטיבה להבין, וחיוך 

רחב כיסה גם את פניה לנוכח תוכנית ההפיכה הנועזת...
מיד אחרי ארוחת הבוקר, החלו הרב והרבנית במשימת ההפיכה. 
הצלחות יצאו מארונות המטבח, והוצבו בחוסר סדר בולט 
בשולחן הסלון. חולצותיו של הרב קיבלו מקום של כבוד במטבח, 
מכשירי הכתיבה הונחו ברישול מול דלת הכניסה. הבית כולו 
הפך מבולגן ומפוזר עד מאוד, ג'ונגל של ממש... הרב והרבנית 

התבוננו בסיפוק בתוצאה הנועזת, והמתינו לאורח הצפוי...
אך ברגע שנכנס, זע מיודענו לאחור בתדהמה. אם חשב שהוא 
מתגורר בבית מבולגן, מתברר שביתו ראוי לפרס הסדר והניקיון 
בהשוואה לביתו של הרב... הרב התנצל מעט על הבלגן, הרים 
כיסא מהרצפה, במאמץ פינה מקום בשולחן הסלון, והכריז: 
'הבה נתחיל לסדר את הנושאים הנוגעים לגט! במה נתחיל?'

'לא, האמת שלא צריך...' – גמגם האברך. 'חשבתי, אבל בסוף... 
אולי אחשוב על זה שנית... האמת שחשבתי שהמצב בביתי 

גרוע ונוראי... רגע, איך הרב מסתדר?'
הרב חייך והשיב בקצרה: 'תראה, אני באמת אדם מסודר, לא 
תמיד מבולגן כך, אתה יודע, לפעמים יותר ולפעמים פחות... 
האמת שחשבתי אולי להגיע להחלטה אליה הגעת, אבל במחשבה 
שניה - אני מעדיף לשמור על שלום הבית ולהימנע ממחלוקות 

עם רעייתי, הבלגן לא שווה את המריבה!' 
'בסדר, תודה' – השיב האברך, 'נראה לי שאאמץ את הגישה. 

לא צריך גט בינתיים...'
הסיפור, המובא בספר 'טובך יביעו', ממשיך במאמץ הרב 
במשך שעות ארוכות של הרב והרבנית להשיב את הבית על 
תלו, אך המאמץ היה כדאי, והם היו מלאי סיפוק: בית בישראל 
ניצל, מחלוקת כבתה עוד לפני שהובערה, וכל טרחה ויגיעה 

כדאיות למען המטרה הזו!
לכולנו יכולות לצוץ הזדמנויות כאלו: כשאנו רואים חבר 
שכועס על שותפו, כשאנו עדים לסכסוך בין בני זוג, כשאנו 
מבחינים בשכנים מסוכסכים, ולפעמים - במשפט קצר, במאמץ 
זוטר, ברצון כנה לפתור וליישב ולהשיב את השלום על כנו - 
נוכל ליצור את המהפך הרצוי, להשיב את השלום והאחווה, 
להחזיר את הברכה. הלוואי נזכה להיות מעושי השלום, מהמרבים 
שלום בעולם שאוכלים את הפירות בעולם הזה, והקרן קיימת...

)מתוך 'פניני פרשת השבוע', הרב קובלסקי(
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בפתח הדף
ל'זקן'  'תגידו  ואמר:  זצ"ל  לנדינסקי  משה  רבי  הגאון  קם  לבסוף 
שהמשיח כבר לא יבוא היום, אפשר להתחיל להתפלל תפילת שבת'.

קדושת השבת וקדושת בית המקדש נסמכו בתורה זה לזה 
קדושות  שני  ה'',  אני  תיראו  ומקדשי  תשמרו  שבתותי  'את   -
אלו – מבאר ה'שפתי חיים' - שוים זה לזה בכך שהם נבראו 
קדושים, ולכן הם קדושים בעצמותם ובמהותם. שבת חלוקה 
מהמועדים שלא נבראו קדושים אלא הם מתקדשים ע"י עם 
ישראל, ובית המקדש שונה מכל בנין או חפץ אחר שנתקדש 

ע"י ישראל שהקדישו.
)פ"ז  ברמב"ם  הלכה  נפסקה  ביניהם  הקדושה  דמיון  מכוח 
חרב  היום  שהמקדש  פי  על  'אף  ה"ז(  הבחירה  בית  מהל' 
וכו'  בבנינו  בו  נוהג  שהיה  כמו  במוראו  אדם  חייב  בעונותינו, 
שמירת  מה  תיראו',  ומקדשי  תשמרו  שבתותי  'את  שנאמר: 
שחרב  פי  על  שאף  לעולם,  מקדש  מורא  אף  לעולם,  שבת 

בקדושתו עומד.
קיח  )שבת  הגמ'  בדברי  מצאנו  וגאולה  שבת  בין  נוסף  קשר 
ב( 'אמר רבי יוחנן משום רשב"י אלמלי משמרין ישראל שתי 
לסריסים  ה'  אמר  'כה  שנאמר  נגאלין,  מיד  כהלכתן  שבתות 
הר  אל  'והביאותים  בתריה  וכתיב  שבתותי',  את  ישמרו  אשר 

קדשי וגו''.
שמובא  מה  עפ"י  הדרש,  לפי  הגמרא  דברי  את  לבאר  נוכל 
כנגד  הם  השבת,  תפילות  ששלושת  הקדושים  בספרים 
שלושת השבתות שיש בבריאה. תפילת ליל שבת היא כנגד 
ולכן אנחנו  שבת בראשית שבו שבת הקב"ה מכל מלאכתו, 
מזכירים בה שהשבת היא תכלית מעשה שמים וארץ. תפילת 
התורה  שהרי  תורה,  מתן  שבת  כנגד  היא  שבת  של  שחרית 
חלקו  במתנת  משה  'ישמח  אומרים  אנו  ובה  בשבת,  ניתנה 
וכו' בעמדו לפניך על הר סיני ושני לוחות אבנים הוריד בידו'. 
וכנגד השבת השלישית 'שבת לעתיד לבוא', אנחנו מזכירים 
בתפילת מנחה את ייחודו של הי"ת - 'אתה אחד ושמך אחד', 
כי לעתיד לבוא תתגלה מלכותו לעיני כל העמים והיה ה' אחד 

למלך על כל הארץ.
אם כן, יש לומר שזהו כוונת דברי רשב"י שכאשר ישראל ישמרו 
שתי שבתות, מיד הם נגאלין, שאם ישראל יתחזקו בשמירת 
חיזוק  המסמלת  בראשית'  'שבת  הראשונות,  השבתות  שתי 
באמונה שהוא לבדו ברא ומנהיג את העולם, ו'שבת מתן תורה' 
שהוא חיזוק כללי בשמירת תורה ומצוות וקיום רצון הבורא ית', 
אזי נזכה אף לשבת השלישית 'שבת לעתיד לבוא' שבו תנשא 

מלכותו ויהיה ה' אחד ושמו אחד.
בשתי  בבד  בד  אנו  עוסקים   – אב  תמוז  חודשי   – אלו  בימים 
אנו  מחד  השבת,  וקדושת  המקדש  קדושת  הקדושות, 
מתאבלים על חורבן הבית הקדוש, ומאידך לומדים במסגרת 
בשמירתה.  יותר  ונזהרים  שבת,  הלכות  בהלכה'  היומי  ה'דף 
החורבן,  בסיבת  לעיין  אותנו  יביא  הללו  בקדשים  העיסוק 
ו'שבת  בראשית',  'שבת   – השבתות  שתי  בתיקון  להתחזק 
מתן תורה', ובזכות זה נזכה לשבת השלישית - 'שבת לעתיד 

לבוא'.

צפייתם של גדולי הדורות לביאת המשיח ולבנין בית המקדש 

דיסקין  המהרי"ל  על  מסופר  הליכותיהם.  בכל  ניכרת  היתה 
זצ"ל שלא היה ישן בלילה על מיטה, הוא היה יושב על כיסאו 
והוגה בתורה ומידי פעם היה מתנמנם. חלון קטן היה בדירתו 
היה קם  אור שחר,  בוקר בהפציע  כל  לצד מזרח.  פנה  והוא 
הרב מכיסאו פנה אל החלון ומביט לכיוון מזרח ירושלים, ואמר 
'גם הלילה לא נבנה בית המקדש..., גם הלילה  בקול אנחה: 

הוא לא ירד מן השמים...'.

ומרן  שבת  קבלת  לתפילת  ראדין  בישיבת  התאסף  הציבור 
החפץ חיים כבר ישב במקומו בכותל ה'מזרח', אך הבעת פניו 
העידה כי הוא אינו מוכן עדיין לתפילה, הוא הפנה את פניו אנה 
ואנה באי שקט מוחלט, והכל תמהו מדוע אינו מוכן לתפילה, 

למה הוא מחכה?
'תגידו  ואמר:  זצ"ל  לנדינסקי  משה  רבי  הגאון  קם  לבסוף 
ל'זקן' שהמשיח כבר לא יבוא היום, אפשר להתחיל להתפלל 

תפילת שבת'.

בהגדת 'והגדת' מספר הגאון רבי יעקב גלינסקי זצ"ל: "נכנסתי 
ספור  לך  ואספר  'בוא  לי:  ואמר  זצ"ל  ה'סטייפלר'  אל  פעם 
שתוכל לפרסמו ברבים, 'תמכור' אותו בכל מקום ותפיק ממנו 

רווחים ואני איני מבקש אחוזים...'"
הסטייפלר סיפר לו כי פעם העלילו על השל"ה הקדוש עלילת 
שקר, וסכנה גדולה ריחפה עליו. הוא נדר שאם ייצא מהסכנה, 
יעלה לארץ ישראל. הקב"ה אכן שמע את תפילתו והצילו מן 
הסכנה. מיד החל השל"ה בהכנות לקיום נדרו, לעלות לארץ 

ישראל.
קיום נדר זה לא היה פשוט כלל וכלל, הדרך היתה מורכבת 
ומסוכנת, ואף המחיה והשהיה בארץ ישראל היו יקרים מאוד. 
רצונו של רבם לעלות  עירו פרנקפורט שמעו על  בני  כאשר 
לארץ ישראל, הם באו לתת לו כסף להוצאות הדרך, בכך רצו 

להשתתף עמו בקיום הנדר, ובמחייתו בארץ ישראל.
אך השל"ה לא הסכים לקחת מהם את הכסף, הוא אמר להם 
שיש לו מספיק כסף עבור כל ההוצאות, ומחשבתם הטובה 
להשתתף עמו מצטרפת למעשה, וזה כבר נחשב כאילו נתנו 
עליהם  שיתפלל  להם  הבטיח  הוא  הנדר.  בקיום  והשתתפו 

להצלחה וישועה.
ממשיך רבי יעקב ומספר: 'הסטייפלר סיים את סיפורו וחיכה 
להתפעלותי, אך האמת, כמדומני שיש ספורים מרתקים יותר 
להפיק  אפשר  רווחים  איזה  הבנתי  לא  יותר,  רב  לקח  ובעלי 

מהספור הזה...'
הסביר לי הסטייפלר: 'לבני פרנקפורט היו מושגים! הם הבינו 
ישתתפו  והם  נדרו,  את  לקיים  כסף  לו  ואין  נדר  הרב  שאם 
בהוצאות הנסיעה, פירושו של דבר שהם יהיו שותפים בקיום 
יכולת  לו  ואין  הגאולה,  את  להביא  נדר  הקב"ה  והנה  הנדר, 
להביאה, כי ה'מימון' לנדר נמצא בידינו, אנו יכולים לשלם אותו 
ע"י קיום התורה ושמירת המצוות, ובכך נהיה שותפים לקב"ה 

בקיום נדרו'.

הרב ישראל ליוש 

 מצטרפים ללימוד

'הדף היומי בהלכה'

בכל מקום ובכל זמן

077-261-3337
קו השיעורים של 'דרשו'

לשמיעת שיעורי הדף היומי בהלכה הקישו 3
משך שיעור יומי כ-5 דקות 

077-2222-666 או 4992*

שבת מקור הגאולה 

ישראל  היו  שאם  לימדונו  הקדושים  חז"ל 
שתי  אחרת  גרסה  ולפי  אחת,  שבת  משמרין 

שבתות, מיד היו נגאלים.

למרבה הצער אין אנו נמצאים במצב שבו אנו 
יתאחד  ישראל  עם  שכל  לכך  לצפות  יכולים 
בשמירת השבת לפני שתבוא הגאולה השלמה, 
אך נראה שנכון יהיה לומר שמתוך דברי חז"ל 
את  מזרזת  השבת  ששמירת  למדים,  נמצאנו 
שאת  ביתר  להתחזק  לנו  יש  כן  ועל  הגאולה, 
בלימוד הלכות שבת, כדי שפחות אנו, היהודים 
שבת  לשמור  נוכל  והמצוות,  התורה  שומרי 
יהונתן  רבי  הגדול  רבינו  העיד  וכבר  כהלכתה, 
שבלתי  דבש,  יערת  בספרו  זצ"ל,  אייבשיץ 
מבלי  כהלכתה,  שבת  לשמר  הדבר  אפשרי 

שנהיה בקיאים בהלכות שבת על בוריין. 

בעיקר  עוסקים  אנו  ואב,  תמוז  אלו,  בחודשים 
אלפי  כבר  לגאולה.  והציפיה  החורבן  בנושא 
על  לפנינו  ואבותינו  אנחנו  מתאבלים  שנים 
ועל עומק הגלות בה אנו נתונים.  חורבן הבית, 
בכל אותה העת לא תמה ולא כלתה תקוותינו 
שנזכה  האמונה  אבדה  לא  השלמה,  לגאולה 

לראות במהרה את בניין בית הבחירה. 

דרכים רבות לזירוז הגאולה. מרנא החפץ חיים 
רכיל  מלילך  ההימנעות  את  מהן  כאחת  מציין 
מלכתחילה  הגורם  שהיה  הרע  לשום  ולדבר 
בעוון  נחרב  כי  חז"ל  שהעידו  שני  בית  לחורבן 
למדנו  הנ"ל  חז"ל  מדברי  אך  חינם.  שנאת 
היא  גם  כהלכתה,  שבת  ששמירת  כאמור, 

מזרזת את הגאולה. 

נרבה  ההלכה,  בלימוד  כולנו  איפוא  נתחזק 
פעלים לעניין זה, נצרף עוד ועוד יהודים למחזור 
העוסק  בהלכה',  היומי  'הדף  של  הלימוד 
בחודשים אלו בהלכות שבת, עד שידע כלילד 
יהודי את הלכות אלו על בוריין, ונזכה שישמרו 
ישראל שבת אחת, שתי שבתות ואף יותר בבוא 

גואל ברננה, ובבניין שילה במהרה. 

העורך
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הצטרף לרבבות לומדי הדף היומי בהלכה בכל רחבי תבל

הסוגיא
המרכזית
 נידונים מרכזיים הנלמדים
ב'דף היומי בהלכה' החודש*

פתיחת פקק בקבוק בשבת, והאם יש הבדל בין פקק מתכת לפלסטיק?      
האם מותר להניח כסא לילד על עגלת תינוק בשבת?     כסא מתקפל, 
גגון של עגלת תינוק, ושמשיה לצל, האם מותר לפותחם או לסוגרם 
בשבת?     זבוב או יתוש המטרידים את מנוחת האדם, האם מותר 
לתופסם על מנת להוציאם מהחדר?    האם מותר להכניס חגורה 

במכנסים בשבת? ומה הדין בנתינת כתפיות ]'שלייקס'[?

 פתיחת פקק בקבוק בשבת,
 והאם יש הבדל בין

פקק מתכת לפלסטיק?
נידון גדול יש באחרונים סביב פתיחת פקקי הבקבוקים, האם מותר 
לפתות אותם בשבת או שמא לא, ננסה לגעת בחלק מן הנידונים 

השייכים להלכות הנלמדות מהשולחן ערוך סימן שיד.

פקק מתכת העשוי כעין כתר על גבי הבקבוק - ]המצוי בבקבוקי 
להסירו  שמותר  יא(,  ס"ק  נא  סי'  )או"ח  החזו"א  כתב  וכדו'[:  בירה 
הפקק  את  מעקמים  הפתיחה  שבשעת  פי  על  ואף  מהבקבוק, 
דומה  זה  שפקק  לפי  סותר,  איסור  משום  בכך  אין  ומתקלקל, 
שמותר  ו(  )סעיף  ערוך  השולחן  מדברי  שעולה  חבית  של  למגופה 
להסירו, וגם לא מצינו איסור סותר במגופה. והוסיף החזו"א )שם(, 
שגם  ומטעם  סותר,  איסור  יש  מתכת  של  שבפותחות  שאע"פ 
בכלים שבירה גמורה נחשבת כ'סותר' ואסורה וכפי שכתב השולחן 
אלא  נעשה  ולא  הואיל  זה  פקק  מקום  מכל  ז(,  )סעיף  להלן  ערוך 
בשביל לסתום את הבקבוק עד פתיחתו, ולא לשם שימוש נוסף, 
עיקומו בשעת הפתיחה נחשב כשימוש בפקק, ולא כסתירה. וכתב 
שמשעה  סותר,  איסור  משום  זה  בעיקום  שאין  לכך  נוסף  טעם 
שהידקו את הפקק על הבקבוק בטלה ממנו תורת כלי, שכן עומד 

הוא להעקם בפתיחתו, ולכן לא שייך בו איסור סתירה. 

שלמה  מנחת  בשו"ת  כתב  זה,  פקק  פתיחת  להיתר  נוסף  טעם 
)תנינא סי' לב. ועי' ח"א סי' צא אות יב(, לפי שהרחבת הפקק ע"י עיקומו 

אינה נחשבת כלל לסתירת כלי, שכן אף לאחר הרחבתו משמש 
כיון  כלי,  יצירת  בכך  אין  שאף  שם,  ]והוסיף  הבקבוק.  לכיסוי  הוא 

שלא בטלה מהפקק תורת כלי בזמן שהיה מחובר לבקבוק[.

חלקו  ממנו  נפרד  פתיחתו  שעם   - ממתכת  העשוי  הברגה  פקק 
התחתון ונשארת כעין טבעת על צואר הבקבוק ]המצוי בימינו על 
צא  סי'  ח"א  שלמה  מנחת  )שו"ת  אויערבך  הגרש"ז  כתב  יין[,  בקבוקי 
אות יב וח"ב סי' לב( שאסור לפותחו, לפי שבפתיחתו עושה הוא את 

הפקק  היה  לא  פתיחתו  עד  שכן  לשימוש,  הראוי  למכסה  הפקק 
יכול לשמש לפתיחה  ולא היה  אלא כיסוי אטום על גבי הבקבוק, 
ומשום כך נחשב הוא  ובקבוקים אחרים,  זה  ולסגירה של בקבוק 
גמור  )סעיף א( שבנין  ואסור כמו שכתב השולחן ערוך  כלי  כעושה 
אסור אף בכלים ]וגם לדעות החולקות וסוברות שאין בנין וסתירה 
וכן  ז[.  ס"ק  משנ"ב  בפטיש',  'מכה  משום  בזה  אסור  כלל,  בכלים 
הגר"נ  דעת  וכן  לה(,  סי'  תשובות  )ליקוטי  יצחק  מנחת  בשו"ת  כתב 
קרליץ )חוט שני פל"ז ס"ק ג(. ודעת הגרי"ש אלישיב )הלכות שבת בשבת 
פי"ד הע' 68( שאסור לפתוח פקק זה משום איסור מחתך, והסתפק 

אם  ו(  אות  הספר  שבסוף  קונטרס  ח"ב  מועד  )משמרת  אלישיב  הגרי"ש 
הפקק  את  הוא  משאיר  אם  אכן,  מדרבנן.  או  מדאורייתא  איסורו 
מחובר במקצת לטבעת, דעת הגרי"ש אלישיב )שם( שהרי זה מותר, 

וכן צידד הגר"ש ואזנר )משמרת מועד שם(.

ולנקב תחילה את ראש הפקק ולפתחו לאחר מכן, דעת הגרש"ז 
שוב  הפקק  את  שניקב  שכיון  סו( שמותר,  הע'  פ"ט  )שש"כ  אויערבך 
אין רגילים להשתמש בו, ואין בפתיחתו משום יצירת כלי. והוסיף, 
שאף איסור סותר אין בניקוב הפקק, שכיון שהפקק אינו כלי חשוב, 
דינו כ'מוסתקי' ]חבית שנשברה והדביקו את שבריה בזפת[ שאין 
פי"ב  )ארחות שבת  וכן דעת הגרי"ש אלישיב  בו משום איסור סותר, 
הע' ל(. והוסיף הגרש"ז אויערבך )שם(, שאף אם לא היינו דנים את 

הפקק כ'מוסתקי', לא היה איסור סותר בניקובו, שכן בעוד הפקק 
על הבקבוק אין הוא חשוב ככלי, ולפיכך ניקובו אינו נחשב כסתירת 
כלי ]ובארחות שבת )שם סעיף יז( העירו שצריך לנקב גם את מכסה 

וכן יש להזהר  הפלסטיק הפנימי שאם לא כן עדיין ראוי לשימוש, 
שלא לפגוע בעת הניקוב בציורים או אותיות[.

בקבוקי  גבי  על  בימינו  ]המצוי   - מפלסטיק  העשוי  הברגה  פקק 
שתיה קלה[, דעת הגרש"ז אויערבך )שו"ת מנחת שלמה תנינא סי' לב, 
ותיקונים ומילואים לשש"כ פ"ט הע' עג( שמותר לפותחו, ואע"פ שבפתיחת 

מכל  לבקבוק,  אותו  המצמידה  הטבעת  ממנו  מתנתקת  הפקק 
כיון שבפקק מתכת נראית הטבעת  מקום אין דינו כפקק מתכת, 
כחלק מהפקק, וניתוקה מהפקק נחשב כיצירת פקק, אבל בפקק 
הפלסטיק ניכרת הטבעת כדבר נפרד מהפקק עוד קודם פתיחת 
הבקבוק, וניתוקה מהפקק נחשב כהסרת טיט או שעוה המצמידים 
פקק לבקבוק, ולא כיצירת פקק חדש. מאידך, דעת הגר"נ קרליץ 
)חוט שני שם( שאסור לפותחו, שלדעתו אף בפקק פלסטיק נחשבת 

)ארחות שבת  והגרי"ש אלישיב  כיצירת פקק חדש.  הסרת הטבעת 
פי"ב הע' לא( אסר לפתוח את הפקק משום איסור מחתך.

האם מותר להניח כסא לילד על 
עגלת תינוק בשבת?

מצוי הוא ששמים על עגלת תינוק כסא קטן לצורך הושבת ילד 
נוסף עליו, באופן שעושה אהל מתחתיו, ויש לדון האם יאסר הדבר 

בשבת מטעם עשיית אהל עראי ]במקום שנוצר חלל ריק טפח[.

בדברי השולחן ערוך בסימן שטו )סעיף ג( מבואר, שאסור להניח 
מחיצות ועליהם קרש, אף שאין בכוונתו ליצור אהל ואינו משתמש 
בקרש כהגנה משמש וכדו' ודווקא באופן שקודם עושה הדפנות 
יז, כ(  )ס"ק  והטעם ביאר המשנ"ב  גביהם,  ואח"כ מניח הקרש על 
מתחתיו  אהל  לשם  בעשיתו  מתכוין  שאינו  כזה  עראי  שבאהל 
אלא לשימוש שלו על גביו מלמעלה, רק ממילא נעשה כמו אהל 
זאת חז"ל, מה  ואסרו  זה קצת בבחינת אהל קבע  מתחתיו הרי 
שאין כן אם עושה להיפך הגג ואח"כ המחיצות לא אסרו ]אמנם 
במקום שעושה הגג כדי להגן משמש וכדו' אסרו אף אם לא עשה 

המחיצות, משום שאז הוא בבחינת מקצת אהל קבע[.

ולמעשה כתב בשו"ת אור לציון )ח"ב פכ"ח תשובה ד(, שאם דפנות 
העגלה עומדות מערב שבת ואינו מעמיד בשבת אלא את הכסא, 
לצורך  הכסא  את  הניח  לא  ]שהרי  ומותר  למיטה,  הדבר  דומה 
דעת  וכן  מעליו[.  שימוש  לצורך  אלא  שתחתיו,  החלל  על  הגנה 
הגר"נ קרליץ )חוט שני שבת ח"ב פל"ו סק"י עמ' רנט(. ובאופן שמעמיד 
גם את המחיצות בשבת ואינו יכול לשנות, כתב האור לציון )שם( 
יניח  שכאשר  באופן  וכדו',  בשמיכות  העגלה  את  למלא  שיוכל 
הכסא על המחיצות, לא יהיה מתחתיו חלל טפח, ואחר כך יוכל 
אינו מעמיד את  שיווצר חלל טפח, שהרי  להוציא השמיכות אף 

האהל על הדפנות, אלא האוהל נעשה מאליו. 

והוסיף הגר"נ קרליץ שם )שעה"צ ס"ק צח(, שאע"פ שלענין העברת 
חבית ממקום למקום כתב המשנ"ב להלן )ס"ק מח( שנחשב הדבר 
כהעמדת מחיצות מחדש, מ"מ בעגלת תינוק אין הדין כן, שאע"פ 
כמעמיד  נחשב  הוא  אין  למקום,  ממקום  העגלה  את  שמעביר 
תחתיהן,  קרקעית  שיש  שמאחר  האחר,  במקום  המחיצות  את 
נחשבות המחיצות כעשויות כבר על הקרקעית שהרי האהל עשוי 
כולו במקום הראשון, דהיינו הן מחיצותיו והן גגו, ואין זה כחבית, 
כאהל  משמשת  ואינה  הראשון,  במקום  עשויות  מחיצותיה  שרק 

אלא על ידי שמעבירה למקום האחר.

קרליץ  הגר"נ  דעת  בשבת,  מהעגלה  הכסא  הסרת  לגבי  אמנם 
)חוט שני שם( שגם אם נעשו המחיצות מערב שבת, אסור לעשות כן 

משום סתירת אהל, שהרי כתב השעה"צ )ס"ק לא( שלגבי סתירת 
אהל אין היתר במה שנעשו המחיצות מערב שבת. 

כסא מתקפל, גגון של עגלת 
תינוק, ושמשיה לצל, האם מותר 

לפותחם או לסוגרם בשבת?
והעור  אותו  פותחין  עליו  לישב  וכשרוצים  פרקים  העשוי  כסא 
נפתח, וכשסוגרים אותו העור נכפל, כתב השולחן ערוך )סימן שטו 
סעיף ה( שמותר לפתחו, לכתחילה. ובטעם הדבר ביאר המשנ"ב 

נעשות  פתיחתו  ידי  ועל  מחיצות  גם  לכסא  שיש  שאף  כז(  )ס"ק 

גם המחיצות, בכל זאת מותר, 'דהא עביד וקאי מבעוד יום' היינו 
שכבר מבעוד יום הוא עשוי ועומד כך, ורק פושט הכסא ומישבו 

כדי לישב עליו, ואין זה נחשב כעושה אהל.

יום, כתב המשנ"ב )שם ושעה"צ  וחופה הקשורה בעמודים מבעוד 
שכוונתו  אף   , לפורקה  ואף  בשבת  להעמידה  שמותר  לה(,  ס"ק 

בהעמדת החופה הוא לשם אהל, משום שהיא עשויה כבר מבעוד 
פורס  לענין  שגם  ו(  ס"ק  נב  סי'  )או"ח  החזו"א  הוכיח  זה  ומדין  יום, 
האהל לצל נאמר ההיתר של 'עביד וקאי' האמור לגבי כסא של 
ל(  סי'  או"ח  )תנינא  ביהודה  נודע  בשו"ת  שכתב  כמו  ושלא  פרקים, 
לגבי פתיחת מטריה בשבת, שבמעמיד את האהל לצל, לא נאמר 
היתר זה ]ואולם הנודע ביהודה )שם( כתב שחופה שנעשית לכבוד 
חתן וכלה, אינה נחשבת שנעשית להאהיל כגון להגין מפני החמה 
והגשמים. וראה גם בשו"ת אור לציון ח"ב פכ"ח ס"ק א שדן לומר 

שכיון שחופה עשויה לקנין, אינה נחשבת שנעשית להאהיל[.

עוד הוכיח החזו"א )שם( שלא כדברי הנודע ביהודה, ממה שכתב 
הרמ"א לקמן )סי' תרכו ס"ג( שמותר לפתוח ולסגור ביו"ט את הגגות 
שע"ג הסוכה, כשיש להם צירים, שלדעתו טעם הדבר הוא משום 
דין 'עביד וקאי'. ]וראה מה שכתב הנודע ביהודה )שם( לבאר את 

היתרו של הרמ"א באופן אחר[. 

'שמשיה'  ולסגור  לפתוח  שמותר  )שם(,  החזו"א  כתב  זה  ומטעם 
אפילו כדי לשבת תחתיה לצל, וכן לגבי עגלת תינוק שיש עליה 
גגון הנמתח ומתקפל, כתב החזו"א )שם( שמותר למתחו ולקפלו, 
ולקפלו, נחשב הדבר  ועשוי להטותו  שכיון שהגגון קבוע בעגלה 
ככסא של פרקים, וכדלת הסובבת על ציריה, שאין בהם משום 
וסתירתו. ]לגבי איסור פתיחת מטריה בשבת, ראה  עשיית אהל 
טפח[,  ד"ה  ס"ח  הביה"ל  על  ומוספים  בביאורים  שכתבנו  מה 
מאידך בשו"ת אור לציון )שם( כתב שיש לאסור זאת כדברי הנודע 
ורק אם פתוח כבר מערב שבת כשיעור  ועוד אחרונים,  ביהודה 
וכן  יכול לפותחו לגמרי ]וכדין מוסיף על אהל עראי[,  אהל טפח 

כתב החמיר  בשו"ת אגרות משה )או"ח ח"ד סי' קה אות ג(.

מתכת,  של  חישוק  סביב  ומתקפל  למשחק,  העשוי  אהל  ולגבי 
דעת הגרי"ש אלישיב )ארחות שבת פ"ט סי"ג( שאסור לפתחו ולסתרו 
בשבת אף לפי דעת החזו"א, משום שפתיחתו נחשבת כעשיית 
כשהוא  קיימת  צורתו  עיקר  אין  זה  באהל  שהרי  מתחילה,  אהל 

סגור.

זבוב או יתוש המטרידים את 
מנוחת האדם, האם מותר לתופסם 

על מנת להוציאם מהחדר?
כתב השולחן ערוך )סימן שטז סעיף ט( שפרעוש אסור לצודו בשבת, 
אלא אם כן הוא על בשרו ועוקצו, אמנם להורגו אסור בכל אופן, 
וכינה מותר להורגה. וביאר המשנ"ב )ס"ק לו, לז( שאף שאין רגילים 
איסור  יש  מדרבנן  פנים  כל  על  צורך,  לאיזה  הפרעושים  לצוד 

צידה אף שאין במינו ניצוד, ומה שמותר לצוד בנמצא על גופו ועוקצו 
הוא משום שבמקום צער לא גזרו רבנן על איסור צידה, ומותר לצודו 

ולהשליכו.

את  המטרידים  יתוש  או  זבוב  של  מעופו  מזמזום  המצטער  ואדם 
מנוחתו, דעת הגרש“ז אויערבך )שש“כ פכ“ה הע‘ כא( שאסור לו לתפסם 
כדי לזורקם החוצה, שלא הותרה צידה אלא מפני צער הגוף, אך לא 
מפני צער הנפש. מאידך, דעת הגר“נ קרליץ )תורת המלאכות ס“ק קד עמ' 
קסג( שאין חילוק בין צער הנפש לצער הגוף, ומותר לתפוס בעל חיים 

שמפריע לו לישון, ולהוציאו.

דנו הפוסקים האם יהיה מותר להניח חומר רעיל הקוטל את הזבובים 
מפני  שמותר,  צידד  מה(  סי‘  )ח“ב  יעקב  שבות  בשו“ת  אותו,  המצערים 
שאין זה אלא גרמא במלאכה שאינה צריכה לגופה ]אמנם אסר זאת 
מטעמים אחרים[. מאידך, בשו“ת האלף לך שלמה )או“ח סי‘ קלה( כתב 

שאסור לעשות כן.

 אמנם לגבי ריסוס חומר הקוטל יתושים, כתב הגרי“ש אלישיב )קובץ 
תשובות ח“א סי‘ לו( שאסור לעשות כן לכולי עלמא, כיון שנחשב הדבר 

ככחו ממש, ופסיק רישא הוא שימותו.

 ולרסס בצד החרקים, ולא כנגדם ממש, דעת הגר“נ קרליץ )חוט שני 
ח“א פט“ו עמ‘ קכה( שמותר, וכן כתב בשו“ת שבט הלוי )ח“ו סי‘ קלט אות ב( 

שאין בזה איסור נטילת נשמה ]אלא שהחמיר בזה לכתחילה משום 
שאסור  יא(  ס“ק  קכב  )סי‘  כתב  השלחן  הקצות  מאידך,  זורה[.  איסור 
כנגד  בטעות  שירסס  שיתכן  מפני  החרקים,  כנגד  שלא  אף  לרסס 
הזבובים ונמצא ממיתם בידים. וכן כתב בשו“ת אור לציון )ח“ב פל“א ס“ק 
טו( שאסור לעשות כן, מפני שהריסוס גורם לחרקים למות אף כאשר 

מרסס בצידם, ואין לעשות כן אלא כשהחלונות פתוחים, ומרסס כדי 
להבריחם. 

האם מותר להכניס חגורה במכנסים 
בשבת? ומה הדין בנתינת כתפיות 

]'שלייקס'[?
כתב השולחן ערוך )סימן שיז סעיף ב( נשמטו לו רצועות המנעל וסנדל 
הוסיף  והרמ"א  יקשור,  שלא  ובלבד  למקומן  הרצועות  להחזיר  מותר 
שדווקא שיכול להחזירו בלא טורח ]היינו שהנקב רחב, ובמשנ"ב )ס"ק 
בראשה  הרצועה  לקשור  הרגילות  שאם  האחרונים  מסקנת  הביא  כ( 

אסור בכל גווני, משום החשש שמא יבוא לקשור[. 

והטעם שנקט השולחן ערוך דווקא 'שנשמטו' הרצועות ודווקא להחזיר 
אין כאן תיקון כלי  יח( שאז  )ס"ק טז,  'למקומן', כתב המשנ"ב  הרצועות 
רצועות  או  חדש,  למנעל  רצועות  אבל  יצאו,  ורק  בו  היו  כבר  שהרי 
חדשות שלא היו במנעל מקודם אסור, משום תיקון כלי. אמנם כל זה 
דווקא כאשר מבטל הרצועה או השרוך בבגד ובמנעל, אבל אם עשוי 

להכניס ולהוציא תדיר שאינו מבטלו שם מותר.

חדשים  מכנסים  או  לסרבל  להכניס  שאסור  המשנ"ב  כתב  זה  ולפי 
רצועה, משום שמבטל הרצועה שם, אבל חגורה במכנסים מותר אפילו 
ולהוציא תדיר.  והוא עשוי להכניס  בחדשים משום שאינו מבטלו שם 
)שש"כ  אויערבך  הגרש"ז  דעת  מסויים,  לבגד  המיוחדת  חגורה  אמנם 
פט"ו הע' ריח( שאסור להשחילה בבגד זה בשבת, שכיון שהחגורה באה 

כהשחלת  השחלתה  נחשבת  ממנו,  חלק  היא  והרי  הבגד,  את  לתקן 
מושחל  זה  שרוך  היה  כבר  כן  אם  אלא  מותרת  שאינה  בנעל,  שרוך 

באותה הנעל לפני השבת.

שמותר  ד(  ס"ק  קמו  )סי'  השולחן  הקצות  כתב  ]'שלייקעס'[,  וכתפיות 
ואפילו כתפיות המיוחדות למכנסים  לתיתן אפילו במכנסים חדשות, 
מסויימות, שכיון שרגילות להסירן לפעמים, ועשויות להכניס ולהוציא 
נוספים  טעמים  שכתב  שם  ]וראה  מנא'  'מתקן  בכלל  זה  אין  תדיר, 

להיתר[.

ולפי זה בנעל שיצא ממנה השרוך יהיה מותר להחזירו, אבל אם אבד 
בשבת  אסור  חדש,  בשרוך  להשתמש  שצריך  באופן  וכדו'  השרוך 
להשחיל אותו בנעל, ואף שרוך שאינו חדש, וכבר היה נתון בנעל אחרת 
קודם שבת, אסור לתיתו בנעל, והוסיף הגרש"ז אויערבאך )שש"כ פט"ו 
הע' ריד( שאסור לעשות כן אף בשרוך שייחדוהו לפני השבת לצורך 
הכנסתו למנעל זה, אמנם אם היה השרוך כבר מוכנס בחלקו מותר 

להכניסו בנקבים העליונים.

כגון  שם,  יבטלו  שלא  שברור  באופן  בבגד  או  בנעל  שרוך  ולהשחיל 
להשחיל שרוכים בעלי צבע שונה מהנעל, שאין הדרך ללכת כך, כתב 
זו הוסיף השש"כ  ועל דרך  ג( שמותר,  )סי' קמו ס"ק  הקצות השולחן 
בנקבים  שיכניסנו  חדש  שרוך  להכניס  שצריך  למי  סד(  סעיף  )שם 
העליונים בלבד באופן שאינו מבטלו שם כך.                                                   
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צידה אף שאין במינו ניצוד, ומה שמותר לצוד בנמצא על גופו ועוקצו 
הוא משום שבמקום צער לא גזרו רבנן על איסור צידה, ומותר לצודו 

ולהשליכו.

את  המטרידים  יתוש  או  זבוב  של  מעופו  מזמזום  המצטער  ואדם 
מנוחתו, דעת הגרש“ז אויערבך )שש“כ פכ“ה הע‘ כא( שאסור לו לתפסם 
כדי לזורקם החוצה, שלא הותרה צידה אלא מפני צער הגוף, אך לא 
מפני צער הנפש. מאידך, דעת הגר“נ קרליץ )תורת המלאכות ס“ק קד עמ' 
קסג( שאין חילוק בין צער הנפש לצער הגוף, ומותר לתפוס בעל חיים 

שמפריע לו לישון, ולהוציאו.

דנו הפוסקים האם יהיה מותר להניח חומר רעיל הקוטל את הזבובים 
מפני  שמותר,  צידד  מה(  סי‘  )ח“ב  יעקב  שבות  בשו“ת  אותו,  המצערים 
שאין זה אלא גרמא במלאכה שאינה צריכה לגופה ]אמנם אסר זאת 
מטעמים אחרים[. מאידך, בשו“ת האלף לך שלמה )או“ח סי‘ קלה( כתב 

שאסור לעשות כן.

 אמנם לגבי ריסוס חומר הקוטל יתושים, כתב הגרי“ש אלישיב )קובץ 
תשובות ח“א סי‘ לו( שאסור לעשות כן לכולי עלמא, כיון שנחשב הדבר 

ככחו ממש, ופסיק רישא הוא שימותו.

 ולרסס בצד החרקים, ולא כנגדם ממש, דעת הגר“נ קרליץ )חוט שני 
ח“א פט“ו עמ‘ קכה( שמותר, וכן כתב בשו“ת שבט הלוי )ח“ו סי‘ קלט אות ב( 

שאין בזה איסור נטילת נשמה ]אלא שהחמיר בזה לכתחילה משום 
שאסור  יא(  ס“ק  קכב  )סי‘  כתב  השלחן  הקצות  מאידך,  זורה[.  איסור 
כנגד  בטעות  שירסס  שיתכן  מפני  החרקים,  כנגד  שלא  אף  לרסס 
הזבובים ונמצא ממיתם בידים. וכן כתב בשו“ת אור לציון )ח“ב פל“א ס“ק 
טו( שאסור לעשות כן, מפני שהריסוס גורם לחרקים למות אף כאשר 

מרסס בצידם, ואין לעשות כן אלא כשהחלונות פתוחים, ומרסס כדי 
להבריחם. 

האם מותר להכניס חגורה במכנסים 
בשבת? ומה הדין בנתינת כתפיות 

]'שלייקס'[?
כתב השולחן ערוך )סימן שיז סעיף ב( נשמטו לו רצועות המנעל וסנדל 
הוסיף  והרמ"א  יקשור,  שלא  ובלבד  למקומן  הרצועות  להחזיר  מותר 
שדווקא שיכול להחזירו בלא טורח ]היינו שהנקב רחב, ובמשנ"ב )ס"ק 
בראשה  הרצועה  לקשור  הרגילות  שאם  האחרונים  מסקנת  הביא  כ( 

אסור בכל גווני, משום החשש שמא יבוא לקשור[. 

והטעם שנקט השולחן ערוך דווקא 'שנשמטו' הרצועות ודווקא להחזיר 
אין כאן תיקון כלי  יח( שאז  )ס"ק טז,  'למקומן', כתב המשנ"ב  הרצועות 
רצועות  או  חדש,  למנעל  רצועות  אבל  יצאו,  ורק  בו  היו  כבר  שהרי 
חדשות שלא היו במנעל מקודם אסור, משום תיקון כלי. אמנם כל זה 
דווקא כאשר מבטל הרצועה או השרוך בבגד ובמנעל, אבל אם עשוי 

להכניס ולהוציא תדיר שאינו מבטלו שם מותר.

חדשים  מכנסים  או  לסרבל  להכניס  שאסור  המשנ"ב  כתב  זה  ולפי 
רצועה, משום שמבטל הרצועה שם, אבל חגורה במכנסים מותר אפילו 
ולהוציא תדיר.  והוא עשוי להכניס  בחדשים משום שאינו מבטלו שם 
)שש"כ  אויערבך  הגרש"ז  דעת  מסויים,  לבגד  המיוחדת  חגורה  אמנם 
פט"ו הע' ריח( שאסור להשחילה בבגד זה בשבת, שכיון שהחגורה באה 

כהשחלת  השחלתה  נחשבת  ממנו,  חלק  היא  והרי  הבגד,  את  לתקן 
מושחל  זה  שרוך  היה  כבר  כן  אם  אלא  מותרת  שאינה  בנעל,  שרוך 

באותה הנעל לפני השבת.

שמותר  ד(  ס"ק  קמו  )סי'  השולחן  הקצות  כתב  ]'שלייקעס'[,  וכתפיות 
ואפילו כתפיות המיוחדות למכנסים  לתיתן אפילו במכנסים חדשות, 
מסויימות, שכיון שרגילות להסירן לפעמים, ועשויות להכניס ולהוציא 
נוספים  טעמים  שכתב  שם  ]וראה  מנא'  'מתקן  בכלל  זה  אין  תדיר, 

להיתר[.

ולפי זה בנעל שיצא ממנה השרוך יהיה מותר להחזירו, אבל אם אבד 
בשבת  אסור  חדש,  בשרוך  להשתמש  שצריך  באופן  וכדו'  השרוך 
להשחיל אותו בנעל, ואף שרוך שאינו חדש, וכבר היה נתון בנעל אחרת 
קודם שבת, אסור לתיתו בנעל, והוסיף הגרש"ז אויערבאך )שש"כ פט"ו 
הע' ריד( שאסור לעשות כן אף בשרוך שייחדוהו לפני השבת לצורך 
הכנסתו למנעל זה, אמנם אם היה השרוך כבר מוכנס בחלקו מותר 

להכניסו בנקבים העליונים.

כגון  שם,  יבטלו  שלא  שברור  באופן  בבגד  או  בנעל  שרוך  ולהשחיל 
להשחיל שרוכים בעלי צבע שונה מהנעל, שאין הדרך ללכת כך, כתב 
זו הוסיף השש"כ  ועל דרך  ג( שמותר,  )סי' קמו ס"ק  הקצות השולחן 
בנקבים  שיכניסנו  חדש  שרוך  להכניס  שצריך  למי  סד(  סעיף  )שם 
העליונים בלבד באופן שאינו מבטלו שם כך.                                                   

מאוצרותיו של הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א
ביום  "לא תבערו אש בכל משבתיכם  א( על הפסוק:  זהר, תקון מח, דף פה,  )תקוני  ידועים דברי הזהר הקדוש 

השבת", בם דרשו על חמרתה הנוראה של מדת הכעס, ובפרט ביום השבת. תרף תרגום הדברים כך הוא:

"אשרי מי ששומר דירה נקיה לשבת שהוא הלב, כי הלב הוא דירה לבינה ולמלכות כנזכר. שמירתו היא שלא יתקרב 
שם עצבות מהטחול – שממנו באה העצבות והמרה שהיא מעוררת את האדם לכעס, כי הכעס הוא אש של הגיהנם 
בלבו של האדם, ועליו נאמר 'לא תבערו אש בכל משבתיכם' – הינו בשתי מושבות שהם שני חללי הלב, 'ביום השבת' 
– שאז הכעס הוא חמור ביותר, וכך הוא ודאי שכל מי שכועס בשבת נחשב לו כאלו הדליק את אש הגיהנם בשבת".

שרש הכעס נובע מחסר אמונה
חז"ל מתיחסים בכמה מקומות אל הכעסן כאל כופר בעקרי האמונה וכאפיקורוס בדעותיו. כך אמרו בגמרא )שבת 
קה, ב(: "המקרע בגדיו בחמתו, והמשבר כליו בחמתו, והמפזר מעותיו בחמתו – יהא בעיניך כעובד עבודה זרה. שכך 
אמנותו של יצר הרע, היום אומר לו עשה כך ולמחר אומר לו עשה כך, עד שאומר לו עבד עבודה זרה, והולך ועובד", 

רחמנא לצלן. כעין זאת אמרו גם בגמרא בנדרים )שם(: "כל הכועס – אפלו שכינה אינה חשובה כנגדו".

ויש להבין את עמק הדברים – מדוע באמת נחשב הכועס ככופר ואפיקורוס?

ההסבר הוא, משום שאדם המאמין בכל לבו באמת ובתמים במציאות הבורא יתברך, ובהשגחה הפרטית הקימת 
בכל עת ובכל פעלה ופרט; מי שמכיר בכך בהכרה ברורה וחדה שאיננה משתמעת לשני פנים, שכל מעשה, כל 
דבור וכל שמיעה שלו ושל זולתו, נעשה בגזרת עליון וברצונו – בהכרח לא יבוא לידי כעס. סברא פשוטה המתקבלת 
על דעתו של כל בר דעת היא, שאין לו להלין על זולתו, כאשר מכיר ויודע הוא שהכל מנהג בידי הקדוש ברוך הוא 

בתכלית הדקדוק האמת והצדק, ומי שעשה את הפעלה אינו אלא שליחו.

לאור זאת, העצה להנצל ממדת הכעס היא על ידי הכנעה וענוה, ובטול עצמי למול הבורא יתברך ורצונו. כך כותב 
בעל 'חובת הלבבות' )שער הכניעה פרק ה(: "כאשר ידבק האדם בהכנעה, היא תרחיק ממנו את כל תופעות הגאוה 

וגבה הלב וההתנשאות".

אדם שלבו כנוע, ישאר רגוע ושלו גם כאשר החיים יזמנו לו נסיונות ואכזבות קשים. גם אם יוכל במפרש להצביע על 
פלוני שגרם לו לכאב ולעגמת הנפש, הוא יוכל להתגבר על כעסו בקלות, על ידי שיזכיר לעצמו שיש מנהיג לבירה, 

ורק הוא עושה ופועל באמת.

      

המחשה נפלאה לזה, שמעתי בשם המשפיע הנודע, הגאון הצדיק רבי צבי מאיר זלברברג שליט"א:

יהודי שהתגורר באזור מרכז הארץ נצרך להגיע בערב חג לבית הוריו שהתגוררו בירושלים. למותר הוא לתאר 
והעכובים הם  – הכבישים פקוקים מכל צד, הרחובות סואנים במאות כלי רכב,  כיצד נראות הדרכים בערבי חג 

רבים וצפויים.

כבר כמה ימים מראש ברר אותו יהודי את האפשריות העומדות בפניו, והחליט לנסע בדרך עקיפה, ידועה פחות, 
שתחסך ממנו את כל הפקקים. הוא יצא לדרכו כפי התכנית, שמח וטוב לב. לפתע, כשכבר היה קרוב אל יעדו, הוא 
הבחין מרחוק במשאית גדולה שנתקעה על אם הדרך, ובעקבותיה כבר משתרך טור ארך של מכוניות שנהגיהן 

החלו להזדחל לאטם, ומנסים לעבר מכאן ומשם. לא עברה דקה והכביש נפקק לחלוטין, אין יוצא ואין בא.

החל  ומיד  פקעה,  שסבלנותו  עד  רב  זמן  ארך  ולא  ועצבנות,  ללחץ  נכנס  כזה,  ממקרה  חשש  כך  שכל  מידענו, 
להאשים את כל הסובבים במצב אליו נקלע... רק אחרי שעת המתנה ארכה כשהוא כועס וממרמר, הגיע סוף סוף 

רכב גרר שהצליח לפלס את דרכו בין המכוניות הרבות, וחלץ את המשאית התקועה.

למראית עין, היה נדמה לו שזהו 'מקרה'. אך אלו היה חי עם קצת יותר אמונה, והיה חושב ומתבונן במאמר חז"ל: 
"אין אדם נוקף אצבעו למטה אלא אם כן מכריזין עליו מלמעלה" )חלין ז, ב(, היה מגיע להכרה שיתכן וכל יצירת 
המשאית במפעל במזרח הרחוק לפני עשרים שנה, היתה במטרה מיחדת לרגע הזה! לבדק אותו אם אכן יצליח 

לעמד בשעת נסיון, בערב החג בשעה זו וזו!

אין ספק שהאמונה בהשגחה פרטית היתה מונעת ממנו לחץ ועצבנות, והיה נצל מעוון הכעס! זה חשבון נפלא, 
מעורר ומלהיב, ומטל עלינו ללמד ממנו לכל פרט שיכול להביא אותנו לידי נסיון הכעס. גם אם משהו משתבש 
ותכניות עליהן עמלנו נהרסות והולכות לטמיון, אם נזכר שהכל נעשה במטרה לבחן אותנו, יקל עלינו לשמר על 

מנוחת הנפש ולהנצל מעוון נורא זה.

      

פעם זכיתי לשהות בחדר למודו של קדוש ישראל, מרן ה'סטייפלער' זצ"ל, והנה נכנס אברך לחדרו והתלונן בפניו 
על כך שאינו מצליח להתגבר על עצמו במדת הכעס. "אני עובד קשה על עצמי שלא לכעס ואיני מצליח" – אמר 

בכאב.

בתחלה הגיב ה'סטייפלער' בתמיהה: "אתה יהודי מאמין, הלא כן? אם היית יהודי מאמין באמת, לא היית מגיע כלל 
למדת הכעס, משום שהיית יודע בברור שלא פלוני הכעיס אותך, לא אשתך, לא השכן ולא שום אדם – הכל מסובב 

מלמעלה!"

אחר כך, בראותו את מצוקת האברך שבאמת ובתמים בקש תקון לנפשו, יעץ לו ה'סטייפלער': "תראה להשתמש 
עם השעון", כלומר, לדחות את הכעס לדקות ספורות. "השעון עוזר הרבה לעבודת השם", הפטיר.

שח לי אחד מנכדיו של דודי, מרן עמוד ההוראה הגרי"ש אלישיב זצ"ל, שהוא זוכר כיצד סבו נתקל פעם במשהו תוך 
כדי הליכה כשכוס זכוכית בידו. הרב מעד, והכוס נפלה על הרצפה כשהיא מתנפצת לרסיסים בקול רעש גדול.

הנכד תאר כי המחזה היה נראה ממש כלקוח מעולם אחר. הרבנית נגשה ללא שום סימני כעס ועצבות, בלא אנחה, 
בלא לעשות כלל 'עסק' מכל הענין; היא פשוט התכופפה, אספה את השברים והניחה באשפה, כאלו דבר לא קרה.

בבית הגדול של הרב אלישיב,  היתה התחושה  כך  עצובים?  להיות  הרי הכל משמים! מה שיך לכעס? מה שיך 
שהשתת על אדני האמונה התמימה.

)מתוך סדרת הספרים אוצרותיהם אמלא – ויקהל(

אברך לחדרו של מרן ה'סטייפלער' זצ"ל
והתלונן בפניו "אני עובד קשה על עצמי

שלא לכעוס ואיני מצליח"
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הטעם שאסור לברור
בשבת קודש  אבא שליט"א נותן לכל בן ולכל נכד לבר 

מצוה שו"ע מתנה. זה מבטא  מה סבא 
 רוצה ושואף מהבנים והנכדים,
סבא רוצה שתחיו ע"פ שו"ע. 

תורה  קול  ישיבת  מראשי  שליט"א  גנס  ישראל  רבי  הגאון 
רוממה  ושכונת  וגן  בבית  האברכים  קהילות  ורב  לצעירים, 
בירושלים, הוא אחד מעמודי התווך של ה'דף היומי בהלכה'. 
היומי  ב'דף  שיעור  יום  מדי  מסר  הוא  שנים  כמה  במשך 
ברחבי  מאזינים  לאלפי  שהגיע  הטלפון,  באמצעות  בהלכה', 

הארץ והעולם. 

חלקי  ששת  כל  של   לימוד  גנס,  הרב  סיים  הקיץ,  בתחילת 
כשבע  לפני  שהחל  היומי  שיעורו  במסגרת  ברורה  המשנה 

שנים על פי סדר הלימוד של הדף היומי בהלכה – 

מעמד מרומם ומרגש התקיים בביתו של הגר"י גנס שליט"א, 
ואנו מביאים כאן מקצת מהדברים שנאמרו:

רבי  הגה"צ  בשם  אמר  השמחה,   בעל  שליט"א  גנס  הגר"י 
מתתיהו סלומון שליט"א המשגיח של ישיבת לייקווד, שמביא 
בספרו מתנת חיים על עניני שבת "הנה שמעתי מהרב הצדיק 
ר' שלמה בלאך זצ"ל מתלמידי הח"ח שכשסיים הח"ח זצ"ל 
לכתוב את המ"ב זימן אליו כמה ת"ח ממקורביו ועשה להם 
סעודה כל יום במשך שבוע שלם, יום ראשון על ח"א במ"ב, 
יום שני על ח"ב, כל יום הוא עשה סיום על חלק אחד. וביום 
הח"ח  להם  קרא  שוב  השבת  וביום  שישי.  חלק  על  שישי 
והודיעם שברצונו לעשות עוד סעודה. כשהגיעו כל המוזמנים 
אמר להם, השבת באה אלי ובקשה ממני שאני יעשה סיום 
זה  על חשיבות השבת,  הוא מדבר שם  ביום השבת",  נוסף 
מאמר על השבת, "וחזרו על ח"ג וח"ד ועשו סיום על ח"ג וד'". 

שבעה ימים עשה סיום על המשנה ברורה.

הוא  היה הרי מאד קרוב לח"ח,  הוא  לי,  הרב שך פעם אמר 
תמיד אמר, הח"ח אמר לי איך שהוא כתב את זה. הוא גמר 
חלק ראשון, אז בדיוק נפטרה הכלה של בתו, הנכדה, יום לפני 
כל  עליו  נורא. אמר הח"ח שהשטן מביא  צער  היה  החתונה. 
מיני נסיונות, הוא לא רוצה שאני אכתוב את המ"ב, ובאותו יום 
הוא התחיל לכתוב חלק שני של המשנה ברורה. אמר לי הרב 
שך, הח"ח סיפר לי איך הוא כתב את המ"ב, עם כזה מסירות 

נפש יום אחרי פטירת כלתו הוא התחיל לכתוב חלק שני.

המעמד התקיים בביתו של הגר"י גנס שליט"א בבית וגן כאשר 
השתתפו בו רבני 'בית וגן', כיבדו את המעמד בין היתר ראש 
ישיבת קול תורה וחבר מועצת גדולי התורה הגאון הגדול רבי 
יהודה שלזינגר שליט"א, האדמו"ר מסוכטושוב, הגאון  משה 
גדולי  ועוד רבנים  רוטנברג רב ביהכנ"ס הגר"א,  ישעיהו  רבי 

תורה והוראה שליט"א.

'בית  בשכונת  הישיבות  חניכי  רב  וועג  אברהם  רבי  הגאון 
היומי בהלכה הביא את דברי מרנא  ואחד מרבני הדף   , וגן' 
לעבור  צריך  הוא  העולם  את  שיעבור  כדי  שאדם  החזו"א 
אותו עם השו"ע, לקחת אותו ולעבור את העולם. ככה צריך 

להרגיש את הבחינה הזאת בכל רגע ורגע. זכיתי להיות בין 
אלה שמוסרים שיעור מדי יום, ואני רוצה להגיד כאן את הכח 
אלף  שיעורים,  אותם  ע"י  שיש  הרבים  הזיכוי  של  העצום, 
שיעורים, יותר מזה, אלף מגידי שיעורים שנמצאים כבר בא"י 
ובארה"ב ובאירופה, עכשיו סיפרו שבסין פותחים שיעור, ועוד 
ובאמת מרגישים  כהנה כהנה במקומות רבים ברחבי תבל, 

בחוש שמלאה הארץ דעה.

בנו של הגר"י גנס שליט"א הרה"ג ר' שלמה שליט"א העומד 
כמה  שלפני  סיפר  'דרשו'  שע"י  הלכה'  'קנין  מערכת  בראש 
שנים כשנפתחו השיעורים, אמרה לי אמי שתחי' לאוי"ט, אבא 
אין לו רגע פנאי, אפילו רגע אחד אין לו, איך אפשר להטיל עליו 
גם את זה? היה לה קשה עם זה. אמרתי לה, את לא יכולה 
עד  יודעים  לא  אנחנו  אבל  בקטן,  עכשיו  מתחיל  זה  לדעת, 
איפה זה יגיע, ואכן אף אחד לא חשב עד היכן זה אמור להגיע. 
והיא אמרה לי, אם זה זיכוי הרבים והרבצת תורה, היא מותרת 
על הכל. והזכות הזאת שאבא לקח על עצמו להיכנס, זה גם 
הויתור שלה, על הכמה דקות קטנות של היום שנשארו עוד 

איכשהו פנויות, והזכות המסירות וההתמסרות שמורה לה.

נזכרתי תוך כדי הדברים שדברו, כמה נקודות, נקודה אחת, 
הרב ועג הזכיר שהחזו"א אמר שלעבור את החיים עם השו"ע. 
באמת, אבא שליט"א נותן לכל בן ולכל נכד לבר מצוה שו"ע 
והנכדים,  ושואף מהבנים  רוצה  זה מבטא  מה סבא  מתנה. 
סבא רוצה שתחיו ע"פ שו"ע. דבר שני, בישיבה קטנה זכיתי 
קבוע  איתי  לומד  היה  אבא  הביתה,  יום  כל  חוזר  כשהייתי 
אבא  לעיר,  מחוץ  גדולה  לישיבה  וכשעליתי  ברורה,  משנה 
אולם  הנלמדות,  בסוגיות  בעיקר  תשקיע  לי  אמר  שליט"א 
תקבע איזה קביעות קטנה  מסוימת בהלכה כי "בלי ללמוד 

הלכה אי אפשר להיות יהודי".

דוד  רבי  דרשו  נשיא  בדברים  סיים  הגדול  המעמד  את 
הופשטטר שאמר שבודאי המובן של השלחן ערוך של משה 
את  לתת  היינו  ישראל,  לכלל  להגיש  הקב"ה  שציוהו  רבינו 
זה מוכן על השולחן, כמו שבשולחן יש את הכלים שיכולים 
לאכול ועם כל הטעמים וכל הדברים, בכדי שהת"ח יהיה להם 
את הכלים והם יוכלו, ביחד עם היגיעה ועם העמלות, אבל יש 
להם כלים. הם יכולים לדמות מילתא למילתא, להוציא את 

ההלכה דבר על בוריו.

וזה השיעור של בעל השמחה הלילה, לא סתם דרך קצרה, 
ליקוט של אסור או מותר, בכדי שלא יהיו צריכים ללמוד. זה 
בכדי  היסודות,  כל  ברור, עם  שהכל  האמיתי,  ערוך  השולחן 
ללמוד.  שצריכים  כמו  ברורה  המשנה  את  ללמוד  שיוכלו 
והטור  בגמרא  מהסוגיא  לומדים  גדולים  יותר  ת"ח  וכמובן 
נשאר  הדורות,  ירידת  שיש  כמה  גם  אבל  ערוך.  והשולחן 
המושג האמיתי, וזה השיעור של הרב שליט"א שמוסר את זה 
בכל רחבי תבל, מושג אמיתי של שולחן ערוך שמקיף את כל 

העולם, שהדור שלנו זכה לו.

מקצת מהדברים 
שנאמרו במעמד 

מרומם ומרגש בביתו 
של הגאון רבי ישראל 

גנס שליט"א לרגל 
סיום שיעורים בכל 

ששת חלקי המשנה 
ברורה, במסגרת 'דף 

היומי בהלכה'

שו"ע: הבורר אוכל מתוך פסולת 
או שהיו לפניו שני מיני אוכלים 

ובורר מין ממין אחר בנפה ובכברה חייב". 
 )סימן שי"ט סעיף א'(

האר"י הקדוש ביאר בטעם של איסור בורר בשבת 
בירור  אין  העליונים  שבעולמות  הסוד,  דרך  על 
בשבת קודש, ועל כן אסור לנו לברור גם כאן בעולם 
המעשה, כי כל מה שלפנינו כאן הרי הוא משורש 
גבוה בעולמות העליונים, והמעשים אשר אנו עושים 

כאן, מחוללים פעולות בעליונים. 

אין לנו עסק בנסתרות, ולא נוכל להבין אפס קצהו 
של עניין כביר זה, אך ממנו ניקח לעבוד את ה', ונוכל 
פשוט  יהודי  של  מעשה  כל  חשוב  כמה  עד  להבין 
לפסולת  אוכל  בין  מפריד  שבעודו  שבפשוטים, 
בשבתו בביתו, הוא מחולל פעולות נשגבות מבינתנו 

במקור העליון שממנו נשפע האור לנשמתו. 

התנאי קדישא מרחיב בעניין, וממליץ את דבריו על 
נחלתו", שכל  יעקב חבל  ה' עמו,  "כי חלק  הכתוב 
בלתי  חבל  של  בקצהו  כביכול  בידיו  מחזיק  יהודי 
מגיע  וראשו  ארצה  מוצב  התחתון  שקצהו  נראה, 
מנענע  הוא  האדם  של  מעשיו  ידי  ועל  השמימה, 
את החבל ומשפיע על עצמו ועל העולם כולו מעין 
המעשה שעשה, וכשהוא בוחר בדרך הטוב והישר, 
הרי הנענוע בחבל זה משפיע עליו ועל כל העולם 

שפע טוב וברכה, וכן להיפך חלילה וחלילה. 

הרי  חלילה,  חוטא  שכשאדם  בספה"ק,  כתבו  עוד 
שב  וכשהוא  כביכול,  העליונים  בשמות  פוגם  הוא 
על חטאו ומכפר על עוונו הוא מתקן את הפגמים 

שפגם במקום עליון. 

וביארו ביתר הרחבה, שלכל אדם יש קומה רוחנית 
עד  לעולם  מעולם  בהשתלשלות  משלו,  שלמה 
פוגם  שהוא  הפגמים  שלו.  הפרטי  העשיה  לעולם 
מעשיו  גם  וכך  שלו,  הפרטיים  בעולמות  פוגעים 
וכשאדם  לזה,  זה  ערבים  ישראל  כל  אך  הטובים, 
מחשיך את אורו העליון, הוא משפיע גם על סובביו 

מעין זה. 

של  המשמעות  את  מבינים  אנו  שאין  אף  ועל 
הדברים הללו, יש לנו החוב הקדוש לקחת אחריות 
על מעשינו, ולהשתדל להגביר את הטוב על הרע, 
להרגיז יצר טוב על יצר הרע, ולעשות נחת לבורא 

יתברך שמו. 

בכל מקום ובכל זמן
קו השיעורים של דרשו

077-2222-666 או 4992*
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חייגו: 4992* או 077-2222-666 

קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת

שעות 
24ביממה הרב אריה זילברשטיין שליט"א

הדף היומי בהלכה ⋅ עברית
שלוחה 1 

הרב אפרים סגל שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ אידיש

שלוחה 2 

הרב אליהו אורנשטיין שליט"א
הדף היומי בבלי ⋅ עברית

שלוחה 2

הרב מאיר שפרכר שליט"א
הדף היומי בבלי ⋅ עברית

שלוחה 2

הרב מרדכי שלמה פריינד שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ אידיש

שלוחה 2

הרב יוסף מגנוז שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ צרפתית

שלוחה 2

להתקשֵר לתורה
מסביב לשעון

מאת הרבנים הגאונים שליט"א
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 

מהלכות מלאכת 'השוחט'
אחת מל"ט מלאכות האסורות בשבת, היא מלאכת 'השוחט'. מלאכה זו כוללת הֲמָתָה של כל 	 

בעל חיים, בכל דרך שהיא.
אסור להמית בעל חיים בשבת באמצעות ריסוס ישיר של חומר רעיל. ופעמים שאף בריסוס 	 

שאינו גורם למוות, יש איסור משום מלאכת צידה.
ידי זכר ונקבה, אם 	  הֲמָתָה בשבת מדאורייתא אלא בבעל חיים שפרֶה ורבֶה על  אין איסור 

בלידת הנקבה, ואם בהטלת ביצים.
חכמינו ז"ל אמרו שכינים נחשבות כבעל חיים שאינו פרֶה ורבֶה, ואף התירו להמיתן לכתחילה. 	 

ונחלקו הפוסקים בנוגע לכינים שבזמננו, אם נוהג בהן היתר זה.
יש מהפוסקים שסוברים שאיסור 'צער בעלי חיים' אינו אמוּר אלא בגרימת צער לבעל חיים 	 

בעודו חי, אך אין איסור בהמתת בעל חיים, אף כשאין בהמתתו תועלת; ויש חולקים.
בעל חיים שנשיכתו או עקיצתו מסוכנות, כגון נחש או עקרב ארסיים – מותר להמיתו בשבת, 	 

ואף אם אינו מתקרב לאדם כדי לנושכו ולעוקצו.

מהלכות מלאכת 'צידה'
בעל חיים 'שאין במינו נצוד', אין צידתו אסורה אלא מדרבנן, והתירו חכמים לצודו כאשר הוא 	 

גורם צער לאדם, וכגון יתוש העומד על בשרו של אדם ועוקצו, שהתירו לתופסו ולהשליכו 
החוצה.

בעל חיים מבויָת – לדעת כמה ראשונים והשולחן ערוך, מותר לצודו; ולדעת רוב הראשונים 	 
והרמ"א, מחוץ לבית, או בבית גדול, אסור מדרבנן לצודו; וכן פסקו האחרונים להלכה.

על פי האמוּר, אסור להכניס בעל חיים מבויָת לכלובו בשבת, או לסגור את דלת הכלוב כשהוא 	 
שוהה בתוכו. 

– מותר 	  וכדומה  וקיים חשש שיגנבוהו או שימות,  בעל חיים מבויָת שיצא אל מחוץ לבית 
לומר לגוי לצודו ולהכניסו אף לכלובו, כיון שאמירה לגוי באיסור דרבנן, מותרת לצורך מניעת 

הפסד.
פרה וסוס, 	  בעל חיים מבויָת שכאשר אוחזים בו הוא מתיישב במקומו, או בהמות מבויָתות כְּ

שאין דרכם כלל לחמוק מתחת ידי האוחזים בהם – אין בהם איסור צידה אפילו מדרבנן.
בעל חיים מבויָת, ואף פרה וסוס וכיוצא בהם, שמרד בבעליו לחלוטין וברח מביתו, באופן 	 

שנדרש מאמץ לתופסו, וגם לא ישוב מעצמו למקומו – אסור לצודו מדאורייתא.
יוּת, וטרם הגיע למצב שבצאתו מהבית הוא שב אליו 	  בִּ בעל חיים הנמצא בתחילת תהליך 

מעצמו –אסור לצודו מדאורייתא.
אסור למרוח משחה על גבי פצע בשבת, אלא יש ללחוץ על שפופרת המשחה מעל גבי הפצע 	 

באופן שהמשחה תיזל או תטפטף על גביו. אולם, כאשר אין כוונה למרוח את המשחה מעל 
לע בעור; יש אומרים  לעור, אלא להבליעהּ בעור – יש מתירים למורחה ולעסותה עד שתבָּ
שאין להתיר זאת אלא כאשר מבחינה רפואית צריך להבליע את המשחה בעור; ויש שאוסרים 

בכל אופן שהוא.

 האם מותר להמית כינים בשבת?
 באילו אופנים אין איסור 'צידה' בבעל חיים מבויָת?

השימוש במשחה בשבת


